
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ. Ι. Κεφαλογιάννη και

Γ. Πάντζα, σελ. 8251
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν σπου-

δαστές από το ΙΕΚ  Όµηρος, µαθητές από το 1ο Δηµοτικό
Σχολείο Αγίων Θεοδώρων, το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Κορυδαλ-
λού, τα Δηµοτικά Σχολεία Κορρησίας και Ιουλίδας Κέας, το
2ο Δηµοτικό Σχολείο Μουρνιών Χανίων, το Σχολικό Κέντρο
Καρδαµύλων Χίου, το Δηµοτικό Σχολείο Ξυλοκέριζας Κοριν-
θίας, το 12ο Δηµοτικό Σχολείο Χανίων, το 1ο Δηµοτικό Λαι-
χαινών Ηλείας, το 1ο Δηµοτικό Αµυνταίου Φλώρινας, σελ.
8248, 8250, 8253, 8257, 8262, 8273, 8282 

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 8250, 8252, 8258, 8259,
8261, 8263, 8264, 8265, 8266, 8269, 8270, 8274, 8277, 8278,
8282

4. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 8269

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 1073 έως 1093,

σελ. 8238 - 8244
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

8245 - 8247
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 4 Ιουνίου 2018, σελ. 8248
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Παιδείας,  Έρευνας και Θρησκευµά-

των, σχετικά µε τη λύση της συνένωσης του ΤΕΙ ΑΜΘ µε το
ΤΕΙ Κεντρικής Μακεδονίας και το Διεθνές Πανεπιστήµιο Θεσ-
σαλονίκης, σελ. 8248

β) Προς τον Υπουργό Μεταναστευτικής Πολιτικής,  µε
θέµα: «Με ποια διαδικασία πραγµατοποιήθηκε η ανάθεση
στους «Γιατρούς του Κόσµου» της φροντίδας της υγείας των
προσφύγων του Κέντρου Φιλοξενίας στη ΒΙΠΕ Δράµας;»,
σελ. 8251

γ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας:
i. µε θέµα: «Διοργάνωση αγώνων ταχύτητας σε περιοχή

«NATURA»», σελ. 8253
ii. µε θέµα: «Αντισταθµιστικά οφέλη από τη χρήση των

νερών του ποταµού Ευήνου και του ποταµού Μόρνου», σελ.
8255

4. Συζήτηση της υπ’ αριθµόν 18/1-2-2018 επερώτησης δε-
καεννέα Βουλευτών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ.κ. Θεόδωρου Παπαθεοδώρου, Γεώργιου
Αρβανιτίδη, Ευάγγελου Βενιζέλου, Λεωνίδα Γρηγοράκου,
Αθανάσιου Θεοχαρόπουλου, Αχµέτ Ιλχάν, Γεώργιου-Δηµή-
τριου Καρρά, Βασίλειου Κεγκέρογλου, Χαρούλας (Χαράς)
Κεφαλίδου, Γιάννη Κουτσούκου, Δηµήτριου Κρεµαστινού,
Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου, Δηµήτριου Κωνσταντόπου-
λου, Ανδρέα Λοβέρδου, Ιωάννη Μανιάτη, Κωνσταντίνου
Μπαργιώτα, Κωνσταντίνου Σκανδαλίδη, Μιχαήλ Τζελέπη και
Παρασκευής (Εύης) Χριστοφιλοπούλου, προς τον Υπουργό
Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, µε
θέµα: «Συστηµατική υπονόµευση της Δικαιοσύνης από την
Κυβέρνηση και µεθοδευµένη επιχείρηση ελέγχου και χειρα-
γώγησής της», σελ. 8258 - 8282

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής:

Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει
την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας: «Ενσωµάτωση στην ελληνική νοµοθε-
σία της Οδηγίας 2014/89/ΕΕ «περί θεσπίσεως πλαισίου για
τον θαλάσσιο χωροταξικό σχεδιασµό» και άλλες διατάξεις»,
σελ. 8250

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 8278 -
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Δ. , σελ. 8237 – 8259, 8260 - 8265
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 8259 - 8260
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ.  8265 - 8278

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ Ι. , σελ. 8274
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 8278, 8282
ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ Δ. , σελ. 8277
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Δ. , σελ. 8250, 8252, 8258, 8261, 

8263, 8264, 8265
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 8252
ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ Π. , 

σελ. 8263, 8264
ΚΟΝΤΟΝΗΣ Χ. , σελ. 8264, 8265, 8266, 8269, 

8270
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 8259
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 8263, 8264, 8270
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 8259
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 8264, 8265, 8270, 8282
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 8266
ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ Θ. , σελ. 8269
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 8269, 8270, 8274, 8277
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , 

σελ. 8266

Β. Επί προσωπικού θέµατος:
ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ Θ. , σελ. 8269

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 8251, 8252
ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ Κ. , σελ. 8249, 8250
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 8248, 8249, 8250, 8251, 

8252
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 8255, 8256
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 8253, 8254, 8255
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 8253, 8254, 8255, 8257

Δ. Επί της επίκαιρης  επερώτησης:
ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ Γ. , σελ. 8263
ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ Δ. , σελ. 8277
ΚΑΡΡΑΣ Γ. , σελ. 8260
ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ Η. , σελ. 8273

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’

Παρασκευή 1 Ιουνίου 2018



ΚΟΝΤΟΝΗΣ Χ. , σελ. 8262, 8266, 8268, 8269, 
8278, 8280, 8281, 8282

ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 8261, 8262, 8268, 8269
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 8262, 8263, 8271
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 8264
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 8269, 8270, 8271, 8277, 

8280, 8281, 8282
ΜΑΥΡΩΤΑΣ Γ. , σελ. 8276
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 8268, 8272, 8273
ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ Θ. , σελ. 8258, 8277, 8280
ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 8274, 8275
ΤΣΙΡΚΑΣ Β. , σελ. 8265
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , 

σελ. 8259



Αθήνα, σήµερα την 1η Ιουνίου 2018, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 10.07’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Η’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ ΚΑΜΜΕ-
ΝΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.
Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-

ρές προς το Σώµα.
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής

κ. Αναστασία Γκαρά, Βουλευτή Έβρου, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’

Παρασκευή 1 Ιουνίου 2018



8238 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 1 ΙΟΥΝΙΟΥ  2018 8239



8240 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 1 ΙΟΥΝΙΟΥ  2018 8241



8242 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 1 ΙΟΥΝΙΟΥ  2018 8243



8244 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 1 ΙΟΥΝΙΟΥ  2018 8245

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



8246 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 1 ΙΟΥΝΙΟΥ  2018 8247



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι,

εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πριν ξεκινήσουµε, επιτρέψτε µου να ανακοινώσω στο Σώµα το
δελτίο των επικαίρων ερωτήσεων της Δευτέρας 4 Ιουνίου 2018.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1710/29-5-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Κυκλάδων του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Νικολάου Μανιού προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Αυξηµένα
ποσοστά καισαρικών τοµών στην Ελλάδα».

2. Η µε αριθµό 1706/25-5-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σπυρίδωνος - Αδώνι-
δος Γεωργιάδη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Σιγή
ιχθύος τηρεί το Υπουργείο Οικονοµικών σχετικά µε τη σύµβαση
του Οργανισµού Διαχείρισης Δηµοσίου Χρέους (ΟΔΔΗΧ) µε την
επενδυτική τράπεζα “ROTHSCHILD”».

3. Η µε αριθµό 1708/25-5-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ -
ΔΗΜΑΡ κ. Ανδρέα Λοβέρδου προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας,
µε θέµα: «Εφαρµογή του άρθρου 30Γ του ν.1264/1982 από το
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1711/29-5-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Πρέβεζας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Κωνσταντίνου Μπάρκα προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα:
«Επείγουσες ανάγκες στελέχωσης των Κέντρων Υγείας Πάργας,
Καναλακίου και Φιλιππιάδας του Νοµού Πρεβέζης».

2. Η µε αριθµό 1707/25-5-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Πειραιά της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Κατσα-
φάδου προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Χωρίς παιδίατρο
εδώ και δυόµιση µήνες το Κέντρο Υγείας Αίγινας – Ελλείψεις και
σε Οφθαλµίατρο και ΩΡΛ».

3. Η µε αριθµό 1712/29-5-2018 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Δράµας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ
κ. Χαράς Κεφαλίδου προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, µε θέµα: «Απονοµή Χάριτος σε
ποινικούς κατάδικους, προκειµένου να διοριστούν ή να πάρουν
άδεια ασκήσεως επαγγέλµατος».

4. Η µε αριθµό 1699/24-5-2018 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Αχαΐας κ. Νικολάου Νικολόπουλου προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Ποιες οι απώλειες του Κράτους
από τα λαθραία τσιγάρα;».

5. Η µε αριθµό 1588/3-5-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Πειραιά του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου Κού-
ζηλου προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Σχετικά µε
το µέλλον της Ελληνικής Αµυντικής Βιοµηχανίας».

6. Η µε αριθµό 1622/8-5-2018 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Για τους επιτυχόντες στο διαγωνισµό
οκταµήνου για τα δυο νοσοκοµεία Λάρισας».

7. Η µε αριθµό 1538/23-4-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Επικρατείας του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Χρή-
στου Παππά προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα:
«Επιτακτική η ανάγκη αυξήσεως της στρατιωτικής θητείας».

8. Η µε αριθµό 1539/23-4-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Επικρατείας του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Χρή-
στου Παππά προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Περί
της συµµετοχής ενστόλων στρατιωτικών σε κοµµατική πορεία
του ΚΚΕ».

9. Η µε αριθµό 1518/17-4-2018 επίκαιρη ερώτηση του Η’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Β’ Πειραιά των Ανεξαρτή-
των Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµµένου προς τον Υπουργό
Οικονοµικών, σχετικά µε τα προβλήµατα 4 εκατοµµυρίων δανει-
οληπτών.

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-

νονισµού της Βουλής)
1. Η µε αριθµό 5225/18-4-2018 ερώτηση του Βουλευτή Ηλείας

της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Ιωάννη
Κουτσούκου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Οι υπο-
θέσεις φοροδιαφυγής που παραγράφησαν στην διαδροµή από
ΣΔΟΕ σε ΑΑΔΕ και οι κυβερνητικές ευθύνες για την απώλεια εσό-
δων».

2. Η µε αριθµό 4017/2-3-2018 ερώτηση του Βουλευτή Ηλείας
της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Ιωάννη
Κουτσούκου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Η απαί-
τηση του Ευρωπαϊκού Μηχανισµού Σταθερότητας (ESM) για συ-
νυπογραφή της δανειακής σύµβασης του 3ου µνηµονίου από το
Υπερταµείο (Ελληνική Εταιρεία Συµµετοχών και Περιουσίας
Α.Ε.)».

3. Η µε αριθµό 4226/9-3-2018 ερώτηση του Βουλευτή Λακω-
νίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανασίου Δαβάκη προς τον
Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την αποστολή δύο ασθενοφόρων
στο ΕΚΑΒ Μολάων και ενίσχυση µε ιατρικό, νοσηλευτικό και δι-
οικητικό προσωπικό των µονάδων υγείας του Νοµού Λακωνίας.

Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοι-
νώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα
άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκ-
θεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθη-
καν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής, επτά σπουδαστές και ένας συνοδός κα-
θηγητής από το ΙΕΚ Όµηρος.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει, παιδιά.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζουµε µε την πρώτη µε
αριθµό 1705/25-5-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του
Βουλευτή Δράµας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δηµητρίου Κυρια-
ζίδη προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων,
σχετικά µε τη λύση της συνένωσης του ΤΕΙ ΑΜΘ µε το ΤΕΙ Κεν-
τρικής Μακεδονίας και το Διεθνές Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης.

Θα απαντήσει ο Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων κ. Κωνσταντίνος Γαβρόγλου. 

Κύριε Κυριαζίδη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για την πρωτο-
λογία σας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Καλό µήνα και «καλά µυαλά» σε όλους µας.
Κύριε Υπουργέ, οι όποιες θεσµικές παρεµβάσεις στην τριτο-

βάθµια εκπαίδευση, µέσω της ίδρυσης, αναδιοργάνωσης, συγ-
χώνευσης, µεταφοράς, κατάργησης κ.ο.κ. πανεπιστηµιακών
σχολών και τµηµάτων, οφείλουν να είναι το αποτέλεσµα ενός ευ-
ρύτατου, συγκροτηµένου και διαρκούς δηµόσιου διαλόγου µε τη
συµµετοχή όλων ανεξαιρέτως των εµπλεκοµένων, εντός και
εκτός της ακαδηµαϊκής κοινότητας, φορέων.

Κατ’ επέκταση, δεν νοείται η διεξαγωγή ενός τέτοιου διαλόγου
και η κατάρτιση προτάσεων–λύσεων, ερήµην των τοπικών κοινω-
νιών και των θεσµικών τους εκπροσώπων, πολλώ δε µάλλον, όταν
οι όποιες συζητήσεις διενεργούνται στα κρυφά  και µε αδικαιο-
λόγητους αποκλεισµούς.

Εν προκειµένω, η τοπική κοινωνία της Δράµας µε ιδιαίτερη
αγωνία παρακολουθεί τα τεκταινόµενα στον χώρο του ΤΕΙ Ανα-
τολικής Μακεδονίας και Θράκης, πληροφορούµενη, µέσα από
αλλεπάλληλα δηµοσιεύµατα αντικρουόµενες απόψεις, σκέψεις
και σχέδια συνενώσεων και καταργήσεων, που κατά καιρούς
διαρρέουν, δηµιουργώντας στους πολίτες σύγχυση και πρωτί-
στως ανησυχία για το µέλλον του ιδρύµατος και των τµηµάτων
της Δράµας.

Η διαφαινόµενη δε επιλογή της φυσικής, ακαδηµαϊκής και γε-
ωγραφικής αποσύνδεσης και εντεύθεν συνειδητού αποκλεισµού
του ΤΕΙ Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης από το Δηµοκρίτειο
Πανεπιστήµιο Θράκης δηµιουργεί µεγάλο προβληµατισµό,
καθώς, κανείς µέχρι σήµερα δεν έχει αντιληφθεί τη σκοπιµότητα,
που εξυπηρετεί αυτή η επιλογή, η οποία µάλιστα, αγνοεί τα δί-
καια και εύλογα αιτήµατα των τοπικών κοινωνιών και των φορέων
για συµπόρευση των δύο ιδρυµάτων.

Εν προκειµένω, κύριε Υπουργέ, ερωτάσθε:
Επί τη βάσει ποιων επιστηµονικών, γεωγραφικών, κοινωνικών

και πραγµατικών δεδοµένων διαφαίνεται, ως προκύπτει από τα
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δηµοσιεύµατα, να επιλέγεται η λύση της συνένωσης του ΤΕΙ Ανα-
τολικής Μακεδονίας και Θράκης µε το ΤΕΙ Κεντρικής Μακεδονίας
και το Διεθνές Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης;

Κατ’ ακολουθίαν, για ποιον λόγο αποκλείσθηκε η συνένωση
του ΤΕΙ Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης µε το Δηµοκρίτειο
Πανεπιστήµιο, αλλά και η συµµετοχή εκπροσώπων του τελευ-
ταίου –εννοώ του Δηµοκρίτειου- από τη µεικτή επιτροπή, που
εσείς συγκροτήσατε, κύριε Υπουργέ;

Τέλος, τι θα συµβεί τελικά µε τα υφιστάµενα τµήµατα της Δρά-
µας; Υπάρχει σχέδιο ίδρυσης σχολής στη Δράµα µε νέα τµή-
µατα; Και εάν ναι, ποια είναι αυτά;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε, κύριε

Κυριαζίδη.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Κύριε Κυριαζίδη, δεν ξέρω αν εσείς ή
οι συνεργάτες σας δεν είστε επαρκώς ενηµερωµένοι για ένα σύ-
νολο ρυθµίσεων και διαδικασιών.

Ας ξεκινήσουµε από τα θέµατα ουσίας. Δεν συζητάµε –και θα
παρακαλούσα να µη χρησιµοποιήσει κανένας ξανά αυτόν τον
όρο- για συνενώσεις των ΤΕΙ και των πανεπιστηµίων. Μιλάµε για
συνέργειες. Η λέξη «συνέργεια» είναι διαφορετική από τη λέξη
«συνένωση».

Οι συνέργειες έχουν στόχο την αναβάθµιση της τριτοβάθµιας
εκπαίδευσης στο σύνολό της και για πρώτη φορά σε ένα σχέδιο
µεταρρύθµισης της ανώτατης εκπαίδευσης παίρνουµε υπ’ όψιν
ισότιµα τους δύο τοµείς της ανώτατης εκπαίδευσης, τα πανεπι-
στήµια και τα ΤΕΙ. Άρα για πρώτη φορά σκύβουµε πάνω και από
τα ΤΕΙ, για να δούµε πώς γίνεται να ενταχθούν σε αυτήν τη δια-
δικασία αναβάθµισης.

Δεύτερον -εδώ απαιτείται µεγάλη προσοχή από όλους µας και
δεν έχει σχέση µόνο µε εσάς- η πρότασή µας είναι, µέσα από
αυτές τις συγκεκριµένες οµάδες εργασίας, να αφήσουµε την
ακαδηµαϊκή κοινότητα να κάνει τη δουλειά της πρώτα αυτή. Δη-
λαδή, εµείς, µετά από διάφορες συζητήσεις κ.λπ., είπαµε ποιος
θέλει να συµµετέχει σε µια οµάδα εργασίας, ώστε να µας φέρει
ένα πόρισµα για την αναβάθµιση της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης
στη συγκεκριµένη περιοχή. Το κάναµε στο Ιόνιο, το κάναµε στην
Ήπειρο, το κάναµε στη Θεσσαλία, τώρα γίνεται στην κεντρική
και ανατολική Μακεδονία. 

Άρα η λογική είναι να υπάρχει πρώτα ένα πόρισµα της ακαδη-
µαϊκής κοινότητας και µετά η πολιτεία θα αρχίσει τις συζητήσεις
µε τους τοπικούς φορείς συστηµατικά και µε όποιους άλλους εν-
διαφερόµενους. Δεν θα µπούµε στη λογική της αδράνειας των
όποιων κραυγών, που µας οδήγησαν, εκεί που µας οδήγησαν και
δεν µπορούµε να δούµε τι ακριβώς γίνεται στην ανώτατη εκπαί-
δευση.

Να σας θυµίσω ότι στη Δράµα ιδρύθηκαν τµήµατα επί παλαι-
ότερων κυβερνήσεων. Οι ίδιες αυτές κυβερνήσεις τα κατήργη-
σαν, µετά ξαναϊδρύθηκαν κ.λπ.. Ελπίζω να τα γνωρίζετε, διότι εάν
δεν τα γνωρίζετε, µπορώ να σας τα πω πολύ αναλυτικά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Είχαµε παρόµοια συζήτηση προ
καιρού, κύριε Υπουργέ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Ωραία, αφού είχαµε παρόµοια συζή-
τηση, δεν έχετε κανέναν λόγο να το επαναλαµβάνετε. Άρα,
προσπαθούµε να δούµε µε ποιον τρόπο θα θεραπεύσουµε, όχι
απλώς παλιές αµαρτίες, αλλά παλιές καταστροφικές πολιτικές
για την ανώτατη εκπαίδευση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Τώρα έρχοµαι στο θέµα της Δράµας. Η Δράµα, όπως ξέρετε,
έχει τρία τµήµατα: δασοπονίας, οινολογίας και αρχιτεκτονικής
τοπίου. Αυτά έχουν µια πολύ περίπλοκη ιστορία, διότι είχαν ιδρυ-
θεί, είχαν καταργηθεί, τα ξαναϊδρύσαµε. Αυτά είναι µέρος του
σχεδίου, που συζητάει αυτή η επιτροπή. Μάλιστα, αυτήν τη
στιγµή που συζητάµε, η επιτροπή συνεδριάζει στην Καβάλα. Θα
µας δώσει το πόρισµά της και θα πορευτούµε. 

Να ξέρετε, όµως -και µου κάνει εντύπωση που δεν το αναφέ-
ρετε εδώ- ότι πριν ενάµιση µήνα υπήρχε ανοικτή συνεδρίαση του

δηµοτικού συµβουλίου στη Δράµα. Εκεί, λοιπόν, συµµετείχαν οι
καθηγητές των ΤΕΙ, συµµετείχαν διάφοροι ενδιαφερόµενοι, όπως
επίσης και µέσω Skype ο προεδρεύων της επιτροπής για τα θέ-
µατα αναβάθµισης.

Άρα αυτό που προσπαθούµε να κάνουµε είναι προσεγγιστικά
να αναλύσουµε ένα εξαιρετικά περίπλοκο θέµα. Τώρα, όσον
αφορά στη συνεργασία ανάµεσα στα τρία ιδρύµατα, θα ανα-
φερθώ στη δευτερολογία µου, γιατί δεν θέλω να καταναλώσω
τον χρόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ.

Παρακαλώ πολύ, κύριε Κυριαζίδη, έχετε τον λόγο για τη δευ-
τερολογία σας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, γνωρίζω πολύ
καλά τι ακριβώς γίνεται αυτήν τη στιγµή και τι συζητείται στην
Καβάλα και στη Δράµα.

Με απόφασή σας, βεβαίως, προχωρήσατε στη δηµιουργία
αυτών των επιτροπών, χωρίς βεβαίως να υπάρξει συνεννόηση µε
την ακαδηµαϊκή κοινότητα. Δικές σας επιλογές ήταν οι επιτροπές
και η συγκεκριµένη επιτροπή έγινε µε επιλογή δικών σας προσώ-
πων. Δηλαδή, στην επιτροπή µετέχουν από το Αριστοτέλειο, µε-
τέχουν από το ΤΕΙ Θεσσαλονίκης, µετέχουν καθηγητές και από
το Διεθνές και από το ΤΕΙ Κεντρικής Μακεδονίας. Όλως παρα-
δόξως, δεν µετέχουν από το Δηµοκρίτειο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Ούτε και από την Αθήνα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Λέµε ότι περιφερειακά, διοικητικά,
το ΤΕΙ αυτό έχει έδρα την Καβάλα.

Ως προς το πώς έχουν αποκλειστεί, σας λέω ότι έγινε -όπως
γνωρίζετε- και µία άλλη συνεδρίαση στην Κοµοτηνή, στην περι-
φέρεια, µε µέριµνα του Περιφερειάρχη, όπου µετείχαν εκπρόσω-
ποι, ο Πρόεδρος και ο Πρυτανεύων του Δηµοκριτείου και ο
Πρύτανης του ΤΕΙ Καβάλας. Εκεί υπήρχε µία κοινή θέση ότι θα
δουλέψουν µαζί. Όλος παραδόξως, εσείς επιλέξατε µια άλλη επι-
τροπή, µε µια συγκεκριµένη κατεύθυνση. 

Το Διεθνές Πανεπιστήµιο της Θεσσαλονίκης στη χώρα µας
είναι µεταπτυχιακό και, µάλιστα, µε αγγλικά προγράµµατα, σε
αγγλική γλώσσα. Τώρα, πώς τα ΤΕΙ τεχνικού χαρακτήρα θα συν-
δεθούν, όπως επιθυµείτε ή θα συνεργαστούν µε αυτό είναι ένα
ζήτηµα που θα πρέπει να µας διευκρινίσετε; Διότι θα έλεγα ότι
πράγµατι, µε πολύ κόπο, λειτουργεί µέχρι στιγµής το Διεθνές Πα-
νεπιστήµιο και δεν ξέρω αν έχει επιτευχθεί ακόµα ο στόχος του.
Επί τετράµηνο τώρα, το Πανεπιστήµιο Δυτικής Αττικής προσπα-
θεί να µπει σε µία λειτουργία και δεν ξέρουµε αν θα µπει. 

Άρα, λοιπόν, γεννώνται τεράστια ζητήµατα, κύριε Υπουργέ.
Ευελπιστούµε ότι τελικά, θα έρθει προς συζήτηση και εδώ το όλο
αντικείµενο, προκειµένου, µε καθαρό και όχι προσωρινό τρόπο
να αντιµετωπίζουµε ζητήµατα, που έχουν να κάνουν µε την παι-
δεία, γιατί λείπουν οι σταθερές απ’ αυτήν τη χώρα. Αυτό είναι το
ζητούµενο. 

Σε ό,τι αφορά την επιτροπή, κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω αν
υπάρχουν πολιτικές επιδιώξεις, αλλά η κατεύθυνση προς την τε-
χνική εκπαίδευση έχει να κάνει µε την ανεύρεση εργασίας προ-
πτυχιακά, να πάρουν πτυχίο, για να βρουν εργασία. Πιστεύω να
βοηθήσετε, όπως εσείς στοχεύετε και σκοπεύετε, µε τη συνέ-
νωση, τη συνέργεια µε το Διεθνές Πανεπιστήµιο. 

Σε περίπτωση που προχωρήσετε, κύριε Υπουργέ, ζητώ ξεκά-
θαρα δεσµεύσεις για την ίδρυση σχολών στη Δράµα και τη δηµι-
ουργία αυτόνοµων διοικητικών δοµών του νέου ιδρύµατος, µε
έδρα τη Δράµα. Διότι η επιτροπή, απ’ ότι πληροφορούµαι, κα-
τευθύνεται συγκεκριµένα σε δύο τµήµατα. Θα έρθουµε ξανά στη
συζήτηση και εύχοµαι αυτά να µην τα βρούµε µπροστά µας.

Συγκεκριµένα, για τα τµήµατα της Δράµας, ζητώ τα εξής: Πρώ-
τον, τη λειτουργία ειδικού λογαριασµού -και θα πω γιατί- δεύτε-
ρον, γραφείο φοιτητικής µέριµνας, τρίτον, λογιστήριο και
τέταρτον, κοσµητεία. 

Ποιο είναι το µέλλον του διοικητικού προσωπικού που εργάζε-
ται στο ΤΕΙ; Θα τα συζητήσουµε βέβαια, ξανά στη Δράµα. Ζητώ
να δεσµευτείτε ότι το προσωπικό θα παραµείνει στη θέση του. 

Η Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης χρηµατο-
δοτεί προγράµµατα για τα συγκεκριµένα ιδρύµατα κατασκευής,
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ερευνητικά προγράµµατα κ.λπ.. Το νέο ίδρυµα από ποια περιφέ-
ρεια θα διεκδικεί πόρους; Θα µπορούν να είναι οι δαπάνες σύν-
νοµες, για να γίνει εκταµίευση χρηµάτων; Θα τα βρούµε µπροστά
µας αυτά, κύριε Υπουργέ. Τα ξέρετε πάρα πολύ καλά. Και θα
τυγχάνουν έγκρισης; Διότι διοικητικά, τα τµήµατα αυτά, τα ιδρύ-
µατα, θα ανήκουν σε άλλον χώρο. 

Και, εν πάση περιπτώσει, επειδή αυτά έχουν ορίζοντα το 2019,
ελπίζω να συνεννοηθούµε, ώστε να υπάρχει τουλάχιστον µια στα-
θερά στην παιδεία, όπως θα έπρεπε να υπάρχει και σε άλλα ζη-
τήµατα, από το να είµαστε διαρκώς και µονίµως στο
«ράβε-ξήλωνε». 

Βεβαίως, η Κυβέρνησή µου θα αναλάβει αυτό το οποίο εσείς
θα φτάσετε µέχρι ένα σηµείο και πιστεύω να συνεννοηθούµε,
ώστε να υπάρχει µια συλλογική και διακοµµατική θέση και
άποψη, για να µπορούν να διαρκούν και στο µέλλον αυτά τα ζη-
τήµατα, τα οποία αφορούν ένα µεγαλύτερο ζήτηµα, που έχει να
κάνει µε µία σταθερά σε µία χώρα. Και αναφέροµαι φυσικά στην
παιδεία. 

Ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Κύριε Κυριαζίδη, ελπίζω να θυµάστε
το Σχέδιο «ΑΘΗΝΑ». Το Σχέδιο «ΑΘΗΝΑ», λοιπόν, επί υπουργίας
του κ. Αρβανιτόπουλου άλλαζε κάθε βράδυ, ανάλογα µε το ποιοι
πηγαίναν στο Υπουργείο, ποιοι πίεζαν και έκανε πράγµατα, που
στην ακαδηµαϊκή κοινότητα είναι γνωστά ως εκτρώµατα. 

Παραδείγµατος χάριν, έβαζε δύο άσχετα…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν θα ήθελα να

µπω σε αυτή τη µικροπολιτική. Εγώ προσπάθησα…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Ακούστε µε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Κυριαζίδη, σας

παρακαλώ να µη γίνεται διάλογος. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Εγώ δεν έχω κανένα πρόβληµα να
αποδεχθώ λάθη και προσωπικά και της Κυβέρνησης και του
Υπουργείου Παιδείας. 

Εκείνο, όµως, που έχει σηµασία, είναι να δούµε τι πρόβληµα
πάµε να λύσουµε. Πάµε να λύσουµε ένα πρόβληµα µιας εντελώς
ανορθολογικής κατανοµής τµηµάτων σε όλη την Ελλάδα. Έγιναν
τµήµατα και δεν δόθηκε ούτε σε ένα προσωπικό. Τι εκπαιδευτική
πολιτική είναι αυτή; Είναι πολιτική για τα σουβλάκια και τα
«rooms to let» ή είναι για τα νέα παιδιά, για να πάνε να σπουδά-
σουν µε σοβαρό τρόπο; 

Εµείς, λοιπόν, έχουµε δεσµευθεί -το βλέπετε αυτό µε το νοµο-
σχέδιο που έχει βγει στη διαβούλευση για το Πανεπιστήµιο Ιωαν-
νίνων και το ΤΕΙ Ηπείρου, γι’ αυτό που θα βγει για τα Ιόνια τώρα
κι αυτό που θα βγει για τη Θεσσαλία- ότι θα δώσουµε τώρα θέ-
σεις προσωπικού, ώστε να µην υπάρχει κανένα ηµιαυτόνοµο
τµήµα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Από πού, κύριε Υπουργέ; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Από αυτές τις θέσεις που έχουµε,
κύριε Κυριαζίδη. Εντάξει; Διότι, όταν χρησιµοποιείς ορθολογικά
αυτά που έχεις, φτάνουν γι’ αυτό που θέλεις να κάνεις. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Τρία χρόνια προσπαθώ για το
Τµήµα Οινολογίας να πάτε έναν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Κυριαζίδη, σας
παρακαλώ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Δεν θα πάµε θέσεις, αν δεν εντάσσον-
ται σε ένα συνολικό σχέδιο. Αυτό που γινόταν παλιά, που ο
καθένας ερχόταν κι έλεγε «δώσε δύο θέσεις», ο Υπουργός έλεγε
«βεβαίως να σου δώσω» και µετά το ξεχνούσε, τελείωσαν. Τώρα
θα γίνει µε βάση ένα σχέδιο.  

Είπατε ότι εδώ έγινε µία επιτροπή χωρίς να υπάρχει συνεν-
νόηση µε την ακαδηµαϊκή κοινότητα. Αυτό είναι λάθος. Περιµέ-
νετε. Μην εκτίθεστε µε δηµοσιεύµατα που δεν ξέρουν τι λένε.
Ακούστε. Πώς έγινε η επιτροπή χωρίς συνεννόηση µε την ακα-
δηµαϊκή κοινότητα, όταν σε αυτή συµµετέχει ο πρύτανης και ο

πρώην πρύτανης του ΤΕΙ στην Καβάλα, ο πρύτανης και οι αντι-
πρυτάνεις του ΤΕΙ στις Σέρρες, µέλη της διοικούσας επιτροπής
του Διεθνούς Πανεπιστηµίου; Και υπάρχει ένας… 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Εγώ ξέρω ότι ο Πρόεδρος…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Σας παρακαλώ. Δεν σας διέκοψα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Κυριαζίδη, σας

παρακαλώ. Επιτρέψτε στον Υπουργό να απαντήσει. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Υπάρχει και ένας εκπρόσωπος του
Υπουργείου για να ενηµερώνει και το Υπουργείο. Νοµίζω ότι δεν
είναι παράλογο αυτό. 

Άρα είναι αποκλειστικά σε συνεννόηση µε την ακαδηµαϊκή κοι-
νότητα. Και αν ισχύει αυτό που λέτε, τότε προκαλώ εγώ να βγουν
και να µας καταγγείλουν. Κανένας δεν µας έχει καταγγείλει. Κα-
νένας! 

Τώρα, ως προς το γιατί συµµετέχουν τα συγκεκριµένα και δεν
συµµετέχουν άλλα ιδρύµατα. Κάναµε µία συζήτηση µε την Πρυ-
τανεία του Δηµοκριτείου Πανεπιστηµίου. Είπαµε ότι το Δηµοκρί-
τειο Πανεπιστήµιο έχει ένα σχέδιο προοπτικής. Να δούµε
αναλυτικά αυτό το σχέδιο προοπτικής, ταυτοχρόνως να ολοκλη-
ρώσει τις συζητήσεις της αυτή η επιτροπή και να καθίσουµε κάτω
να δούµε τι γίνεται. 

Ξέρετε, το χειρότερο είναι ότι µέχρι τώρα όλα αυτά τα πράγ-
µατα σχεδιάζονταν στο Υπουργείο ερήµην της πανεπιστηµιακής
κοινότητας. Τώρα λέµε το ακριβώς αντίθετο. Και βεβαίως, η πο-
λιτεία θα έρθει εκεί και θα πει ότι «βεβαίως, η αρχιτεκτονική είναι
η προτεινόµενη, αλλά κι εγώ ως πολιτεία έχω άποψη για το άλφα
ή το βήτα, χωρίς να ανατρέπω την αρχιτεκτονική».

Είπατε για το διοικητικό προσωπικό. Να ξεκαθαρίσουµε πως
ό,τι και να γίνει δεν θα υπάρχει καµµία µετακίνηση του διοικητι-
κού προσωπικού. Αυτά είναι πράγµατα που διαδίδονται για να
πανικοβάλουν τον κόσµο. Αν είναι δυνατόν, άνθρωποι που έχουν
δουλέψει σε έναν χώρο για δεν ξέρω πόσα χρόνια, να πούµε
εµείς, µε διοικητικές αποφάσεις, φεύγεις από εκεί και πας αλλού.
Τώρα αν οι ίδιοι θέλουν να κάνουν αίτηση για να πάνε κάπου
αλλού, προφανώς αυτό είναι κάτι το διαφορετικό.

Θίξατε ένα θέµα που έχει σηµασία, όµως. Και αυτό είναι το
από ποια περιφέρεια θα χρηµατοδοτούνται. Είµαστε σε συζητή-
σεις µε τις περιφέρειες. Θα πρέπει να κατοχυρώσουµε ότι όντως,
ειδικά το ΤΕΙ στην Καβάλα έχει να πάρει και αρκετά χρήµατα από
την περιφέρεια εκεί. Αυτό, προφανώς, πρέπει να κατοχυρωθεί
και θα κατοχυρωθεί. Αλίµονο να µην προχωρήσουµε τελικά
επειδή υπάρχει µία τέτοια τεχνική δυσκολία, που θα λυθεί. Δεν
υπάρχει κανένα απολύτως πρόβληµα. 

Λέτε να δεσµευθώ για δοµές στην Πάτρα. Με όλα όσα είπα,
είναι λάθος να δεσµευθεί ο Υπουργός. Περιµένει ο Υπουργός το
πόρισµα και µε βάση το πόρισµα, να δούµε πού θα πάµε. 

Αλλιώτικα, θα ξανακάνουµε τα ίδια λάθη που κάναµε επί δε-
καετίες.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι πέντε µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Αγίων
Θεοδώρων.

Καλό µήνα, παιδιά!
Σας καλωσορίζουµε στη Βουλή!

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρκής Επι-

τροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την έκθεσή της στο
σχέδιο νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας:
«Ενσωµάτωση στην ελληνική νοµοθεσία της Οδηγίας 2014/89/ΕΕ
«περί θεσπίσεως πλαισίου για τον θαλάσσιο χωροταξικό σχεδια-
σµό» και άλλες διατάξεις».

Επίσης, ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης ζητεί να του
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χορηγηθεί άδεια απουσίας, προκειµένου να µεταβεί στη Ρωσία
από 3-6-2018 έως 6-6-2018 για προσωπικούς λόγους. Η Βουλή
εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Επίσης, ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Πάντζας ζητεί άδεια ολιγοή-

µερης απουσίας στο εξωτερικό για προσωπικούς λόγους από 4-
6-2018 έως 6-6-2018. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Προχωρούµε στην πρώτη µε αριθµό 1983/11-12-2017 ερώ-

τηση του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή
Δράµας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δηµητρίου Κυριαζίδη προς τον
Υπουργό Μεταναστευτικής Πολιτικής, µε θέµα: «Με ποια διαδι-
κασία πραγµατοποιήθηκε η ανάθεση στους «Γιατρούς του Κό-
σµου» της φροντίδας της υγείας των προσφύγων του Κέντρου
Φιλοξενίας στη ΒΙΠΕ Δράµας;».

Θα απαντήσει ο Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτικής κ. Βί-
τσας.

Τον λόγο έχει ο κ. Κυριαζίδης για την πρωτολογία του.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η ερώτηση είχε κατατεθεί γραπτή όχι προς

εσάς, αλλά προς τον προηγούµενο συνάδελφό σας και Υπουργό,
ύστερα από σχετικό αίτηµα του Ιατρικού Συλλόγου Δράµας στις
2-6-2017. Συµπληρώσαµε σήµερα ακριβώς έναν χρόνο. Δεν
απαντήθηκε η σχετική ερώτηση. Επανήλθε και ο Ιατρικός Σύλλο-
γος και υποχρεώθηκα κι εγώ ο ίδιος τον Νοέµβριο του 2017 να
επανέλθω. Και πάλι δεν απαντήθηκε η σχετική ερώτηση και αναγ-
καστικά πλέον το Κοινοβούλιο, η Βουλή υποχρέωσε για τη σηµε-
ρινή συζήτηση. Και ευχαριστώ που είστε εδώ, προκειµένου να
έχω µια άποψη, µολονότι στο µεσοδιάστηµα έχουν υπάρξει διά-
φορες αλλαγές. 

Εν πάση περιπτώσει, θέτω πάλι υπ’ όψιν σας τη διαµαρτυρία
του Ιατρικού Συλλόγου Δράµας σχετικά µε την ανάθεση και τις
συνθήκες κάτω από τις οποίες αυτή διενεργήθηκε, αναφορικά
µε την υγειονοµική περίθαλψη των προσφύγων στην ΒΙΠΕ Δρά-
µας, σε ιδιωτική οργάνωση κατά παράκαµψη -όπως λέει ο Ιατρι-
κός Σύλλογος- µάλιστα του καθ’ ύλην αρµόδιου επιστηµονικού
φορέα, του Ιατρικού Συλλόγου Δράµας. Σας είχε αποστείλει και
σχετικό κείµενο. Δυστυχώς, -όπως είπα και προηγουµένως- δεν
έλαβα καµµία απάντηση και εξαναγκάστηκα να επαναλάβω το
όλο κείµενο.

Ο Ιατρικός Σύλλογος αναφέρει τη µη αξιοποίηση χορηγίας
από την αλλοδαπή µέσω του πανελλήνιου συλλόγου έτσι ώστε ο
ιατρικός κόσµος να µπορεί υγειονοµικά να στηρίξει τις δοµές φι-
λοξενίας στην ΒΙΠΕ Δράµας χωρίς να επιβαρύνεται το δηµόσιο.

Και βεβαίως το ερώτηµα προς εσάς παραµένει: Με ποια δια-
δικασία πραγµατοποιήθηκε η επιλογή και ανάθεση στους «Για-
τρούς του Κόσµου» της φροντίδας της υγείας των προσφύγων
του Κέντρου Φιλοξενίας Δράµας;

Για ποιο λόγο δεν ερωτήθηκε ο Ιατρικός Σύλλογος Δράµας και
γιατί εν τέλει υποβαθµίζεται ο ρόλος του θεσµικού αυτού φορέα;

Με ποια διαδικασία έχουν αδειοδοτηθεί τα ιατρεία τής εν λόγω
ΜΚΟ από το Υπουργείο Μεταναστευτικής Πολιτικής; Τυγχάνει το
τελευταίο αρµόδιο για την χορήγηση τέτοιων αδειών; 

Θα ικανοποιηθεί το δίκαιο αίτηµα του Ιατρικού Συλλόγου να
του ανατεθεί επίσηµα η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας των προ-
σφύγων εν όψει και της χρηµατοδότησης που έχει επιτύχει; Θα
πω στη συνέχεια στη δευτερολογία µου τι συνέβη.

Σε κάθε περίπτωση, θα συναφθεί σχετικό σύµφωνο συνεργα-
σίας µεταξύ του καθ’ ύλην αρµόδιου Υπουργείου και του Ιατρι-
κού Συλλόγου για την παροχή πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας
στους πρόσφυγες και εάν όχι, τι είναι αυτό που κωλύει την σύ-
ναψή του;

Στη δευτερολογία µου, κύριε Υπουργέ, θα σας πω και νεότερα
που ενδεχοµένως και εσείς να γνωρίζετε και να έχουµε µια ενη-
µέρωση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε, κύριε
Κυριαζίδη.

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για την πρωτολογία του.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Κύριε Κυριαζίδη, καλό σας µήνα, όπως και σε όλους τους
παριστάµενους και στον Πρόεδρο.

Να εξηγήσουµε µερικά πράγµατα: Οι κύριοι φορείς που χρη-
σιµοποιούν ή διαχειρίζονται τους υλικούς όρους υποδοχής και
ταυτοποίησης των αιτούντων διεθνή προστασία και αιτούντων
άσυλο, αυτό που λέµε πρόσφυγες και µετανάστες, είναι το ελ-
ληνικό κράτος µε συντονιστή το Υπουργείο Μεταναστευτικής Πο-
λιτικής και από εκεί και πέρα, σε πιο συγκεκριµένα ζητήµατα
όσον αφορά το ελληνικό κράτος και την έκτακτη ενίσχυση, δη-
λαδή το Ταµείο DG Echo, είναι το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, το
Υπουργείο Υγείας, το Υπουργείο Παιδείας, αλλά και δύο µεγάλοι
διεθνείς οργανισµοί, η Ύπατη Αρµοστεία του ΟΗΕ και ο Διεθνής
Οργανισµός Μετανάστευσης. 

Το Κέντρο Φιλοξενίας στη Δράµα, κατά κύριο λόγο και σε συµ-
φωνία µε το ελληνικό κράτος, το διαχειρίζεται ο Διεθνής Οργα-
νισµός Μετανάστευσης. Οπότε ο Διεθνής Οργανισµός
Μετανάστευσης µε τις δικές του διαδικασίες για τα ζητήµατα της
ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης στη Δράµα επέλεξε, και µάλι-
στα µε διαδικασίες πρόσκλησης και επιλογής, µία πολύ γνωστή
µη κυβερνητική οργάνωση παγκοσµίως, τους «Γιατρούς του Κό-
σµου». Δηλαδή το Υπουργείο Μεταναστευτικής Πολιτικής ή το
Υπουργείο Υγείας δεν είχε την αρµοδιότητα της επιλογής. Αυτό
ήθελα κατ’ αρχάς να το ξέρετε και εξηγώ το πώς έχει γίνει αυτή
η διαδικασία.

Από την επικοινωνία που είχα µε τον Διεθνή Οργανισµό Μετα-
νάστευσης το επιπλέον κριτήριο ήταν το γεγονός ότι οι «Γιατροί
του Κόσµου» πέραν των φαρµάκων διαθέτουν και µεταφραστές,
διαθέτουν και οχήµατα κ.λπ., αλλά εγώ δεν τα βάζω σε ζυγαριά
αυτά τα πράγµατα.

Λέω, λοιπόν, το εξής: Αυτά µέχρι τώρα. Από το 2018 και µετά,
επειδή αλλάζει ο τρόπος χρηµατοδότησης από τη DG Echo, την
έκτακτη ενίσχυση, στην τακτική ενίσχυση, στην DG Home, αρχί-
ζει και αναλαµβάνει το ελληνικό κράτος, και µε στόχο να αξιο-
ποιήσει όλους τους θεσµούς, και την ευθύνη και έχει την
αντίστοιχη χρηµατοδότηση. Ξεκινάµε µάλιστα από 1η Ιουλίου µε
την ανάληψη των µεταφορών σε όλη την Ελλάδα. Απλώς γίνεται
µία τεράστια αλλαγή σε σχέση µε αυτό.

Δεν έχουµε καµµία, µα καµµία αντίρρηση να συµβάλλει και να
συνεργαστεί ο Ιατρικός Σύλλογος Δράµας µέσα σε αυτήν την πε-
ρίοδο, πολύ περισσότερο που γνωρίζουµε ότι ο Ιατρικός Σύλλο-
γος Δράµας και τα προηγούµενα χρόνια είχε συµβάλει. Εκείνο
που δεν επέτυχε ήταν η απευθείας χορηγία του Ιατρικού Συλλό-
γου Δράµας από τον γερµανικό οργανισµό «German Doctors».
Έτσι δεν είναι; Αυτό είναι το βασικό ζήτηµα. Αλλά εµείς θέλουµε
οι ιατρικοί σύλλογοι να είναι ένα κοµµάτι του σχεδίου, µαζί µε το
Υπουργείο Υγείας, σε αυτήν τη συµβολή. Άρα µένω σε αυτό. 

Σας εξηγώ πώς έγινε η διαδικασία, ποιοι είναι οι στόχοι µας
από εδώ και πέρα και τι πρόκειται να συµβεί όχι µόνο σε ιατρο-
φαρµακευτικό επίπεδο, αλλά και στο επίπεδο, θα έλεγε κανείς,
της συνολικής διαχείρισης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ.

Τον λόγο έχει ο κ. Κυριαζίδης.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, ελπίζω να µπούµε

σε µία κανονική και υγιή ρότα.
Ορθά αναφέρατε ότι ο Ιατρικός Σύλλογος, ο ιατρικός κόσµος

της Δράµας τον πρώτο δύσκολο καιρό, τους πρώτους πέντε
µήνες που δεν υπήρχε το παραµικρό, συνέδραµε µε τη δική του
παρουσία για να καλύψει αυτά τα κενά και θα έπρεπε να αναγνω-
ρίζουµε αυτήν την προσπάθειά του και χαίροµαι που κάνατε
αυτήν την αναφορά. 

Όµως δεν έτυχε από πλευράς της πολιτείας, της Κυβέρνησής
σας, µίας ανταπόκρισης. Κατέφυγε εποµένως, επειδή είπατε ότι
εµπλέκεται και το Υπουργείο Υγείας, στο Εθνικό Κέντρο Επιχει-
ρήσεων Υγείας. Δόθηκε η δυνατότητα συγκεκριµένες ηµέρες και
συγκεκριµένες ώρες την εβδοµάδα να µπορεί να παρεµβαίνει ο
Ιατρικός Σύλλογος µε το ιατρικό προσωπικό που διαθέτει ο
νοµός, για να καλύψει συγκεκριµένες ανάγκες. Δυστυχώς, δεν
του επετράπη η είσοδος και το ερώτηµα του Ιατρικού Συλλόγου
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ήταν ποιος σε αυτό το κράτος, σε αυτή τη χώρα µπορεί, αν θέ-
λετε, να αντικαθιστά ή να υποκαθιστά θεσµούς όπως είναι ο Ια-
τρικός Σύλλογος. Δεν µπόρεσε να παρέχει τις υπηρεσίες του,
µολονότι -το γνωρίζετε, το είπατε και εσείς- είχε την οικονοµική
δυνατότητα χωρίς να επιβαρύνεται το ελληνικό δηµόσιο. Δεν
µπόρεσε να γίνει αυτό και αναγκάστηκαν, για να είναι ορθοί, για
να µην κατηγορηθούν, να επιστρέψουν τα χρήµατα τέλος Δεκεµ-
βρίου, για να µην ελέγχονται και είναι και εκτεθειµένοι. 

Στη συνέχεια αποχώρησε η συγκεκριµένη ΜΚΟ, όπως πληρο-
φορούµαι, στις 23 του µήνα. Δεν θέλω να προχωρήσω σε άλλα
ζητήµατα, για το πώς και από πού γινόταν -θα έλεγα- η δική τους
πληρωµή ή ενίσχυση, αν ήταν εντός ή εκτός της χώρας και αν
υπήρχε διαφάνεια. Είναι άλλη περίπτωση. Θα τη δούµε και αυτή.

Ελπίζω ότι στη συνέχεια θα υπάρχει αυτή η συνεργασία εν
προκειµένω, έτσι ώστε µε έναν καλό, ορθολογικό τρόπο, να αν-
τιµετωπισθεί το θέµα υγείας των προσφύγων στη ΒΙΠΕ Δράµας. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Κυριαζίδη.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Κύριε Κυριαζίδη, το συγκεκριµένο γεγονός που αναφέρατε
µπορώ να το εκλάβω ως µια πληροφορία που πρέπει να την
ελέγξω. Δεν µπορώ να σας απαντήσω σε αυτό, πώς έγινε. Εάν
έγινε, όπως λέω παντού, κακώς έγινε οι διαδικασίες αλληλεγγύης
να είναι, θα έλεγε κανείς, αποδεκτές ή µη αποδεκτές. Είναι πάντα
αποδεκτές. Αυτό είναι το θέµα. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Χαίροµαι που το ακούω αυτό.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Θέλω να σας πω επίσης το εξής: Όσον αφορά τη χρηµα-
τοδότηση των «Γιατρών του Κόσµου», αυτή την αναλαµβάνει ο
ΔΟΜ, ο Διεθνής Οργανισµός Μετανάστευσης, που έχει το κύριο
έργο κι ο οποίος χρηµατοδοτείται απευθείας από τα έκτακτα, δη-
λαδή δεν συµµετέχει το ελληνικό κράτος µέσα σε αυτά, της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και ελέγχεται απευθείας από την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Πάντως, η εµπειρία έχει δείξει ότι το κάνει µε µεγάλη
επάρκεια και µε µεγάλη διαφάνεια, γιατί έχει, όπως καταλαβαί-
νετε, και µια µεγάλη εµπειρία.

Τώρα ζούµε σε µια µεταβατική κατάσταση. Τι εννοούµε; Οι µη
κυβερνητικές οργανώσεις σιγά σιγά σταµατούν τη λειτουργία
τους και αναλαµβάνουν οι δοµές του κράτους, δηλαδή αναλαµ-
βάνει το ΚΕΕΛΠΝΟ τα ζητήµατα ιατροφαρµακευτικής περίθαλ-
ψης και φροντίδας, το οποίο συστήνει οµάδες και µέσω του
συντονιστικού επιχειρησιακού οργάνου στο Υπουργείο Μετανα-
στευτικής Πολιτικής, που συµµετέχει και το Υπουργείο Υγείας,
αξιοποιεί όλες τις ιατρικές και όλες τις ιατροφαρµακευτικές δυ-
νάµεις της χώρας.

Θα είναι µια περίπτωση, που θα έλεγα, ότι πρέπει οι ιατρικοί
σύλλογοι να συνδράµουν. Ο Ιατρικός Σύλλογος Δράµας και ο κ.
Βασιλείου, ο οποίος είναι Πρόεδρος, δεν θυµάµαι αν είναι ακόµα
Πρόεδρος,…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ο κ. Γεωργιάδης είναι. Η κ. Βασι-
λείου είναι γραµµατέας…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Με συγχωρείτε, ο κ. Γεωργιάδης. 

Ο κ. Γεωργιάδης έχει αποδείξει ότι µπορεί να συµβάλλει. Ανα-
φέρατε και τα γεγονότα. Και ήταν περισσότερα, δεν ήταν µόνο
γι’ αυτό το χρονικό διάστηµα. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Δεν είχα τον χρόνο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Εµείς σε αυτή τη συµβολή, σε αυτή τη συνδροµή τους, αν
θέλετε, εκτελώντας και τους όρκους τους απέναντι στην ιατρική
επιστήµη και στην ανθρωπότητα αλλά και στον ρόλο για τον
οποίο υπάρχουν οι ιατρικοί σύλλογοι, όχι απλώς προσβλέπουµε,
αλλά προστρέχουµε για να συνδράµουµε. Άρα σε αυτό το επί-
πεδο µπορώ να σας απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό.

Πριν προχωρήσουµε στην επόµενη ερώτηση, θα µου επιτρέ-
ψετε να ανακοινώσω κάποιες διαγραφές ερωτήσεων. 

Η τρίτη µε αριθµό 1697/24-5-2018 επίκαιρη ερώτηση πρώτου

κύκλου του Βουλευτού Α’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης Κεντρώων
κ. Ιωάννη Σαρίδη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, µε θέµα: «Περί της νοµιµότητας αδειοδότησης του µεταλ-
λείου Σκουριών», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του
Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Γεωργίου Σταθάκη.
Αιτία: Τηλεδιάσκεψη µε τους θεσµούς. 

Η πέµπτη µε αριθµό 1717/29-5-2018 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον
Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης, µε θέµα: «Να µπει «φρένο»
στην ανεξέλεγκτη άνοδο των τιµών καυσίµων που επιβαρύνει την
οικονοµία», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υφυπουργού
Οικονοµίας και Ανάπτυξης κ. Αστέριου Πιτσιόρλα. Αιτία: Οµιλία
στο Βαλκανικό Forum, συνάντηση µε την Υπουργό Τουρισµού,
ταξίδι στο Αγρίνιο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Κεγκέρογλου,

µε την ευκαιρία που είστε εδώ, σας δίνω τον λόγο για ένα λεπτό.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αυτές τις µέρες εκατοντάδες χιλιάδες ευρώ καθηµερινά φεύ-

γουν από τις τσέπες των ανθρώπων που κινούνται µε µέσα, λόγω
της αύξησης των τιµών των καυσίµων. Το ίδιο συµβαίνει και µε
πολλές χιλιάδες µικρές ή µεσαίες επιχειρήσεις. 

Είναι, εποµένως, ένα πάρα πολύ σηµαντικό θέµα, για το οποίο
ρωτήσαµε τον Υπουργό κ. Δραγασάκη. Μου έκανε εντύπωση ότι
απάντησε ο Υφυπουργός. Εµείς ρωτάµε το Υπουργείο, τον
Υπουργό και εφόσον υπάρχει συνολικό πρόβληµα, κώλυµα, εν-
τάξει, βεβαίως να το δεχθούµε, αλλά εάν ένα µέλος της πολιτικής
ηγεσίας του Υπουργείου δεν µπορεί, αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν
µπορούν όλοι.

Θα ήθελα, λοιπόν, να επισηµάνω ότι για το σοβαρό αυτό θέµα
δεν έχει γίνει τίποτα από την πλευρά της Κυβέρνησης και βε-
βαίως το κώλυµα φαίνεται αφορά και τη δραστηριότητα και τις
ενδεδειγµένες ενέργειες, τις αποφάσεις που πρέπει να πάρει,
προκειµένου να έχουµε οµαλοποίηση της κατάστασης.

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να διαµαρτυρηθώ και προς το Προ-
εδρείο για την αύξηση πάλι του αριθµού των «κωλυµάτων», εντός
και εκτός εισαγωγικών.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστώ πολύ.
Οι ηµέρες είναι δύσκολες. Γνωρίζετε πολύ καλά το έργο της

Κυβέρνησης µέχρι τις 15 Ιουνίου. Πρέπει να δείξουµε όλοι λίγη
υποµονή. 

Η δεύτερη µε αριθµό 1611/7-5-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρίστου
Δήµα προς τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης, µε θέµα:
«Απορρόφηση πόρων ΕΣΠΑ 2014-2020», δεν θα συζητηθεί λόγω
κωλύµατος του Αναπληρωτή Υπουργού Οικονοµίας και Ανάπτυ-
ξης κ. Χαρίτση. Αιτία: ανειληµµένες υποχρεώσεις.

Η τέταρτη µε αριθµό 1589/3-5-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Αρκαδίας της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς
τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης, µε θέµα: «Ελεγχόµενη
χωροθέτηση των θερµοκηπίων παραγωγής και της µεταποιητι-
κής µονάδας επεξεργασίας και παραγωγής τελικών προϊόντων
φαρµακευτικής κάνναβης», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος
του Αναπληρωτή Υπουργού Οικονοµίας και Ανάπτυξης κ. Χαρί-
τση. Αιτία: ανειληµµένες υποχρεώσεις.

Η δεύτερη µε αριθµό 4297/12-3-2018 ερώτηση του κύκλου των
αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Β’ Αθηνών της Δηµο-
κρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Γεωργίου - Δηµη-
τρίου Καρρά προς τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης,
σχετικά µε τις προθέσεις της Κυβέρνησης των ΗΠΑ να επιβάλλει
εισαγωγικούς δασµούς και τις επιπτώσεις του µέτρου στις ελλη-
νικές εξαγωγές, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Αναπλη-
ρωτή Υπουργού Οικονοµίας και Ανάπτυξης κ. Χαρίτση. Αιτία:
ανειληµµένες υποχρεώσεις.

Η τρίτη µε αριθµό 1674/21-5-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Λασιθίου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιωάννη
Πλακιωτάκη προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολι-
τικής, µε θέµα: «Αξιοποίηση Χρηµατοδοτήσεων από Ταµεία Ε.Ε.
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για την προµήθεια νέων σκαφών του Λιµενικού Σώµατος - Ελλη-
νικής Ακτοφυλακής για την ενίσχυση της επιτήρησης των θαλασ-
σίων συνόρων, την αποτελεσµατική έρευνα και διάσωση και την
καταπολέµηση του εγκλήµατος στη θάλασσα», δεν θα συζητηθεί
λόγω κωλύµατος του Υπουργού Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολι-
τικής κ. Κουρουµπλή. Αιτία: ανειληµµένες υποχρεώσεις.

Τέλος, η πρώτη µε αριθµό 1704/25-5-2018 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου της Βουλευτού Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρα-
τίας κ. Άννας - Μισέλ Ασηµακοπούλου προς τον Υπουργό Ψη-
φιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης, µε θέµα:
«Ταλαιπωρία και επιβάρυνση των καταναλωτών από την καθυ-
στέρηση απόδοσης χρηµατικών ποσών που έχουν καταβάλει στα
ΕΛΤΑ για εξόφληση λογαριασµών της ΔΕΗ», δεν θα συζητηθεί
λόγω κωλύµατος του Υπουργού Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοι-
νωνιών και Ενηµέρωσης κ. Παππά, εξαιτίας αδιαθεσίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευ-
τικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το
Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι πέντε µαθήτριες και µαθητές και δυο
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Κορυ-
δαλλού. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. Σάς ευχόµαστε καλό µήνα!
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ευχαριστούµε πολύ τον κ. Φάµελλο για την υποµονή του. 
Προχωρούµε στις δυο επίκαιρες ερωτήσεις που θα απαντήσει

σήµερα ο Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας
κ. Σωκράτης Φάµελλος.

Θα συζητηθεί πρώτα η τέταρτη µε αριθµό 1701/25-5-2018 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Ζ’ Αντιπροέδρου της Βουλής
και Βουλευτή Α’ Αθηνών του Ποταµιού κ. Σπυρίδωνος Λυκούδη
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα:
«Διοργάνωση αγώνων ταχύτητας σε περιοχή «NATURA»». 

Ο Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Σπυρίδων Λυκούδης έχει τον
λόγο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε
Υπουργέ, σύµφωνα µε δελτίο Τύπου του Συλλόγου για την Προ-
στασία της Θαλάσσιας Χελώνας «ΑΡΧΕΛΩΝ» στις 22 του Μάη
διακόσια ογδόντα µηχανοκίνητα οχήµατα, δίτροχες και τετρά-
τροχες µοτοσυκλέτες, επί πέντε ώρες διέσχιζαν την παραλία και
τους αµµόλοφους του νότιου Κυπαρισσιακού κόλπου, στις πε-
ριοχές Γιαννιτσοχώρι Ηλείας και Ελαία Μεσσηνίας.      

Είναι γνωστό, το ξέρετε, ότι η παράκτια περιοχή του νότιου
Κυπαρισσιακού Κόλπου αποτελεί ένα πολύτιµο παράκτιο οικο-
σύστηµα µε αµµόλοφους και φιλοξενεί κάθε καλοκαίρι πάνω από
χίλιες φωλιές της θαλάσσιας χελώνας καρέτα. Η περιοχή δε
αυτή ανήκει στο δίκτυο «NATURA».

Ο αγώνας ταχύτητας για πρώτη φορά διαφηµίστηκε ότι περι-
λαµβάνει φέτος και αµµόλοφους και αµµουδιές-παραλία, παρά
τα µέτρα προστασίας που ισχύουν βάσει της νοµοθεσίας. Το εκ-
πληκτικό της ιστορίας είναι ότι οι διοργανωτές –και αυτή ήταν
µια από τις αφορµές που µε κέντρισαν για να κάνω, πέρα από
την ουσία του θέµατος, την ερώτηση- επικαλέστηκαν ότι είχαν
λάβει σχετική έγκριση από την αρµόδια περιφέρεια, από το αρ-
µόδιο δασαρχείο και από την αστυνοµική διεύθυνση της περιο-
χής.

Η συγκεκριµένη δράση αποτελεί απειλή και για τις φωλιές της
θαλάσσιας χελώνας, αλλά και για τους λουόµενους υπό µία έν-
νοια. Δεν σας λέω κάτι καινούργιο, το καταλαβαίνετε. 

Οι αρµόδιες αρχές αστυνόµευσης, αν και ειδοποιήθηκαν,
είπαν ότι δεν µπορούν να αντιδράσουν. Και γιατί να πρέπει να
αντιδράσουν, από την ώρα που οι καταγγέλλοντες λένε ότι είχαν
δώσει την άδεια για να γίνει αυτός ο αγώνας;

Με βάση τα ανωτέρω, κύριε Υπουργέ, σας ερωτώ: Πρώτον,
αληθεύει ότι είχε δοθεί η σχετική άδεια για τη διενέργεια αυτού
του ιδιότυπου ράλι από τις αρµόδιες αρχές, περιφέρεια, αστυ-
νοµία και τα συναφή όργανα;

Δεύτερον, εάν ναι, µε ποιες προϋποθέσεις είχε δοθεί αυτή η
άδεια και µε ποιο σκεπτικό; Γιατί δεν ελήφθησαν υπ’ όψιν οι εν-
στάσεις του συλλόγου, αλλά και των κατοίκων και των λουοµέ-
νων; 

Τρίτον, ελήφθη υπ’ όψιν το κατεπείγον αίτηµα του συλλόγου
να εξαιρεθεί το τµήµα της προστατευόµενης παραλίας και των
αµµολόφων από τη διαδροµή για λόγους προστασίας της φύσης,
βάσει της νοµοθεσίας για την προστασία του αιγιαλού και την
παραχώρηση απλής χρήσης αιγιαλού του άρθρου 13 του νόµου
τις βιοποικιλότητας και των µέτρων της υπουργικής απόφασης
που ισχύει από τον Μάιο του 2016 –και την ξέρετε- για την προ-
στασία του Κυπαρισσιακού Κόλπου;

Παρακαλώ, θα ήθελα τις απαντήσεις σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστώ, κύριε Αν-

τιπρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για την πρωτο-

λογία σας.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καληµέρα, καλό µήνα σε όλους.
Κύριε Λυκούδη, είναι πολύ κρίσιµη η ερώτησή σας και σας ευ-

χαριστώ πολύ. Είναι πολύ σηµαντική και οφείλω να καταθέσω και
τη δική µας αντίδραση που έχει δηµοσιοποιηθεί για το ζήτηµα
αυτό και θα σας εξηγήσω µε λεπτοµέρειες τι έχει γίνει.

Ο Κυπαρισσιακός Κόλπος και η προστασία της περιοχής του
Κυπαρισσιακού Κόλπου έχει µια µακρά ιστορία. Η χώρα µας από
το 2010 βρίσκεται υπό τον έλεγχο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
γι’ αυτό το θέµα. Το 2014 παραπεµφθήκαµε στο Ευρωπαϊκό Δι-
καστήριο και το 2016 υπήρξε καταδίκη της χώρας για την πληµ-
µελή προστασία του Κυπαρισσιακού Κόλπου.

Δυστυχώς, οι προηγούµενες κυβερνήσεις µε έναν συστηµα-
τικό τρόπο, θα έλεγα, επέλεγαν να µην προστατέψουν το περι-
βάλλον, να µην επενδύουν στο περιβάλλον και την προστασία
του και να υλοποιούν αποσπασµατικές πολιτικές, µε σαθρά ανα-
πτυξιακά µοντέλα. 

Ήταν επιλογή της δικής µας Κυβέρνησης να κάνουµε τοµές
στο θέµα της περιβαλλοντικής προστασίας προς όφελος και της
ανάπτυξης και του περιβάλλοντος, γιατί δεν θεωρούµε ότι υπάρ-
χει αντίθεση. Έτσι, λοιπόν, συγκροτήθηκαν οι φορείς προστα-
τευόµενων περιοχών και για την περιοχή του Κυπαρισσιακού
Κόλπου. Αυτό έγινε τώρα, µε την Κυβέρνησή µας. 

Θεσµοθετήθηκε η περιοχή «NATURA 2000» και στη χερσαία
και στη θαλάσσια έκταση του Κυπαρισσιακού. Στις 15 Δεκεµ-
βρίου υπογράφηκε η υπουργική απόφαση και προκηρύχθηκε το
έργο των ειδικών περιβαλλοντικών µελετών, για να έχουµε σε
όλη την Ελλάδα σχέδια δράσης για τις περιοχές «NATURA» -δεν
είχαµε δυστυχώς- και υλοποιούµε και ένα πρόγραµµα πρωτοφα-
νές, θα έλεγα, για τα ελληνικά δεδοµένα, το πρώτο ευρωπαϊκό
πρόγραµµα τέτοιου προϋπολογισµού, ύψους 17,5 εκατοµµυρίων
ευρώ από το πρόγραµµα LIFE-IP 4 για το φυσικό περιβάλλον της
χώρας µας.

Ειδικά για την ευαίσθητη περιοχή του Κυπαρισσιακού Κόλπου,
έχουµε εκπονήσει και έχουµε υποβάλει ήδη στο Συµβούλιο της
Επικρατείας σχέδιο προεδρικού διατάγµατος, για το οποίο είναι
ίσως οι τελευταίες ηµέρες πριν από την υπογραφή του. Υπήρξε
µια αλληλογραφία µε το Συµβούλιο της Επικρατείας, για να είναι
ολοκληρωµένο. Εµείς, για να καλύψουµε αυτό το θέµα της έκ-
δοσης προεδρικού διατάγµατος, όπως είπατε κι εσείς, εκδώσαµε
υπουργική απόφαση το 2016, η οποία πρόσφατα, στις 24 Μαΐου,
ανανεώθηκε. Άρα η περιοχή είναι σε καθεστώς προστασίας.

Από τη νοµοθεσία και ιδιαίτερα από τον ν.3937 απαγορεύεται
ρητά η κίνηση µηχανοκίνητων οχηµάτων εκτός οδικού δικτύου
σε οικολογικά ευαίσθητες περιοχές, όπως είναι η συγκεκριµένη.
Αναφέρονται, µάλιστα, συγκεκριµένα ο αιγιαλός και οι αµµοθίνες
στο συγκεκριµένο νόµο.

Στην υπουργική απόφαση που έχουµε δηµοσιεύσει αναφέρε-
ται ότι αυτές οι περιοχές που είπατε και εσείς είναι στη Ζώνη Α,
άρα είναι ζώνη υψηλής προστασίας, άρα προκύπτουν οι υποχρε-
ώσεις του θεσµικού πλαισίου, όπως ήδη σας είπα, και από τον
νόµο των φορέων, τον ν.4519 του Φεβρουαρίου, προκύπτει και
η ένταξη της συγκεκριµένης περιοχής.

Άρα πράγµατι και προστατευόµενη περιοχή είναι και υπό κα-
θεστώς προστασίας «NATURA 2000» µε φορέα και µε απαγό-
ρευση δραστηριοτήτων στις περιοχές αιγιαλού και αµµοθινών.
Μάλιστα, ο φορέας διαχείρισης έχει την υποχρέωση γνωµοδό-
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τησης για δραστηριότητες και επικουρίας των αρχών που, όπως
θα αποδειχθεί στη συνέχεια, δεν του ζητήθηκε. Άρα δεν εφαρ-
µόστηκε το θεσµικό πλαίσιο όσον αφορά πιθανές αδειοδοτήσεις.
Θα σας πω ακριβώς τι έχει γίνει. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, θα πάρω ένα λεπτό από τη δευτερολογία µου.
Νοµίζω ότι δεν θα χρειαστώ πολύ χρόνο µετά.

Όµως, θα ήθελα να παρατηρήσουµε κάτι στην ερώτησή σας.
Αναφέρεστε σε δύο περιοχές -πάµε λίγο στο συγκεκριµένο- Γιαν-
νιτσοχώρι Ηλείας και Ελαία Μεσσηνίας. Άρα µιλάµε για δύο Πε-
ριφέρειες, Δυτικής Ελλάδος και Πελοποννήσου. Έχει σηµασία
αυτό, γιατί σύµφωνα µε τα ενηµερωτικά έγγραφα που συλλέ-
ξαµε, η Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδας χορήγησε προσωρινή
άδεια λειτουργίας αθλητικής εγκατάστασης Οµάδας Ζ για τον
αγώνα Hellas Rally Raid 2018, µε περιοριστικό όρο την χρήση
του επαρχιακού δικτύου και συγκεκριµένους χώρους του Δήµου
Αρχαίας Ολυµπίας, ενώ η Περιφέρεια Πελοποννήσου δεν έλαβε
σχετικό αίτηµα. Άρα, όσον αφορά την Ηλεία υπήρχε για τον Δήµο
Αρχαίας Ολυµπίας στην Περιφέρεια, όσον αφορά, όµως, τη Μεσ-
σηνία δεν υπήρχε αίτηµα, γιατί πράγµατι είναι δύο περιφερειών
η περιοχή. 

Η απόφαση της Περιφέρειας Δυτικής Ελλάδος κοινοποιήθηκε
στη Διεύθυνση Τροχαίας, στο Αρχηγείο της Ελληνικής Αστυνο-
µίας, που έδωσε άδεια µε αυτά τα χαρακτηριστικά, όµως, για τον
αγώνα αυτό για την περίοδο 21 ως 27 Μαΐου. Δεν υπήρχε που-
θενά η παράκτια περιοχή, οι αµµοθίνες και ο πυρήνας της προ-
στατευόµενης περιοχής. Μιλάµε για επαρχιακό οδικό δίκτυο.

Ο Δήµος Ζαχάρως δε, γιατί εκεί είναι η παράκτια έκταση και
όχι στον Δήµο Αρχαίας Ολυµπίας, δεν έλαβε σχετικό αίτηµα.
Οµοίως ο φορέας διαχείρισης της περιοχής, που όπως σας είπα
υποχρεούται να γνωµοδοτεί και υποχρεούνται οι δραστηριότη-
τες να παίρνουν τη σχετική γνωµοδότηση, δεν ερωτήθηκε και δεν
ενηµερώθηκε. Το Δασαρχείο Ολυµπίας µάς αναφέρει ότι ενηµε-
ρώθηκε για το περιστατικό από τη µη κυβερνητική οργάνωση.
Από αυτήν πιθανά ενηµερωθήκατε κι εσείς κι εµείς όλοι -την «ΑΡ-
ΧΕΛΩΝ» δηλαδή- και διεξήγαγε αυτοψία µετά από το γεγονός. 

Προφανώς ο φορέας διαχείρισης επικοινώνησε µε τον συντο-
νιστή της δράσης, ο οποίος υποστήριξε ότι έχει λάβει όλες τις
απαραίτητες άδειες, αλλά µόλις σας ανέφερα ποιες άδειες είχε
αναφέρει και µετά από επικοινωνία του φορέα και µε το Δασαρ-
χείο Κυπαρισσίας, του γειτονικού νοµού λοιπόν, διαπιστώθηκε
ότι δεν είχε σχετική άδεια ούτε από αυτήν την υπηρεσία, όπως
ενηµερωθήκαµε στο επίπεδο της προφορικής επικοινωνίας. 

Προφανώς έχουµε λάβει κι εµείς τα έγγραφα του «ΑΡΧΕΛΩΝ».
Θα σας πω κλείνοντας τι έχουµε κάνει εµείς, γιατί αυτό έχει ση-
µασία. Νοµίζω ότι έχετε µια πλήρη εικόνα για τη µη αδειοδότηση
της δραστηριότητας αυτής στον πυρήνα της προστατευόµενης
περιοχής. Υπήρχε µία αδειοδότηση µόνο από την Περιφέρεια Δυ-
τικής Ελλάδος για το επαρχιακό οδικό δίκτυο του Δήµου Αρχαίας
Ολυµπίας. 

Ζητήσαµε, λοιπόν, µε έγγραφο δικό µας, το οποίο έχει πάει
ήδη στην αστυνοµική διεύθυνση, στην εισαγγελική αρχή, στον
αρµόδιο φορέα, στα δασαρχεία, να γίνει διερεύνηση όλων των
καταγγελλοµένων ενεργειών και διενέργεια όλων των προβλεπό-
µενων νόµιµων ενεργειών για την παράβαση συγκεκριµένου κα-
νόνα του θεσµικού πλαισίου, να ληφθούν όλα τα απαραίτητα
µέτρα και να ανακληθούν οποιεσδήποτε εγκρίσεις είχαν δοθεί,
προφανώς γιατί διεστάλθηκαν και παρατύπως επεκτάθηκαν σε
περιοχή που δεν είχε αδειοδότηση, αλλά για να µην παραµείνει
ούτε η αφορµή ζητήσαµε να ανασταλούν όλες οι εγκρίσεις, να
γίνει άµεση ενηµέρωση του Υπουργείου. 

Ζητήσαµε αναφορά τι έγινε, τι βρήκαν και τι ενέργειες µετέ-
πειτα έγιναν, όχι µόνο τα ευρήµατα, αλλά και τι ευθύνες αποδό-
θηκαν και µε ποια διαδικασία. Προφανώς έχουµε ήδη αναθέσει
στο Συντονιστικό Γραφείο Αντιµετώπισης Περιβαλλοντικής Ζη-
µιάς να αντιµετωπίσει το θέµα της ζηµιάς µε βάση την ευθύνη
του ότι «ο ρυπαίνων πληρώνει». Διότι δεν είναι µόνο τι έγινε και
τι ευθύνες έχουν για την παράβαση των κανόνων, αλλά και τι πε-
ριβαλλοντική ζηµιά έχει αποτεθεί στο οικοσύστηµα και πώς θα
αποκατασταθεί. Χρειάζεται αποκατάσταση η βιοποικιλότητα στην

περιοχή αυτή, µε βάση την αρχή «ο ρυπαίνων πληρώνει». 
Επίσης, σας λέω ότι για εµάς το θέµα δεν έχει λήξει. Το θεω-

ρούµε πολύ σοβαρό. Εγώ σε συνέντευξη τύπου ήδη αναφέρθηκα
στο απαράδεκτο αυτό γεγονός, το οποίο έχει γίνει προφανώς
κατά παράβαση και ευρωπαϊκής κοινοτικής νοµοθεσίας και θα
συνεχίσουµε τις ενέργειές µας για να καταλογιστούν ευθύνες
στους υπεύθυνους και να µην επαναληφθούν αντίστοιχες παρα-
βατικές συµπεριφορές, γιατί το θεσµικό πλαίσιο που διαµορφώ-
νουµε είναι για να µην συµβαίνουν τέτοιες παραβιάσεις. 

Αυτός ο πλούτος που περιβάλλοντος είναι για να αποδίδει ανά-
πτυξη και ποιότητα ζωής και δεν επιτρέπεται να καταστρέφουµε
την ανάπτυξη και την ποιότητα ζωής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ. 

Κύριε Αντιπρόεδρε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε

Υπουργέ, κατ’ αρχάς ευχαριστώ για την απάντηση. Οφείλω να
πω ότι οι διευκρινίσεις που δώσατε για εξηγήσεις σε σχέση µε
την πορεία του θέµατος έχουν µια επάρκεια τουλάχιστον σε
σχέση µε την ερώτηση που κάνω.

Προκύπτουν βέβαια µερικά ζητήµατα. Παραδείγµατος χάριν,
εγώ δεν ήθελα να είναι µέσα στην ερώτηση η παραποµπή της
χώρας και η καταδικαστική απόφαση, διότι ήξερα ότι θα το πείτε.
Έχει, λοιπόν, άλλη σηµασία και άλλο βάρος να ακουστεί από τα
χείλη του Υπουργού ότι η χώρα µας οδηγείται σε ένα ευρωπαϊκό
δικαστήριο και καταδικάζεται, επειδή στοιχειωδώς δεν φρόντισε
το περιβάλλον και τη φύση. Αυτό καλά κάνατε και το είπατε, για
να ακουστεί από εσάς και όχι από εµένα.

Δεύτερον, ξέρω πάρα πολύ καλά -το διάβασα, παρακολουθώ
το πώς χειριστήκατε την υπόθεση- ότι γίνονται υπουργικές προ-
σπάθειες για την έκδοση του προεδρικού διατάγµατος. Ξέρω,
όµως, επίσης ότι έχει έλθει και δύο φορές πίσω από το Συµβού-
λιο της Επικρατείας το προεδρικό διάταγµα που έχει κατατεθεί.
Σκέφτοµαι ότι αν έλθει και τρίτη φορά πίσω τώρα, µε την παρά-
ταση που έχετε δώσει, µήπως έχουµε τη δυνατότητα τη χρονική
µέχρι να εκδοθεί το προεδρικό διάταγµα να αποσοβήσουµε τέ-
τοιου τύπου ενέργειες. Αυτή ήταν η δεύτερη παρατήρηση.

Η τρίτη παρατήρηση, κύριε Υπουργέ, είναι η εξής: Άκουσα µε
πολύ ενδιαφέρον κάτι που δεν γνώριζα, δηλαδή ότι µε βάση τις
καταγγελίες οι άδειες δεν έχουν δοθεί από τα αρµόδια όργανα
ή έχουν δοθεί διαφορετικού χαρακτήρα άδειες. Με συγχωρείτε
πάρα πολύ. Εγώ να το δεχθώ, διότι δεν νοµίζω ότι δεν είστε ακρι-
βής σ’ αυτό που λέτε στην απάντησή σας, ούτε θέλετε να µε πα-
ραπλανήσετε. Γιατί, όµως, δεν παρεµβαίνουν οι αρµόδιες αρχές;
Δεν έχω δώσει άδεια και είµαι η αστυνοµία, δεν έχω δώσει άδεια
και είµαι η περιφέρεια, δεν έχω δώσει άδεια και είµαι το δασαρ-
χείο και γίνεται χαµός στην παράκτια περιοχή. Εγώ τι κάθοµαι
και λέω; «Δεν βαριέσαι, εγώ άδεια δεν έδωσα, ήσυχος είµαι,
αυτοί δεν ξέρω τι κάνουν». Αυτοί, όµως, καταστρέφουν τις φω-
λιές και κυκλοφορούν σε µια παράκτια περιοχή που έχει και
λουόµενους. Εγώ δεν έχω δώσει άδεια και αυτοί, παραβιάζοντας
τα δεδοµένα, κάνουν motocross στην παραλία. Δεν παρεµβαίνει
κανένας από τους αρµόδιους;

Κύριε Υπουργέ, δέχοµαι τις εξηγήσεις που δώσατε. Προφα-
νώς και η ερώτηση η δική µου δεν είχε αντίπαλο πολιτικό χαρα-
κτήρα. Γίνεται µια προσπάθεια ώστε από κοινού ο ερωτών
Βουλευτής και το Υπουργείο να δούµε τι µπορούµε να κάνουµε
γι’ αυτό το θέµα. Όµως, οφείλετε και µια στοιχειώδη εξήγηση -
όχι εσείς- σε σχέση µε τα προφανή. «Δεν σας έχω δώσει άδεια
και κάνετε ό, τι θέλετε. Πώς το αντιµετωπίζω εγώ;».

Ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε, κύριε

Αντιπρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Εγώ θα συµφωνήσω µε όλα όσα είπατε.
Θα σας ενηµερώσω µόνο όσον αφορά το Συµβούλιο της Επικρα-
τείας και την απόδοση ευθυνών, αυτά τα δύο που επαναλάβατε.

Όσον αφορά το Συµβούλιο της Επικρατείας, κύριε Λυκούδη,
το ορθό είναι ότι µία φορά µας επιστράφηκε το προεδρικό διά-
ταγµα, για να είµαστε ακριβείς. Δεν ζητήθηκαν διορθώσεις. Ζη-
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τήθηκε από το Συµβούλιο της Επικρατείας διευκρίνιση σχετικά
µε τις απαιτήσεις του θεσµικού πλαισίου, αν δηλαδή τα προ-
εδρικά διατάγµατα των προστατευόµενων περιοχών έχουν ως
προϋπόθεση την εκπόνηση ειδικής περιβαλλοντικής µελέτης
µόνο -που έχουν προφανώς-, ή και στρατηγικής µελέτης περι-
βαλλοντικών επιπτώσεων, επειδή δηµιουργούν ένα πλαίσιο σχε-
διασµού και όρων δραστηριοτήτων στη συνέχεια.

Αυτό ήταν µια, αν θέλετε, νοµοτεχνικής και θεσµικής βάσης δι-
ευκρίνηση που έπρεπε να επιλυθεί. Αφορά και άλλα προεδρικά
διατάγµατα. Η γνώση που έχω, επειδή έγιναν συναντήσεις των
υπηρεσιών µε το Συµβούλιο της Επικρατείας και αποδόθηκε
απάντηση νοµικά επεξεργασµένη από εµάς, είναι ότι έχει επιλυ-
θεί το συγκεκριµένο θέµα, αλλά σε κάθε περίπτωση προφανώς
δεν µπορώ να προσβάλω την αυτονοµία του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας, που περιµένω και από αυτό την έκδοση του προεδρι-
κού διατάγµατος.

Δεν υπήρξε δεύτερη ή πιθανότητα τρίτης, αν θέλετε, επιστρο-
φής ή αλλαγής στους όρους, γιατί το Συµβούλιο της Επικρατείας
έχει τη δυνατότητα να παρέµβει επί των όρων και µόνο του, αυ-
τεπαγγέλτως, και επί του σχεδίου που έχει στα χέρια του. Δεν
µας το επιστρέφει να το αλλάξουµε και να το δούµε ξανά. Νοµίζω
ότι αυτή η διαδικασία θα ολοκληρωθεί, αλλά δεν µπορώ να προ-
σβάλω το χρονοδιάγραµµα και τη δραστηριότητα του Συµβου-
λίου της Επικρατείας ως προς τον χρόνο. Εµείς θέλουµε να γίνει
γρήγορα -να το πούµε έτσι- είναι πολιτική µας βούληση και τη
γνωρίζει το Συµβούλιο της Επικρατείας.

Όσον αφορά την απόδοση ευθυνών, νοµίζω ότι είναι ξεκάθαρο
ότι από αυτά που γνωρίζουµε εµείς δεν θα παίξουµε τον ρόλο
του δικαστή ή του εισαγγελέα. Υπάρχουν αυτοί οι αρµόδιοι φο-
ρείς και έχουν ενηµερωθεί από εµάς. Δεν υπήρξε αδειοδότηση
γι’ αυτές τις δραστηριότητες και υπήρχε παραβίαση κανόνων του
περιβάλλοντος. Νοµίζω ότι ήµουν, µε βάση την πολιτική ευθύνη
που έχω, απολύτως συγκεκριµένος. Έχουµε ζητήσει εγγράφως
να αποδοθούν οι ευθύνες και ζητήσαµε να µας ενηµερώσουν για
την απόδοση ευθυνών, για να µην υπάρχει οποιαδήποτε, αν θέ-
λετε, καθυστέρηση ή υποτίµηση της επιλογής µας. 

Θέλουµε άµεσα να ενηµερωθούµε από τα δασαρχεία, τις ει-
σαγγελικές και τις νοµικές αρχές για την απόδοση ευθυνών σχε-
τικά µε την παραβίαση των κανόνων του περιβάλλοντος, διότι
αυτό, κύριε Λυκούδη -και µου δίνει την ευκαιρία η ερώτησή σας
να το κάνουµε µαζί- που πρέπει να πούµε ως Κοινοβούλιο δηµό-
σια, είναι ότι δεν µπορούν να µην αποδίδονται ευθύνες για την
παραβίαση των κανόνων του περιβάλλοντος. Δεν είναι δυνατόν
να υπάρχει ατιµωρησία.

Βέβαια, δεν είµαι σίγουρος ότι πράγµατι έγινε το πλήθος των
δραστηριοτήτων εκτός των επαρχιακών δρόµων. Σίγουρα πήγαν
µηχανές στην περιοχή. Δεν γνωρίζω ακριβώς τη διάσταση της
παρέµβασης.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε
Υπουργέ, έχω και φωτογραφίες. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Τις έχω τις φωτογραφίες. 

Υπάρχουν τοπικές συζητήσεις για το εάν έγιναν δοκιµές ή αγώ-
νες. Σε κάθε περίπτωση παραβιάσθηκαν οι κανόνες του περιβάλ-
λοντος. Αυτό έχει σηµασία. Έχουµε ζητήσει την απόδοση
ευθυνών και υπάρχει η εκποµπή του µηνύµατος από εµάς ότι
αυτό δεν µπορεί να συνεχίζεται. Νοµίζω ότι αυτός είναι ο κοινός
µας τόπος. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ. 
Θα προχωρήσουµε στη δεύτερη µε αριθµό 1695/23-5-2018

επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνα-
νίας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Δη-
µητρίου Κωνσταντόπουλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος
και Ενέργειας, µε θέµα: «Αντισταθµιστικά οφέλη από τη χρήση
των νερών του ποταµού Ευήνου και του ποταµού Μόρνου».

Κύριε Κωνσταντόπουλε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, λόγω
της σηµαντικότητας της ερώτησης, θα ήθελα δύο λεπτά επι-

πλέον. Άλλωστε, είναι η τελευταία ερώτηση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Εντάξει. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, αποτελεί πάγιο αίτηµα της τοπικής κοινωνίας

της Αιτωλοακαρνανίας να θεσπιστούν ανταποδοτικά οφέλη από
τη χρήση των υδάτων των ποταµών Ευήνου και Μόρνου προς
όφελος των µονίµων κατοίκων των περιοχών αυτών. 

Να θυµίσω εδώ ότι το έργο εκτροπής των νερών του Ευήνου
τροφοδοτεί ολόκληρη την Αττική µέσω του ταµιευτήρα του Μόρ-
νου και την υδροδοτεί µε πόσιµο νερό από την υδατολίµνη, χωρίς
ωστόσο καµµία κοινωνική και οικονοµική ανταπόδοση και κανένα
αντισταθµιστικό όφελος προς τις τοπικές κοινωνίες των Δήµων
Θέρµου, Ναυπακτίας και Δωρίδας για τις µόνιµες αρνητικές πε-
ριβαλλοντικές συνέπειες και φυσικά για τη γεωµορφολογική επι-
βάρυνση από το φράγµα και την τεχνητή λίµνη. 

Αντίστοιχη βέβαια είναι και η περίπτωση του ταµιευτήρα του
Μόρνου της Φωκίδας, ως πηγή υδροληψίας της ΕΥΔΑΠ. Να θυ-
µίσω ότι ο ποταµός Μόρνος πηγάζει στην ορεινή Ναυπακτία και
την ορεινή Δωρίδα και µάλιστα το φράγµα που βρίσκεται σε
αυτές τις περιοχές είναι το ψηλότερο χωµάτινο φράγµα της Ευ-
ρώπης, ένα σηµαντικό έργο που ενίσχυσε την υδροδότηση της
Αθήνας, χωρίς όµως και εδώ να προβλέπονται αντίστοιχα αντι-
σταθµιστικά οφέλη για την τοπική κοινωνία των Δήµων Ναυπα-
κτίας και Δωρίδας.

Κύριε Υπουργέ, πριν από λίγες ηµέρες συζητήθηκε η αναφορά
που κατέθεσε ο Δήµος Δωρίδας στην Επιτροπή Αναφορών του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. Στόχος ήταν και είναι να αναδειχθούν
περιβαλλοντικά, γεωµορφολογικά, κοινωνικά και οικονοµικά προ-
βλήµατα που έχουν δηµιουργηθεί στην περιοχή.

Η επιτροπή αποφάσισε να προχωρήσει σε αυστηρό, ενδελεχή
έλεγχο και να διαβιβάσει την υπόθεση σε άλλες αρµόδιες επι-
τροπές, όπως στην Επιτροπή Περιβάλλοντος, Δηµόσιας Υγείας
και Ασφάλειας Τροφίµων του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, φυσικά
για περαιτέρω διερεύνηση. 

Κύριε Υπουργέ, οι τοπικές κοινωνίες των Δήµων, αλλά και γε-
νικότερα της Αιτωλοακαρνανίας και της Φωκίδας είναι αποφασι-
σµένες να συνεχίσουν ακόµη πιο εντατικά αυτήν την προσπάθεια
που ξεκίνησε πριν δεκαετίες για τη θεσµοθέτηση ανταποδοτικών
οφελών. 

Πρόκειται για ένα δίκαιο αίτηµα, κύριε Υπουργέ, καθώς οι υδά-
τινοι πόροι που χρησιµοποιούνται για την υδροδότηση της Αττι-
κής δεν αποδίδουν κανένα όφελος στις τοπικές κοινωνίες, όπως
ανέφερα και προηγουµένως. 

Κύριε Υπουργέ, θέλω να τονίσω ότι το δίκαιο αίτηµά µας το
απαιτεί και το στηρίζει και η ΚΕΔΕ. Υπάρχει µάλιστα επιστηµονική
και τεχνοοικονοµική µελέτη που αναδεικνύει την περιβαλλοντική
ζηµιά που έχει υποστεί η ευρύτερη περιοχή αυτά τα τριάντα επτά
χρόνια από τότε που κατασκευάστηκε το φράγµα του Μόρνου
και άρχισε να λειτουργεί η τεχνητή λίµνη.

Κύριε Υπουργέ, σε παλαιότερη ερώτηση που είχα απευθύνει
προς το Υπουργείο Εσωτερικών για το θέµα αυτό, είχα λάβει ως
απάντηση ότι σε συνεργασία µε εσάς θα διερευνούσε τις δυνα-
τότητες, ώστε να απαντήσετε στις διεκδικήσεις των τοπικών κοι-
νωνιών. Ωστόσο, έκτοτε υπάρχει σιγή ιχθύος.

Κατόπιν αυτού, ερωτάσθε, κύριε Υπουργέ, πρώτον εάν έλαβε
χώρα η διερεύνηση των νοµοθετικών δυνατοτήτων, στις οποίες
το Υπουργείο είχε εξαγγείλει ότι θα προβεί ήδη από το 2016 ανα-
φορικά µε τη θεσµοθέτηση αντισταθµιστικών οφελών λόγω της
αξιοποίησης των υδάτων των ποταµών Ευήνου και Μόρνου και
ποια είναι τα συµπεράσµατα αυτών.

Δεύτερον, προτίθεται το Υπουργείο να αναλάβει νοµοθετική
πρωτοβουλία για τη θεσµοθέτηση αντισταθµιστικών οφελών
υπέρ των Δήµων Ναυπακτίας, Δωρίδας και Θέρµου και µε ποιο
χρονοδιάγραµµα; 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Κωνσταντόπουλε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Καληµέρα, κύριε Κωνσταντόπουλε. Ευ-
χαριστώ για την ερώτηση. Θα προσπαθήσω να σας απαντήσω,
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παρ’ ότι θα έλεγα ότι η ερώτηση µάλλον θα πρέπει να επαναλη-
φθεί και προς τον αντίστοιχο Υπουργό των Εσωτερικών. Όµως,
θα σας δώσω εγώ τα στοιχεία που σας ενδιαφέρουν. 

Όπως βλέπω εδώ στα στοιχεία µου, κύριε Κωνσταντόπουλε, η
λίµνη του Μόρνου δηµιουργήθηκε και πρωτολειτούργησε στις
αρχές του 1981, ενώ η υγειονοµική διάταξη για την προστασία
του νερού της πρωτευούσης και της ευρύτερης λεκάνης θεσµο-
θετήθηκε το 1983. 

Ξέρετε τι µου φέρνει στο µυαλό αυτή η παρατήρηση; Ότι εδώ
και τριάντα πέντε χρόνια οι προηγούµενες κυβερνήσεις δεν ανέ-
λαβαν καµµία πρωτοβουλία, για να αποκαταστήσουν αυτή την
αδικία, η οποία διατείνεστε ότι υπάρχει στην ερώτησή σας. Και
πρέπει να συζητήσουµε µαζί το αν υπάρχει. 

Ήθελα να ξέρω κάτι, κύριε Κωνσταντόπουλε και σας το λέω
εξ αρχής: Δεν υπάρχει πολιτική ευθύνη, γιατί αυτή η περιοχή,
της ευρύτερης λεκάνης δηλαδή του Εύηνου, του Μόρνου, ή των
άλλων περιοχών έχει παραµείνει εκτός της προσοχής της πολι-
τείας και του κράτους, ενώ λύθηκε ένα σηµαντικό πρόβληµα
υδροδότησης της πρωτεύουσας; Γιατί πρέπει να ξεκινήσουµε
από αυτό; 

Εµείς, βέβαια, από τη µεριά µας οφείλουµε να πούµε ότι κατά
τη διάρκεια της δικής µας Κυβέρνησης σαφέστατα και αναλά-
βαµε πρωτοβουλίες που δεν ανέλαβαν οι προηγούµενες κυβερ-
νήσεις. Υπάρχει πολιτική ευθύνη των κυβερνήσεων της Νέας
Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, επειδή άφησαν άλυτα προβλήµατα
ανάπτυξης στην περιοχή της ευρύτερης λεκάνης του Μόρνου
στην περιοχή του Λιδωρικίου, αλλά και ευρύτερα. 

Μάλιστα, πρέπει να σας πω ότι αντίστοιχη πρωτοβουλία έχει
αναλάβει ο Βουλευτής Φωκίδας κ. Κωστοπαναγιώτου µαζί µε τον
Δήµαρχο Δωρίδας κ. Καπεντζώνη και έχουµε κάνει ήδη συναν-
τήσεις και εµείς µαζί τους, γιατί ένα µεγάλο πρόβληµα παραµένει
άλυτο στην περιοχή και αυτό είναι το πρόβληµα των υποδοµών
που η περιοχή δεν έχει, το ουσιαστικό αναπτυξιακό έλλειµµα -το
οποίο έχει παραµείνει στην περιοχή- των χρήσεων γης και της
έλλειψης υποδοµών, περιβάλλοντος και νερού, διότι αυτά είναι
που δεν έκαναν οι προηγούµενες κυβερνήσεις και που θέλουν
προφανώς έναν συγκεκριµένο χρόνο για να ωριµάσουν και να
κατασκευαστούν. 

Θα ήθελα, επίσης, να σας πω ότι χρειάζεται µια πολύ µεγάλη
προσοχή –και σας το λέω ως υπεύθυνος, µε την πολιτική ευθύνη
που έχω για την Ειδική Γραµµατεία Υδάτων και Διαχείρισης του
Νερού- όταν συζητάµε για έναν φυσικό και κοινωνικό πόρο όπως
είναι το νερό και τον µεταφράζουµε -για την κοινοβουλευτική συ-
ζήτηση ίσως- σε έναν πόρο προς εκµετάλλευση. 

Κύριε Κωνσταντόπουλε, δεν ξέρω αν έχετε τέτοια άποψη στον
πολιτικό χώρο στον οποίο ανήκετε. Νοµίζω ότι δεν έχετε, αλλά
εκτιµάτε και εσείς ότι το νερό είναι ένας δηµόσιος κοινωνικός
πόρος και η πρόσβαση στο πόσιµο νερό είναι δικαίωµα για όλους
τους πολίτες. Άρα, θα πρέπει µε πολύ µεγάλη προσοχή να συζη-
τήσουµε για το αν οι όροι «ανταποδοτικά και αντισταθµιστικά
οφέλη», οικονοµικοί όροι δηλαδή, θα µπορούσαν να ειδωθούν µε
την αντίστοιχη –αν θέλετε- αντοχή και ανοχή και από τον πληθυ-
σµό της Αθήνας, ο οποίος υδρεύεται από αυτούς τους πόρους.
Χρειάζεται, λοιπόν, να επιλέξουµε µία λύση µε κοινωνική δικαιο-
σύνη. 

Θα έλεγα ότι στην περίπτωση του νερού προφανώς δεν µπο-
ρούµε να µιλάµε µόνο για µία περιοχή της Ελλάδος, γιατί πρέπει
να είµαστε δίκαιοι. Παραδείγµατος χάριν, θα πρέπει να µιλάµε
για την αντίθεση που υπάρχει ή για την υδροδότηση της Θεσσα-
λονίκης από τον Νοµό Κιλκίς, για την υδροδότηση της Κορίνθου
από την περιοχή της Στυµφαλίας, ή για οποιαδήποτε άλλη πε-
ριοχή της χώρας που προφανώς δεν υδρεύεται από τα στενά της
όρια. 

Θέλετε, δηλαδή, να εισαχθούν περιοριστικοί παράγοντες για
την ύδρευση µεγάλων περιοχών ή οικονοµικά ανταλλάγµατα που
τροποποιούν την τιµή του νερού; Νοµίζω ότι αυτή είναι µια λαν-
θασµένη ανάγνωση για έναν κοινωνικό πόρο. 

Θα σας προτείνω τη δική µου –ή τη δική µας, γιατί δεν είναι
προσωπική επιλογή- ανάγνωση. Η δική µας ανάγνωση, λοιπόν,
είναι ότι στην περιοχή πρέπει να αποκαταστήσουµε το αναπτυ-
ξιακό έλλειµµα που δηµιούργησαν οι προηγούµενες κυβερνήσεις

σε αυτήν την περιοχή από την οποία υδρεύεται όλο το πολεοδο-
µικό συγκρότηµα της Αθήνας. Αυτή είναι η ουσία. Με αυτό πρέ-
πει να λειτουργήσουµε και όχι προφανώς -κατά την άποψή µας-
µε µία διάταξη η οποία θα δηµιουργήσει µεταφορά του κόστους
στην περιοχή του πολεοδοµικού συγκροτήµατος της Θεσσαλο-
νίκης -και βλέπω που κάθεται δίπλα σας ο κ. Αρβανιτίδης- ή σε
όλο το πολεοδοµικό της Αθήνας. Αυτό δεν είναι δίκαιο και, αν θέ-
λετε, περιορίζει την πρόσβαση στο πόσιµο νερό και στο δικαίωµα
που έχουν οι κοινωνικές οµάδες γι’ αυτό. Η πολιτεία πρέπει να
µεριµνήσει. 

Η πολιτεία, λοιπόν, στην περιοχή εκεί έχει βασικά θέµατα ελ-
λείµµατος. Να σας πω ποιο είναι το έλλειµµα που έχει η περιοχή;
Θα περίµενα γι’ αυτό να ρωτήσετε, κύριε Κωνσταντόπουλε. Η πε-
ριοχή εκεί χρειάζεται αποχέτευση και βιολογικό καθαρισµό, πα-
ραδείγµατος χάριν, όπως χρειάζεται και το Υπουργείο
Δικαιοσύνης δίπλα στις φυλακές του Μαλανδρίνου. Αυτό θέ-
λουµε να αποκαταστήσουµε. Υπάρχουν κοινές ενέργειες των
Υπουργείων µας -τυχαίνει να είναι εδώ και ο αρµόδιος Υπουρ-
γός- για να λύσουµε ένα πρόβληµα που άφησαν άλυτο εδώ και
τριάντα πέντε χρόνια οι κυβερνήσεις στην περιοχή. 

Πράγµατι –για αυτό σας ανέφερα και τον Βουλευτή Φωκίδας
του ΣΥΡΙΖΑ και τον Δήµαρχο Δωρίδας- έχουµε έτοιµο ένα σχέδιο
για να αποκαταστήσουµε αυτά τα ουσιαστικά ελλείµµατα και από
τη µεριά µας δεσµευόµαστε ότι αυτά τα ζητήµατα θα λυθούν. 

Δεν µπαίνουµε στη συζήτηση των ανταποδοτικών. Αυτό αφορά
το τέλος χρήσης νερού και άλλες αρµοδιότητες που σχετίζονται
µε τα δηµοτικά συµβούλια και το θεσµικό πλαίσιο της αυτοδιοί-
κησης. 

Όµως, όσον αφορά τους περιβαλλοντικούς κανόνες και δια-
σφάλισης της ποιότητας για το πολεοδοµικό συγκρότηµα της
Αθήνας, αλλά και εξασφάλισης της υγιεινής, της προόδου και
της ανάπτυξης στην περιοχή της ευρύτερης λεκάνης του Εύηνου
και του Μόρνου, σαφέστατα και θα αναλάβουµε τις πρωτοβου-
λίες που δεν ανέλαβαν οι κυβερνήσεις των προηγούµενων χρό-
νων. 

Θα σας πω και περισσότερα, αν θέλετε, στη συνέχεια. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Κύριε Κωνσταντόπουλε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, κατ’

αρχάς, να τονίσω ότι κάθε κυβέρνηση είναι συνέχεια της προ-
ηγούµενης. Άρα, ασυνεχές κράτος δεν υπάρχει. Σήµερα την ευ-
θύνη του κράτους την έχετε εσείς. Εποµένως, σε εσάς
απευθυνόµαστε. 

Δεύτερον, ως την ερώτησή που κάνατε αν θα έπρεπε να κατα-
τεθεί και προς τον Υπουργό Εσωτερικών, να σας πω ότι κατατέ-
θηκε, ο οποίος όµως δήλωσε αναρµόδιος και έδειξε ουσιαστικά
εσάς.

Κύριε Υπουργέ, έως σήµερα ουδείς Υπουργός και ουδείς Βου-
λευτής δεν έχει αρνηθεί την ικανοποίηση του δίκαιου αιτήµατός
µας, της τοπικής κοινωνίας τόσο της Αιτωλοακαρνανίας όσο και
της Φωκίδας. Από το τέλος της δεκαετίας µάλιστα του ’90, που
αρχίζει να συστηµατοποιείται η διεκδίκηση, ακούµε όλο λόγια.
Πράξεις, όµως, δεν βλέπουµε. Φυσικά υπάρχουν και οι ευθύνες
των προηγούµενων κυβερνήσεων. Ουδείς το αµφισβήτησε και
ουδείς το αµφισβητεί. 

Πρόσφατα µάλιστα ενώ περιλήφθηκε η νοµοθετική ρύθµιση
στο πολυνοµοσχέδιο για τους ΟΤΑ, επί υπουργίας του κ. Κου-
ρουµπλή, ο οποίος γνωρίζει πολύ καλά το θέµα, απαλείφθηκε
την τελευταία στιγµή. Και ερωτώ: Γιατί απαλείφθηκε; Απαντήστε
µου. Έκτοτε πάλι σιγή ιχθύος. Με τον κ. Κωστοπαναγιώτου υπάρ-
χει αγαστή συνεργασία και συζητάµε τα προβλήµατα της περιο-
χής γιατί τα γνωρίζουµε και οι δύο, όπως και µε τον κ.
Καπεντζώνη. Μάλιστα δεν είναι τυχαίο ότι πήγε το θέµα στην Επι-
τροπή Αναφοράς. Όµως, θα πρέπει να συνδράµουµε, να στηρί-
ξουµε την προσπάθεια της Τοπικής Αυτοδιοίκησης. 

Ουδείς, όµως, ασχολείται µε το γεγονός, όπως σας είπα, των
αντισταθµιστικών. Είπατε ότι είναι φυσικό κοινωνικό αγαθό. Φυ-
σικά. Θα πρέπει, όµως, να δούµε ότι η Ναυπακτία και η Δωρίδα
υδροδοτούν ολόκληρη την Αττική και δεν έχουν ένα αντισταθµι-
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στικό όφελος ως προς τις υποδοµές τους. Η επιβάρυνση που
έχει δεχτεί η περιοχή από τον µεγάλο όγκο νερών και υδάτων
είναι τεράστια.

Υπάρχουν σοβαρές αρνητικές συνέπειες στο περιβάλλον και
στα οικοσυστήµατα. Έχουν αποσαρθρωθεί εδάφη. Έχουµε κα-
θηµερινές κατολισθήσεις. Έχουν διαβρωθεί οι ακτές. Έχουν µει-
ωθεί οι αγροτικές εκτάσεις, µε αποτέλεσµα τη µείωση των
αγροτικών και κτηνοτροφικών επενδύσεων.

Επίσης, θα πρέπει να τονιστεί ότι σε ακτίνα χιλίων πεντακοσίων
µέτρων περιµετρικά της λίµνης δεν επιτρέπεται καµµία αναπτυ-
ξιακή πρωτοβουλία. Έχει υποβαθµιστεί η ευρύτερη περιοχή από
τις συνεχείς αλλαγές χρήσεων γης, διότι λόγω του φράγµατος
της λίµνης έχουν αυξηθεί σηµαντικά οι αποστάσεις των κοινοτή-
των και των οικισµών τόσο µεταξύ τους, όσο και από τα ευρύ-
τερα αστικά κέντρα, κάτι που σήµερα και λόγω της οικονοµικής
κρίσης είναι οικονοµικά δυσβάσταχτο.

Κύριε Υπουργέ, έχετε την ευκαιρία να αφήσετε πίσω σας ένα
σηµαντικό έργο. Έχετε την ευκαιρία να γράψετε σηµαντικότατο
έργο. Η µπάλα είναι σε εσάς. Το γήπεδο είναι δικό σας. Οφεί-
λετε, λοιπόν, να δικαιώσετε την προσπάθεια των κοινωνιών της
Αιτωλοακαρνανίας και της Φωκίδας. Έχετε την ευκαιρία να απο-
δείξετε στην πράξη τη βούλησή σας και να στηρίξετε τη συµπό-
ρευση δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα. Αξιοποιήστε τις καλές
πρακτικές της Πτολεµαΐδας και της Μεγαλόπολης, διότι δεν κα-
τανοώ ότι ο ιδιωτικός τοµέας -και µιλάω για το ποσοστό της
ΕΥΔΑΠ που ανήκει στους ιδιώτες- εκµεταλλεύεται δηµόσιους πό-
ρους, µε όφελος την ανάπτυξη και τη δηµιουργία θέσεων εργα-
σίας, όµως δεν έχει δώσει ένα ανταποδοτικό όφελος προς το
δηµόσιο συµφέρον, τον νοµό και τους πολίτες του.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Κωνσταντόπουλε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Δεν θα επαναλάβω τα σχετικά µε τα θέ-
µατα αρµοδιότητας, κύριε Κωνσταντόπουλε, γιατί και εσείς ο
ίδιος είπατε ότι σε ένα προσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών
υπήρχε ένα σχετικό άρθρο. Άρα µόνος σας είπατε για την αρµο-
διότητα. Είναι ξεκάθαρο. Θα σας πω, όµως, τι έχουµε κάνει εµείς.

Πράγµατι -συµφωνήσατε και εσείς- στην περιοχή εδώ και
τριάντα πέντε χρόνια δεν υπήρχε καµµία κρατική µέριµνα και
είχαν ευθύνη οι προηγούµενες κυβερνήσεις. 

Εµείς, λοιπόν, αναλάβαµε µια σειρά δράσεων αναπτυξιακού
χαρακτήρα για την ευρύτερη περιοχή του Μόρνου και του Εύη-
νου, γιατί αυτή είναι η ουσία, η καθυστέρηση ανάπτυξης. 

Σας αναφέρω ενδεικτικά αυτά που έχουν γίνει πολύ πρό-
σφατα. Δόθηκαν 250.000 ευρώ για τη διαχειριστική µελέτη ενί-
σχυσης των περιοχών Μόρνου, Εύηνου, Δελφών, Κωπαΐδας και
Ασωπού, ακριβώς για τα θέµατα ύδρευσης των περιοχών της
Αθήνας. Υπήρξε ένταξη στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων
δύο έργων, επίσης εκεί στον Δήµο Δελφών, που έχει σηµαντικά
τµήµατα εντός της λεκάνης, στο ταχυδιυλιστήριο της Δεσφίνας
και στη δηµοτική οδοποιία.

Επίσης, έχουµε ολοκληρώσει στην περιοχή ένα πολύ σηµαν-
τικό εργαλείο, που δεν υπήρχε -και µάλιστα ως Βουλευτής Αιτω-
λοακαρνανίας, πιστεύω ότι το γνωρίζετε- τα σχέδια διαχείρισης
λεκανών απορροής ποταµών και έτσι λύνουµε τα ζητήµατα του
Αχελώου και της υδρολογικής δίαιτας στην περιοχή σας, κάτι
που ήταν πάγιο αίτηµα της περιοχής Αιτωλοακαρνανίας. 

Το ζήτηµα αυτό δεν είχε λυθεί για χρόνια ολόκληρα. Το έλυσε

αυτή η Κυβέρνηση. Κυρώθηκε στο τέλος του 2017 και έχουµε
πλέον σχέδιο διαχείρισης και µάλιστα απελευθερώθηκαν πολύ
σηµαντικά έργα, έργα ύψους περίπου 2.500.000.000 ευρώ που
ήταν σε αιρεσιµότητα. Δηλαδή από τα λάθη των προηγούµενων
κυβερνήσεων 2.500.000.000 ευρώ ήταν δεσµευµένα, γιατί δεν
είχε σχέδιο διαχείρισης νερού η Ελλάδα και αυτό ολοκληρώθηκε
µε αυτή την Κυβέρνηση. Και αυτό το λέω, επειδή αναρωτιέστε τι
κάναµε εµείς για την περιοχή. 

Επίσης, σας λέω ξεκάθαρα ότι έχουµε αναλάβει κοινή πρωτο-
βουλία µε τα Υπουργεία Υποδοµών και Δικαιοσύνης. Με το
Υπουργείο Υποδοµών, όσον αφορά την ΕΥΔΑΠ Παγίων, γιατί το
ακατέργαστο νερό δεν αφορά την «ΕΥΔΑΠ Α.Ε.» Και η πηγή είναι
δηµόσιο αγαθό και το διαχειρίζεται το δηµόσιο. Να µην τα µπλέ-
κουµε αυτά. 

Επίσης, συνεργαζόµαστε µε το Υπουργείο Δικαιοσύνης, γιατί
έχει και την ευθύνη των Φυλακών Μαλανδρίνου στην περιοχή. Εί-
µαστε σε συνοµιλία µε τον Δήµο Δωρίδας, για να έχουµε κοινό
σχέδιο για τη διαχείριση των λυµάτων των αποχετεύσεων και την
εξασφάλιση των υποδοµών. Από τη µεριά µας, λοιπόν, θα κά-
νουµε ό,τι είναι δυνατόν γι’ αυτά, που δεν έκαναν οι προηγούµε-
νες κυβερνήσεις και για το Λιδωρίκι, αλλά και για την ποιότητα
του νερού. 

Θα παρέµβουµε, µάλιστα, και στην τροποποίηση της υγειονο-
µικής διάταξης, έτσι ώστε να επιτραπεί η χωροθέτηση των έργων
αυτών εντός της ζώνης απαγόρευσης, γιατί ο αδιέξοδος και απο-
σπασµατικός σχεδιασµός του παρελθόντος δεν ήταν µόνο ότι
δεν ασχολήθηκαν ποτέ µε τις ανάγκες των πολιτών εκείνης της
περιοχής, αλλά ότι µε την υγειονοµική διάταξη απαγόρευσαν τη
χωροθέτηση έργων κοινής ωφέλειας που εξυπηρετούν και τη λε-
κάνη, άρα και τον ταµιευτήρα, αλλά και τους πολίτες.

Εµείς, λοιπόν, δεσµευόµαστε -και το έχουµε κάνει ήδη τοπικά,
στον κ. Καπεντζώνη και στον κ. Κωστοπαναγιώτου- ότι αυτό το
ζήτηµα θα λυθεί από αυτή την Κυβέρνηση µε χρηµατοδότηση και
του έργου και των υποδοµών και δεν θα υπάρχει πρόβληµα ούτε
στον ταµιευτήρα του Μόρνου, άρα στην ποιότητα του νερού της
Αθήνας, ούτε στο κόστος του νερού της Αθήνας, ούτε στη ζωή
των πολιτών, που θα αναβαθµιστεί µε υποδοµές που θα καλυ-
φθούν από αυτήν την Κυβέρνηση και µε ευθύνη του δηµοσίου. 

Αυτή είναι η πραγµατική αναπτυξιακή φροντίδα. Την αποδει-
κνύουµε σε όλα τα αναπτυξιακά συνέδρια που τολµάµε και πάµε
να κάνουµε εκεί τη συζήτηση µε τους πολίτες που έχουν ανάγκη
την ανάπτυξη. Γιατί, συµφωνώ µαζί σας ότι τριάντα πέντε χρόνια
και στην ευρύτερη περιοχή του Λιδωρικίου η πολιτεία είχε ξεχά-
σει τους πολίτες της επαρχίας και αυτή η Κυβέρνηση θα αποκα-
ταστήσει και αυτό το έλλειµµα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων.

Πριν εισέλθουµε στην ηµερήσια διάταξη της επερωτήσεως
έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας
παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµέ-
νως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα τέσ-
σερις µαθήτριες και µαθητές και οκτώ συνοδοί εκπαιδευτικοί από
τα Δηµοτικά Σχολεία Κορρησίας και Ιουλίδας Κέας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη των 

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η υπ’ αριθµόν 18/1-2-2018 επερώτηση των Βου-
λευτών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ.κ.
Θεόδωρου Παπαθεοδώρου, Γεωργίου Αρβανιτίδη, Ευάγγελου
Βενιζέλου, Λεωνίδα Γρηγοράκου, Αθανάσιου Θεοχαρόπουλου,
Αχµέτ Ιλχάν, Γεωργίου - Δηµητρίου Καρρά, Βασιλείου Κεγκέρο-
γλου, Χαρούλας (Χαράς) Κεφαλίδου, Γιάννη Κουτσούκου, Δηµη-
τρίου Κρεµαστινού, Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου, Δηµητρίου
Κωνσταντόπουλου, Ανδρέα Λοβέρδου, Ιωάννη Μανιάτη, Κων-
σταντίνου Μπαργιώτα, Κωνσταντίνου Σκανδαλίδη, Μιχαήλ Τζε-
λέπη και Παρασκευής Χριστοφιλοπούλου, προς τον Υπουργό
Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, µε θέµα:
«Συστηµατική υπονόµευση της δικαιοσύνης από την Κυβέρνηση
και µεθοδευµένη επιχείρηση ελέγχου και χειραγώγησής της».

Τον λόγο έχει ο πρώτος επερωτών Βουλευτής κ. Παπαθεοδώ-
ρου, Βουλευτής Αχαΐας. Έχετε δέκα λεπτά πρωτολογία και πέντε
λεπτά δευτερολογία.

Κύριε Παπαθεοδώρου, έχετε τον λόγο.  
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Με καθυστέρηση αρκετών µηνών δεχτήκατε, κύριε Υπουργέ,

τη διεξαγωγή της συζήτησης της επίκαιρης επερώτησης για τη
δικαιοσύνη και είναι και αυτό ένα αρνητικό δείγµα για την προ-
τεραιότητα και τη σηµασία που δίνει η Κυβέρνηση στην κρίση
που διέρχεται η δικαιοσύνη. Έστω και σήµερα, όµως, οφείλετε
να τοποθετηθείτε και να απαντήσετε για τη συστηµατική υπονό-
µευση της δικαιοσύνης από την Κυβέρνηση και τη µεθοδευµένη
επιχείρηση ελέγχου και χειραγώγησής της, όπως χαρακτηρι-
στικά αναφέρουµε στην επερώτησή µας.

Από την αρχή της διακυβέρνησης, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, το 2015, υπήρξε µια συστηµατική προ-
σπάθεια Υπουργών και κυβερνητικών στελεχών να αµφισβη-
τήσουν, να υπονοµεύσουν και να επηρεάσουν τη λειτουργία της
δικαιοσύνης και των ανεξάρτητων αρχών. Ο στόχος ήταν η χειρα-
γώγησή τους και ο περιορισµός του ελέγχου που θα µπορούσαν
να ασκήσουν στις κυβερνητικές επιλογές.

Στην ουσία, η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ µε πράξεις και παρα-
λείψεις δεν αρκέστηκε απλά στη νόθευση της συνταγµατικά προ-
βλεπόµενης διάκρισης των εξουσιών -νοµοθετική, εκτελεστική,
δικαστική- αλλά επιχείρησε συνειδητά την υπονόµευσή της, η
οποία έφτασε σε ορισµένες περιπτώσεις στην ανοικτή και µεθο-
δευµένη σύγκρουση και σε πιο χυδαίες και ακραίες εκδοχές,
στον διασυρµό και την εξύβριση δικαστικών λειτουργών.

Οι παρεµβάσεις της Κυβέρνησης στον χώρο της δικαιοσύνης
θέτουν ένα µείζον ζήτηµα οµαλής λειτουργίας των θεσµών, αλλά
και της ποιότητας της δηµοκρατίας. Στην ουσία, από το 2015 -
το έχουµε ξαναπεί εδώ- εξελίσσεται ένα πρόγραµµα, ένα σχέδιο
σε πολλές πράξεις, το οποίο αποσκοπεί στη χειραγώγηση των
δικαστών, στον εκφοβισµό τους, στην καθοδήγηση του έργου
της δικαιοσύνης, στην τροφοδότηση ενός κλίµατος έντασης και
σύγκρουσης, ώστε να εξυπηρετούνται ενέργειες του κυβερνητι-
κού επιτελείου.

Η σύγκρουση Κυβέρνησης και δικαιοσύνης από το 2015 ανα-
δύθηκε ως µια από τις παθογένειες της κρίσης και εξέπληξε από
την έντασή της όχι µόνο τους πολιτικούς, νοµικούς και δικαστι-
κούς κύκλους στην Ελλάδα, αλλά και τα αρµόδια όργανα της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Τα παραδείγµατα είναι πολλά: Η επιλεκτική
τοποθέτηση της Προέδρου του Αρείου Πάγου λίγο πριν από τις
εκλογές του Σεπτεµβρίου του 2015, η απόδοση στην ίδια πειθαρ-
χικών αρµοδιοτήτων έναντι των δικαστών, οι επαναλαµβανόµε-
νες, αλλά µέχρι σήµερα αναπόδεικτες καταγγελίες από
Υπουργούς για ύπαρξη παραδικαστικού κυκλώµατος που κατα-
σκευάζει αποφάσεις, οι πειθαρχικές διώξεις εναντίον δικαστών
µετά από πρωτοβουλία του Υπουργού Δικαιοσύνης, οι δηλώσεις
του Πρωθυπουργού για επικείµενες ή µη αρεστές αποφάσεις
του Συµβουλίου της Επικρατείας, η παραβίαση του αυτοδιοίκη-
του των δικαστηρίων, η στοχοποίηση ορισµένων δικαστικών λει-
τουργών, κίτρινα δηµοσιεύµατα εναντίον ορισµένων δικαστών, η

απαξιωτική κριτική κυβερνητικών στελεχών εναντίον αποφάσεων
της δικαιοσύνης, οι διχαστικές παρεµβάσεις της πολιτικής ηγε-
σίας του Υπουργείου Δικαιοσύνης εναντίον δικαστικών λειτουρ-
γών, η επιδεικτική τοποθέτηση της πρώην Προέδρου του Αρείου
Πάγου κ. Θάνου στο πρωθυπουργικό επιτελείο, µε αντικείµενο
την παρακολούθηση δικαστικών υποθέσεων και άλλα πολλά.

Πιο συγκεκριµένα, όλοι θυµούνται την ασφυκτική πίεση σε δι-
καστές και την απόπειρα χειραγώγησης της δικαιοσύνης εν όψει
της έκδοσης της απόφασης του Συµβουλίου της Επικρατείας
περί της αντισυνταγµατικότητας του νόµου Παππά για τις τηλε-
οπτικές άδειες σε σηµείο που ο Πρωθυπουργός να χαρακτηρίζει
αδιανόητη οποιαδήποτε απόφαση θα αµφισβητούσε ή θα ανέ-
τρεπε την πολιτική της Κυβέρνησης για την υποτιθέµενη ρύθµιση
του ραδιοτηλεοπτικού πεδίου.

Όλοι θυµούνται, επίσης, τα «κίτρινα» δηµοσιεύµατα στο κοµ-
µατικό σας έντυπο, την «ΑΥΓΗ», εναντίον ανωτάτου δικαστικού
λίγες µέρες πριν την έκδοση της απόφασης του Σ.τ.Ε, δηµοσι-
εύµατα τα οποία επικρίθηκαν και καταδικάστηκαν από την Αρχή
Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων.

Όλοι θυµούνται την επιχείρηση διάσπασης των δικαστικών
ενώσεων µε πρωτοβουλία της κ. Θάνου -τότε Προέδρου του
Αρείου Πάγου- και την ανοικτή κάλυψη του πρωθυπουργικού επι-
τελείου σε αυτή την πρωτοβουλία. Η ίδια η επιλογή της κ. Θάνου
για τη θέση της Προέδρου του Αρείου Πάγου τον Ιούνιο του 2015
έγινε µε παράλληλη παράκαµψη της επετηρίδας µεταξύ των Αν-
τιπροέδρων του Ανωτάτου Δικαστηρίου και είχε ως προφανή πο-
λιτική στόχευση την τοποθέτηση της κ. Θάνου ως Υπηρεσιακής
Πρωθυπουργού για τη διεξαγωγή των εκλογών του Σεπτεµβρίου
του 2015.

Έναν χρόνο αργότερα, τον Ιούνιο του 2016, µε νέα παρά-
καµψη της επετηρίδας επελέγη αυτό το Υπουργικό Συµβούλιο
σε συνεδρίαση «διά περιφοράς» η κ. Δηµητρίου για τη θέση του
εισαγγελέα του Αρείου Πάγου.

Όλοι θυµούνται την άσκηση πειθαρχικής έρευνας εναντίον της
Εισαγγελέως Εφετών Τσατάνη από την τότε Πρόεδρο του
Αρείου Πάγου κ. Θάνου, γιατί η εισαγγελεύς κατήγγειλε τις πιέ-
σεις, που ασκούσε σε εκείνη ο Αναπληρωτής Υπουργός Δικαιο-
σύνης κ. Παπαγγελόπουλος για υπόθεση που είχε τεθεί σε
αρχείο.

Όλοι θυµούνται τον κατά σύστηµα υβριστή Υπουργό κ. Πο-
λάκη, ο οποίος κατηγορούσε τους δικαστές του Συµβουλίου της
Επικρατείας ότι λειτουργούν υπέρ των εργολάβων και κλείνουν
τα µάτια τους µπροστά στους µηχανισµούς παραδικαστικού κυ-
κλώµατος, χαρακτηρίζοντας µάλιστα, κύριε Υπουργέ, «τυφλο-
πόντικες» και «τρωκτικά» τους λειτουργούς της εισαγγελίας,
χωρίς να υπάρξει εκ µέρους σας καµία αντίδραση.

Όλοι θυµούνται την αντιθεσµική και παράνοµη παρέµβαση του
Υπουργού Εθνικής Άµυνας κ. Καµµένου στην υπόθεση «NOOR
1» στην καθοδήγηση του µάρτυρα ισοβίτη κρατούµενου Γιαννου-
σάκη και την κάλυψη, που παρείχε ο Πρωθυπουργός στον εν
λόγω Υπουργό. Τα στοιχεία που ήρθαν στη δηµοσιότητα τεκµη-
ρίωσαν τις παράνοµες παρεµβάσεις της εκτελεστικής εξουσίας
και τη µη νόµιµη λειτουργία των σωφρονιστικών και δικαστικών
αρχών.

Όλοι θυµούνται τις απαξιωτικές δηλώσεις κυβερνητικών στε-
λεχών και Υπουργών εναντίον του Προέδρου του Συµβουλίου
της Επικρατείας, όταν αυτός έπαψε να είναι αρεστός στην Κυ-
βέρνηση, γιατί κατήγγειλε δηµοσίως τις επιθέσεις κατά της δι-
καιοσύνης, οι οποίες στρέφονται ευθέως κατά του κράτους
δικαίου, θεµελιώδης πυλώνας του οποίου είναι η ανεξάρτητη δι-
καιοσύνη και αποσκοπούν στη µείωση του κύρους της δικαιοσύ-
νης. 

Ο πρώην πρόεδρος που παραιτήθηκε κατήγγειλε τις λοιδο-
ρίες, τους απαξιωτικούς χαρακτηρισµούς, αλλά και τους προ-
σβλητικούς για τους λειτουργούς της δικαιοσύνης υπαινιγµούς
περί δήθεν άρνησής τους να εκπληρώσουν βασικές υποχρεώσεις
τους.

Κύριε Υπουργέ, όλοι θυµούνται την εργαλειοποίηση της δι-
καιοσύνης στην υπόθεση των οκτώ Τούρκων στρατιωτικών, µε
την αίτηση ακύρωσης που κατέθεσε ο Υπουργός Μεταναστευτι-
κής Πολιτικής και την προφανή πολιτική στόχευση, να λύσει, δη-
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λαδή, η δικαιοσύνη το εάν επρόκειτο για πραξικόπηµα στην
Τουρκία ή αν έχουµε παραβίαση στη χώρα αυτή των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων.

Στην ίδια υπόθεση ακόµη δεν έχει διαψεύσει ο κύριος Πρωθυ-
πουργός ότι είχε υποσχεθεί στον κ. Ερντογάν την παράδοσή
τους στην Τουρκία εντός ολίγων εβδοµάδων, αδιαφορώντας για
τη δικαστική προστασία και για το δικαίωµα προστασίας του ασύ-
λου στην Ελλάδα και των δικονοµικών εγγυήσεων για τα ανθρώ-
πινα δικαιώµατα.

Όλοι θυµούνται ότι πρόσφατα, την παραµονή της αποστολής
του φακέλου «NOVARTIS» στη Βουλή, παρήλασε από το γραφείο
της εισαγγελέως του Αρείου Πάγου ο Υπουργός κ. Τζανακόπου-
λος για ενηµέρωση, όπως θυµήθηκε να πει µετά από δύο ηµέρες,
ενώ δηµοσιεύτηκε ότι υπήρξε και συνάντηση του Αναπληρωτή
Υπουργού Δικαιοσύνης κ. Παπαγγελόπουλου µε τους εισαγγε-
λείς κατά της διαφθοράς. Ταυτόχρονα, η πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου Δικαιοσύνης παρακολουθούσε την πορεία της δικο-
γραφίας προς τη Βουλή. 

Το ότι η υπόθεση, το µεγαλύτερο σκάνδαλο από συστάσεως
του ελληνικού κράτους, όπως έλεγε ο κ. Παπαγγελόπουλος, κα-
τέληξε σε φιάσκο δεν µπορεί να συγκαλύψει ούτε τη σκευωρία
ούτε τις κατασκευασµένες καταθέσεις και τις πολιτικές παρεµ-
βάσεις στο έργο της δικαιοσύνης. Το αντίθετο, αυτή η υπόθεση
τις επιβεβαιώνει.

Τέλος, όλοι θυµούνται ότι απέναντι σε αυτήν την κατάσταση
οι δικαστικές ενώσεις έχουν καταγγείλει στην Ελλάδα, αλλά και
στα ευρωπαϊκά όργανα –και είναι πρωτοφανές αυτό για µια ευ-
ρωπαϊκή δηµοκρατία- τη συστηµατική προσπάθεια πλήρους υπο-
ταγής και χειραγώγησης της δικαιοσύνης για να λειτουργεί ως
κυβερνητικός µηχανισµός και ότι η Κυβέρνηση ακολουθεί το πα-
ράδειγµα της Τουρκίας και της Πολωνίας, οι κυβερνήσεις των
οποίων, είτε µε διώξεις κατά δικαστικών λειτουργών είτε µε ωµές
νοµοθετικές παρεµβάσεις, καταργούν την ανεξαρτησία της δι-
καιοσύνης. Τόνιζαν δε οι δικαστικές ενώσεις ότι η αποφυγή θε-
σµικών συγκρούσεων και συστηµατικών επιθέσεων στους
δικαστικούς λειτουργούς είναι αναγκαία προϋπόθεση για την
οµαλή λειτουργία του πολιτεύµατος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν θα χρειαστώ παραπάνω από µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Τα παραπάνω και όλα όσα αναφέρονται στην επερώτησή µας,

συνιστούν ωµή κυβερνητική παρέµβαση στο έργο της δικαιοσύ-
νης, ιδιαίτερα µεθοδευµένη, συστηµατοποιηµένη και στοχευµένη
στα τρία σχεδόν χρόνια της διακυβέρνησης της πρώτη φορά Αρι-
στεράς. 

Και ένα τελευταίο, αλλά µείζον θέµα για τη δηµοκρατία είναι
το εξής: Είναι αδιανόητο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τρία χρό-
νια από την έναρξή της να µην έχει τελειώσει ακόµη η δίκη της
Χρυσής Αυγής. Υποχρέωση της Κυβέρνησης ήταν όχι βέβαια να
παρέµβει, αλλά να παράσχει όλες εκείνες τις συνθήκες που θα
εξασφάλιζαν οµαλή και ταχεία εκδίκαση της υπόθεσης.

Και όµως, σήµερα βρισκόµαστε ακόµα µακριά, πολύ µακριά,
από την ολοκλήρωση της δίκης αυτής. 

Για όλα αυτά ελέγχεται σήµερα η Κυβέρνηση, αλλά και εσείς
προσωπικά, κύριε Υπουργέ, ο οποίος έχετε τη συνταγµατική αρ-
µοδιότητα να διαφυλάξετε την οµαλή λειτουργία της δικαιοσύ-
νης και να προστατεύσετε το κύρος και την ανεξαρτησία της. Δεν
το πράξατε και αφήσατε ανεξέλεγκτους κυβερνητικούς παρά-
γοντες και Υπουργούς, κοµµατικά στελέχη να διαποµπεύουν δι-
καστικούς λειτουργούς και να επιτίθενται ανοιχτά κατά της
δικαιοσύνης. 

Εποµένως, επερωτάστε σήµερα για τις παρεµβάσεις, όχι στη
λειτουργία, αλλά και στην απονοµή της δικαιοσύνης, για την ανυ-
παρξία των κατάλληλων µέτρων που θα αποκαταστήσουν το
κύρος της δικαιοσύνης και των λειτουργών της, για τη µη λήψη
αποτελεσµατικών µέτρων από την πλευρά σας, για την επιτά-
χυνση της απονοµής δικαιοσύνης. 

Για τους λόγους αυτούς, για τους οποίους δεν έχετε αντιδρά-
σει µέχρι σήµερα όταν οι συνάδελφοί σας στο Υπουργικό Συµ-
βούλιο στρέφονται εναντίον της δικαιοσύνης µε ιταµό τρόπο,
πρέπει να τοποθετηθείτε, πρέπει να απολογηθείτε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε

πολύ, κύριε Παπαθεοδώρου. 
Το λόγο τώρα έχει η συνεπερωτώσα Βουλευτής κ. Παρασκευή

Χριστοφιλοπούλου.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ποια

είναι η σειρά των οµιλητών; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Η σειρά είναι η

εξής: η κ. Παρασκευή Χριστοφιλοπούλου, ο κ. Καρράς, ο κ. Κου-
τσούκος, ο κ. Κωνσταντινόπουλος, ο κ. Αρβανιτίδης και ο κ. Κων-
σταντόπουλος. 

Ορίστε, κυρία Χριστοφιλοπούλου έχετε τον λόγο, για πέντε
λεπτά. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή επερώτηση δεν
αφορά δικαστικούς ούτε καν δικηγορικούς κύκλους. Αφορά το
σύνολο των πολιτών αυτής της χώρας, αφορά την ίδια τη δηµο-
κρατία, αφορά το κράτος δικαίου, γιατί η δικαστική ανεξαρτησία
είναι ο ακρογωνιαίος λίθος του κράτους δικαίου, όπως είχε πει
κάποτε ο Ντένινγκ. Ή για να πάω στα καθ’ ηµάς, κύριε Υπουργέ,
ο Σβώλος την είχε αναγάγει την ανεξαρτησία της δικαιοσύνης
ως πάγια βάση του πολιτεύµατος. 

Ξέρουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι στη χώρα µας
έχουµε ζήσει περιόδους πολιτικών αναταραχών όπου η ποδηγέ-
τηση της δικαιοσύνης από την εκτελεστική εξουσία λάµβανε πολ-
λές φορές τον χαρακτήρα µιας θεσµικής εκτροπής. Και
µπορούµε να θυµηθούµε εν τάχει και την περίοδο του εθνικού
διχασµού, τις διώξεις των Βενιζελικών µετά το κίνηµα του 1935,
το δικτατορικό καθεστώς της 4ης Αυγούστου, τη µετεµφυλιακή
περίοδο και το «παρασύνταγµα» και βεβαίως τη µαύρη περίοδο
της χούντας των συνταγµαταρχών. 

Και πρέπει επίσης να πούµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο
σηµείο αυτό ότι το Σύνταγµα του 1975 έκανε µια µεγάλη τοµή,
έτσι όπως αναθεωρήθηκε µέχρι και το 2001, και έχει συστήσει
ένα κατ’ αρχας άρτιο σύστηµα προστασίας της δικαστικής ανε-
ξαρτησίας και όσον αφορά τη λειτουργική της ανεξαρτησία και
όσον αφορά την προσωπική ανεξαρτησία των δικαστών. Υπάρ-
χουν περιθώρια για βελτιώσεις; Ναι, υπάρχουν. 

Και εµείς ως Δηµοκρατική Συµπαράταξη και ως Κίνηµα Αλλα-
γής ευρύτερα έχουµε θέσει συγκεκριµένες προτάσεις εν όψει
της Συνταγµατικής Αναθεώρησης που µονίµως πετάτε το µπα-
λάκι, πού άραγε; Αφού ξεκινήσατε µε φανφαρονικές εκδηλώσεις
και πορεία προς τον λαό, δεν ξέρω πού το πάτε, αλλά προφανώς
δεν σας ενδιαφέρει η συνταγµατική Αναθεώρηση. Έχουµε, λοι-
πόν, καταθέσει συγκεκριµένες προτάσεις για το πώς η de jure
ανεξαρτησία, η από το Σύνταγµα κατοχυρωµένη ανεξαρτησία
µπορεί να βελτιωθεί έτι περαιτέρω. 

Όµως, εδώ στην επερώτηση αυτή µιλάµε για τη de facto ανε-
ξαρτησία. Είναι αυτή που πλήττεται. Και αυτή δεν πλήττεται µόνο
από επίµεµπτες τοποθετήσεις, που δείχνουν καταφρόνηση,
όπως ανέφερε πριν από λίγο ο κ. Παπαθεοδώρου, προς το πε-
ριεχόµενο και την υποχρέωση συµµόρφωσης προς τις δικαστικές
αποφάσεις. Όλοι κρινόµεθα. Και οι δικαστές. Όµως, δεν µπορεί
κυβερνητικά στελέχη και Υπουργοί να χρησιµοποιούν αυτούς
τους όρους. 

Το πιο σηµαντικό όµως ακόµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
δεν είναι µόνο αυτές οι ιταµές προκλήσεις και οι χυδαίοι χαρα-
κτηρισµοί εναντίον της δικαιοσύνης. Είναι κάποιες άρρητες, άδη-
λες και σαφώς πολύ πιο επικίνδυνες, παρεµβάσεις. Και από τη
στιγµή που οι ψίθυροι για εξαρτηµένη απονοµή της δικαιοσύνης
παίρνουν επιδηµικές διαστάσεις, κύριε Υπουργέ, το κακό έχει
συντελεστεί. 

Και δυστυχώς, επί των ηµερών σας έχουµε πληθώρα παρα-
δειγµάτων, όχι µόνο των επίµεµπτων τοποθετήσεων εναντίον δι-
καστών και δικαστικών αποφάσεων, αλλά και αυτής της άρρητης,
άδηλης.

Γιατί, πείτε µου, παρακαλώ: Πώς πρέπει να χαρακτηρίσει κά-
ποιος έναν Πρωθυπουργό που δηµοσίως προκαταλαµβάνει την
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απόφαση του Ανωτάτου Διοικητικού Δικαστηρίου για την υπό-
θεση τηλεοπτική αδειών;

Πώς πρέπει να χαρακτηρίσει κανείς την κυρία Υπουργό, η
οποία κατήγγειλε ευθέως τους δικαστές ότι στερούν τα παιδιά -
ακούσατε, το απόγειο του λαϊκισµού- από τους παιδικούς σταθ-
µούς, επειδή έκριναν αντισυνταγµατικό τον νόµο Παππά; Μιλάµε,
πραγµατικά, για ανήκουστες δηλώσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα κάνω χρήση και της δευτερολογίας µου.
Πώς, επίσης, να χαρακτηρίσουν όχι µόνο οι ιθύνοντες αλλά και

ο απλός λαός έναν συνταγµατολόγο, µάλιστα, Υπουργό, του
οποίου ο νόµος -και µιλώ για τον νόµο Κατρούγκαλου- έχει χα-
ρακτηριστεί από το σύνολο της πολιτείας και των πολιτικών δυ-
νάµεων, πλην της Κυβέρνησης, ως νόµος λαιµητόµος και
αντιασφαλιστικός νόµος; Πώς να χαρακτηρίσει τις δηλώσεις
αυτού του Υπουργού όταν βγαίνει και λέει ότι όποια απόφαση κι
αν πάρει το δικαστήριο, η Κυβέρνηση δεν θα θίξει τον νόµο, αλλά
θα κάνει µόνο κάποιες παραµετρικές αλλαγές; Ακούσατε, ακού-
σατε.

Κύριε Υπουργέ, πώς πρέπει να αξιολογήσει κανείς τον
Υπουργό της Κυβέρνησης και µάλιστα Κυβερνητικό Εκπρόσωπο,
όταν την παραµονή της διαβίβασης της δικογραφίας της «NO-
VARTIS» στη Βουλή επισκέφτηκε την εισαγγελία του Αρείου
Πάγου για να ενηµερωθεί και µετά όταν υπήρχε η κατακραυγή,
κάνατε άλλες δύο-τρεις να πείτε ότι πήγε εκεί γιατί είχε υπόθεσή
του; Είχε υπόθεση ο κ. Τζανακόπουλος και πήγε εκεί για να πε-
ράσει την ώρα του και να πιεί καφέ.

Και πώς πρέπει να αξιολογήσει κανείς εσάς, κύριε Υπουργέ,
τον Υπουργό της Δικαιοσύνης, που αντί να ασχολείστε µε τη βελ-
τίωση της ταχύτητας, της ποιότητας της απονοµής της δικαιο-
σύνης, αντί να ασχολείστε µε τη βελτίωση της υλικοτεχνικής
υποδοµής και την κάλυψη των κενών των δικαστηρίων, για τα
οποία ουδέν έχετε να επιδείξετε, προτιµάτε να εστιάζετε το εν-
διαφέρον σας σε υποθέσεις που θεωρείτε πολιτικά σηµαντικές
για την Κυβέρνηση; Γιατί όλος ο κόσµος, κύριε Υπουργέ, θυµάται
τις τοποθετήσεις σας για πάρα πολλές υποθέσεις, πρόσφατα για
την υπόθεση «NOVARTIS», για το πόθεν έσχες των δικαστικών.

Επίσης, ποια γνώµη θα σχηµατίσει ο απλός πολίτης της χώρας
µας για τις υπόγειες διαδροµές και τις συνεννοήσεις µεταξύ
εκτελεστικής και δικαστικής εξουσίας, όταν η πρώην Πρόεδρος
του Ανώτατου Δικαστηρίου, πριν καλά-καλά να αφυπηρετήσει,
τοποθετείται την άλλη µέρα προϊσταµένη του πολιτικού γρα-
φείου του Πρωθυπουργού; Ω, τι σύµπτωση αλήθεια είναι αυτή
και τι τροµερή συνέργεια!

Τέλος, πόσο ψηλά στις κυβερνητικές προτεραιότητες βρίσκε-
ται η νηφαλιότητα µε την οποία οι δικαστικοί λειτουργοί πρέπει
να ασκούν το λειτούργηµά τους; Είναι η τελευταία σας προτε-
ραιότητα. Δεν είναι καν προτεραιότητα. Γιατί ανέχεστε τις συνι-
στώσες των µπαχαλάκηδων, γιατί είναι δικές σας συνιστώσες, οι
οποίες προκλητικά απειλούν, ασκούν βία κατά δικαστών και δι-
κηγόρων. Γιατί αυτό σας βολεύει. Γιατί το δικό σας σύστηµα,
είναι ένα σύστηµα µε πολλά πλοκάµια σε όλες τις µορφές εξου-
σίας. Γιατί, όπως έχετε πει, τη θέλετε όλη την εξουσία, για να
φτιάξετε ένα δικό σας καθεστώς.

Η δηµοκρατία, όµως, κύριε Υπουργέ, έχει εργαλεία και αµύνε-
ται. Ένα από αυτά τα εργαλεία είναι και το Κοινοβούλιο. Εµείς,
λοιπόν, η κοινοβουλευτική οµάδα της Δηµοκρατικής Συµπαρά-
ταξης σας καταγγέλλουµε και σας κατακρίνουµε για αυτήν τη
δόλια και συστηµατική υπονόµευση του ακρογωνιαίου λίθου του
κράτους δικαίου, που είναι η ανεξαρτησία της δικαιοσύνης.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ και του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ,
κυρία Χριστοφιλοπούλου. Σας ενηµερώνουµε ότι έχετε εξαντλή-
σει και τη δευτερολογία σας.

Προχωράµε στον επόµενο επερωτώντα Βουλευτή, τον κ. Γε-
ώργιο -Δηµήτριο Καρρά, Βουλευτή Β’ Αθηνών.

Κύριε Καρρά, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ενδεχόµενα να κάνω

χρήση της δευτερολογίας, κύριε Πρόεδρε. Θα σας ενηµερώσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Βεβαίως.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Πρέπει να οµολογήσω ότι προσέρχοµαι µε σεβασµό και δέος

να συζητήσω ζητήµατα της δικαιοσύνης σε µία περίοδο, κατά την
οποία βλέπουµε ότι βάλλεται από πολλές πλευρές. Αυτό, λοιπόν,
έχει ως αποτέλεσµα να υπάρχει ζήτηµα και ως προς τη µορφή
και την άσκηση του πολιτεύµατος. Τρεις είναι οι πυλώνες της δη-
µοκρατίας µε τη δικαιοσύνη εκείνη, η οποία ελέγχει την εκτελε-
στική λειτουργία και µπορεί µέσα στο πλαίσιο το συνταγµατικό
να ανατρέπει και αποφάσεις της νοµοθετικής.

Καταθέσαµε, λοιπόν, την επερώτηση αυτή όπου µε συγκεκρι-
µένα πραγµατικά περιστατικά δώσαµε διάσταση προσπάθειας
χειραγώγησης του έργου της δικαιοσύνης σε δύσκολες και κρί-
σιµες υποθέσεις, οι οποίες αφορούν το ευρύτερο δηµόσιο συµ-
φέρον. Δεν θέλω να επαναλάβω τα όσα έχουν ειπωθεί από τους
συναδέλφους µου προηγουµένως ως προς τα πραγµατικά περι-
στατικά, αλλά βλέπω µια άλλη διάσταση, η οποία υπάρχει. Γίνεται
και µια προσπάθεια, όχι µόνο µε θετικές πράξεις κυβερνητικές ή
µε παρεµβάσεις της Κυβέρνησης προς τη δικαιοσύνη, αλλά και
µέσω εξωθεσµικών παραγόντων, να καµφθεί το φρόνηµα των δι-
καστών. Και αυτό είναι κάτι, το οποίο µε ανησυχεί. 

Ποια είναι τα παραδείγµατα, τα οποία µπορώ να επικαλεστώ;
Οι επισκέψεις να ονοµάσω, οι επιθέσεις να πω διαφόρων ακτιβι-
στικών, ονοµαζόµενων, οµάδων προς τα δικαστήρια, είτε εν ώρα
της συνεδρίασης είτε εν ώρα διάσκεψης, όπου προσπαθούν να
δηµιουργήσουν ένα κλίµα φόβου και έντασης στους δικαστές.
Αυτό, όµως, δεν εξυπηρετεί τη δηµοκρατία. Πρόσφατο παρά-
δειγµα έχουµε και στα διοικητικά δικαστήρια, τον γνωστό «Ρου-
βίκωνα» στο Συµβούλιο Επικρατείας σε ώρα διάσκεψης, προ
µηνών στο Πρωτοδικείο Αθηνών. Πρέπει να πω ότι αυτή η επιχει-
ρούµενη κάµψη του φρονήµατος των δικαστών ευτυχώς έχει
βρει αντίδραση. Και θα πω πώς εγώ διαπιστώνω και συµπεραίνω
την αντίδραση: Την ηµέρα που διασκέπτεται εν ολοµελεία το
Συµβούλιο Επικρατείας για το γνωστό θέµα του νόµου Κατρούγ-
καλου και έγινε η παρουσία ακτιβιστών µε το ρίξιµο µπογιάς,
άκουσα τη δήλωση του Αντιπροέδρου του Συµβουλίου Επικρα-
τείας που βγήκε αµέσως και είπε: «Δεν θα καµφθούµε. Συνεχί-
ζουµε να αποδίδουµε δικαιοσύνη». Μας έδωσε µια ελπίδα. Αυτό
δεν σηµαίνει, όµως, ότι η ελπίδα αυτή δεν επιχειρείται να φαλκι-
δευτεί ή δεν επιχειρείται να χαλιναγωγηθεί από την Κυβέρνηση.

Θα αναφέρω δύο, τρία ακόµα παραδείγµατα, τα οποία κατά
την άποψή µου είναι παθολογίες, οι οποίες οδηγούν σε υποβάθ-
µιση της δικαιοσύνης. Και µπορώ να πω ότι πολλές φορές είναι
συνειδητά και πολλές φορές είναι επιδιωκόµενα. Τι να πω; Να πω
για την προσπάθεια που έχουµε ότι δεν έχουν κλείσει τα προ-
απαιτούµενα στη δικαιοσύνη από το 2015, που έχουν υπογραφεί
ως διεθνείς συµφωνίες της χώρας; Γιατί συµβαίνει αυτό; Το µόνο
που έγινε είναι ότι είδαµε τον Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας να
δηµοσιεύεται, ο οποίος όµως ήταν ήδη έτοιµος προ των εκλογών
του Ιανουαρίου του 2015 και απλώς έπρεπε να κυρωθεί. Διαβάζω
λοιπόν: Τον Σεπτέµβρη του 2015 ως παραδοτέα προαπαιτούµενα
ήταν οι µεταρρυθµίσεις των φορολογικών διαδικασιών δικαίου.
Δηλαδή, το σπουδαιότερο ζήτηµα, το οποίο εξακολουθεί να εκ-
κρεµεί, αφορά επενδύσεις, αφορά την τύχη ανθρώπων. H από-
δοση της φορολογικής δικαιοσύνης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα κάνω χρήση και της δευτερολογίας, κύριε Πρόεδρε.
Δεν έγινε κάποιο έργο και φοβούµαι ότι γίνεται συνειδητά η

καθυστέρηση και στον τοµέα αυτό για να υπάρχουν δυνατότητες
να µην προχωρούν κάποιες επενδύσεις ενδεχόµενα µη αρεστές
ή να µην επιλύονται προβλήµατα των απλών ανθρώπων από
πλευράς φορολογικού δικαίου, για να αισθάνονται ότι πρέπει να
κτυπήσουν κάποια πόρτα. 

Δεύτερον, τον Φεβρουάριο του 2016 έπρεπε να έχουµε µια
ολοκληρωµένη φορολογική δικονοµία. Ούτε αυτό δεν έχουµε.
Μάλιστα, µέσα στο 2016 εκείνα τα οποία θα είχαν γίνει το προ-
ηγούµενο διάστηµα, τον Σεπτέµβριο του 2015 ή τον Φεβρουάριο
του 2016 από πλευράς των ενδίκων µέσων, έπρεπε να επανεξε-
ταστούν. Τίποτα δεν έγινε.

8260 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Έχουµε, λοιπόν, και ζητήµατα και από την πλευρά της ποινικής
δικαιοσύνης και της ποινικής δικονοµίας. Ακούω για το ότι λει-
τουργούν κάποιες επιτροπές, ακούω για το ότι υπάρχει ένα έργο,
το οποίο είναι σηµαντικό. Εκείνο το οποίο βλέπουµε από πλευράς
Κυβέρνησης και του Υπουργού είναι να καταθέτει κάποιες απο-
σπασµατικές τροπολογίες πάνω σε νόµους της αρµοδιότητας
του Υπουργείου του. Δεν είδαµε, λοιπόν, καµµία προσπάθεια αν-
τιµετώπισης των προβληµάτων της δικαιοσύνης και αυτό στη
δική µου τουλάχιστον σκέψη οδηγεί στο ότι επιχειρείται να δια-
τηρείται υποβαθµισµένη η δικαιοσύνη, χάριν άλλων σκοπών.

Θέλω να πω και κάτι άλλο το οποίο εκ πρώτης όψεως ενδεχό-
µενα, δεν φαίνεται να έχει σηµασία µε τη συζητούµενη σήµερα
επερώτηση, όµως µου δίνει την εικόνα ότι είναι και αυτό κάτι συ-
νειδητό, που οδηγεί στην υποβάθµιση της δικαιοσύνης. Και όταν
υποβαθµίζεται η δικαιοσύνη, αν θέλετε, αγαπητοί συνάδελφοι,
και κλονίζεται το φρόνηµα των δικαστών, έχουµε πλέον πολύ πιο
εύκολη τη δυνατότητα παρεµβάσεων χειραγώγησης και επιθυ-
µητών αποτελεσµάτων εξωθεσµικών παραγόντων.

Στη σκέψη τη δική µου, λοιπόν, τίθεται και το ζήτηµα της απα-
ξίωσης των ποινών που επιβάλλουν τα ποινικά δικαστήρια, µε το
γνωστό νόµο που επιτρέπει την απόλυση υπό όρους και ονοµάζω
το νόµο Παρασκευόπουλου. Εγώ δεν είµαι εξ εκείνων που κά-
νουν κριτική σε ένα νόµο αποσυµφόρησης φυλακών. Θεωρώ ότι
πολλές φορές είναι αναγκαίο. Εκείνο στο οποίο κάνω κριτική
είναι ότι πρέπει ως προς τα αδικήµατα τουλάχιστον για τα οποία
επιτρέπεται η απόλυση, τα βαρύτερα εξ αυτών να µην έχουν το
προνόµιο αυτό.

Τι συνέβη λοιπόν; Για την απόλυση από τις φυλακές από την
άνοιξη του 2015 όπου δεν ετέθησαν κριτήρια, συνέβη να απολυ-
θούν κρατούµενοι οι οποίοι είχαν διαπράξει και βαρύτατα εγκλή-
µατα. Πρέπει να θυµίσω ότι το µόνο κριτήριο απόλυσης ήταν η
διάρκεια της κράτησης που είχε προηγηθεί και όχι το είδος του
εγκλήµατος ή η φύση του δράστη. 

Εποµένως, ξέρετε αυτό σε τι οδήγησε; Οδήγησε πλέον σε
απαξίωση του έργου των δικαστών και σε απαξίωση της δικαιο-
σύνης. Διότι όταν ο εγκληµατίας γνωρίζει ότι πολύ σύντοµα θα
απολυθεί, ανεξάρτητα από το ύψος της ποινής, µε την εκτέλεση
ενός ελάχιστου µέτρου, τότε πλέον γιατί να λαµβάνει υπ’ όψιν
και να λειτουργεί ο σκοπός και η πρόληψη την οποία αξιώνει η
δηµοκρατία;

Νοµίζω, λοιπόν, ότι αν συνοψίσουµε -γιατί βλέπω ότι πλησιάζει
ο χρόνος-, έχουµε από κυβερνητικής πλευράς, όχι µόνο παρεµ-
βάσεις και προσπάθειες χειραγώγησής και µάλιστα από υψηλό-
τατα επίπεδα υποθέσεων στη δικαιοσύνη, αλλά έχουµε και µια
προσπάθεια να κλονιστεί το φρόνηµα των δικαστών οπότε θα
είναι πιο ευεπίφοροι σε παρεµβάσεις, επιπλέον δε ως προς το
µέσο πολίτη, να κλονιστεί το κύρος των δικαστών και να µπο-
ρούµε λοιπόν, αν τα συνοψίσουµε όλα αυτά, να ασκούνται εντο-
νότερα πιέσεις , να χειραγωγεί η Κυβέρνηση τη δικαιοσύνη και
από εκεί και πέρα να ανοίγει ο ασκός του Αιόλου.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Καρρά. Σας ενηµερώνω επίσης ότι δεν υπάρχει χρόνος
δευτεροµιλίας.

Παρακαλώ πολύ τον επόµενο οµιλητή, Βουλευτή του νοµού
Ηλείας, τον κ. Ιωάννη Κουτσούκο.

Κύριε Κουτσούκο έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα εξετάσουµε σήµερα υπό το

φως της επερώτησης της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης για τις
παρεµβάσεις της Κυβέρνησης στο θεσµό της δικαιοσύνης, το µε-
ταµορφισµό του ΣΥΡΙΖΑ.

Δηλαδή, πως µια πολιτική δύναµη που χάρη στο ψέµα και τις
αυταπάτες που καλλιέργησε έγινε από µειοψηφία πλειοψηφία
και πως από τη θεσµολαγνία για την υπεράσπιση των ατοµικών
και συλλογικών δικαιωµάτων, ως οχυρό απέναντι στις κάθε µορ-
φής εξουσίας που είχε ως µειοψηφία, πέρασε ως Κυβέρνηση στη
λογική ότι ό,τι δεν ελέγχουµε, το υπονοµεύουµε ή το αγνοούµε.

Δηλαδή, πως η εξουσία άλλαξε τη θέση του ΣΥΡΙΖΑ για τους
θεσµούς. Είναι µια γενικότερη πολιτική θεώρηση αυτής της δύ-
ναµης η οποία έχει εκφραστεί µε το πάρα πολύ κλασσικό από

χείλη κυβερνητικού στελέχους, ότι «πήραµε την Κυβέρνηση,
αλλά δεν πήραµε την εξουσία». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα έρθω στα ζητήµατα της δι-
καιοσύνης που τα ανέλυσε πάρα πολύ συγκεκριµένα, τα περιέ-
γραψε καταλεπτώς ο εισηγητής µας ο κ. Παπαθεοδώρου και οι
δυο συνάδελφοι που προηγήθηκαν, εγκριτότεροι εµού, νοµικοί,
καθότι, όπως γνωρίζετε, εγώ δεν είµαι νοµικός.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πώς εκφράζεται αυτή η αντί-
ληψη του ΣΥΡΙΖΑ συνολικά για την αντιµετώπιση των θεσµών;
Θα σας πω µερικά παραδείγµατα. 

Κουβεντιάζαµε εδώ παρεµβάσεις της Κυβέρνησης στο δι-
καίωµα της απεργίας, στο lock out, στα δικαιώµατα των εργαζο-
µένων. Και η Κυβέρνηση δεν καταδέχθηκε να συνοµιλήσει µε
τους κορυφαίους θεσµούς του εργατικού συνδικαλιστικού κινή-
µατος, τις τριτοβάθµιες συνδικαλιστικές οργανώσεις, την ΓΣΕΕ
και την ΑΔΕΔΥ. 

Βλέπουµε σήµερα ότι ο δικηγορικός σύλλογος της Αθήνας
αποφάσισε να πραγµατοποιήσει δηµοψήφισµα από τις 5 ως τις
11 Ιουνίου για την τριχοτόµηση που Πρωτοδικείου της Αθήνας
καταγγέλλοντας ότι τον έχει αγνοήσει παντελώς ο Υπουργός Δι-
καιοσύνης. Ποιον; Τον θεσµικό του συνοµιλητή. 

Είδαµε χθες τον κ. Τσίπρα να βγάζει λόγους για την καθαρή
έξοδο –που δεν θα είναι καθαρή, ούτε έξοδος- από το συνέδριο
του ΣΕΤΕ. Ο κ. Κοντονής ήταν εδώ ως Αντιπολίτευση και µάλιστα
ήταν και κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος όταν φέραµε τη ρύθµιση
που κάναµε θεσµικό συνοµιλητή των κοινωνικών εταίρων τον
ΣΕΤΕ. Και µας κατήγγειλαν. Είδατε πως αλλάζει η εξουσία τη
στάση του κ. Τσίπρα και του ΣΥΡΙΖΑ; 

Να σας θυµίσω την προσπάθεια του κ. Βενιζέλου να κληθεί
στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας ο κ. Καµµένος και πως η
πλειοψηφία του ΣΥΡΙΖΑ καταστρατήγησε το δικαίωµα της µει-
οψηφίας, κατοχυρωµένο από το Σύνταγµα και τον Κανονισµό της
Βουλής, για να προστατεύσει τον κ. Καµµένο. 

Να σας θυµίσω τις προσπάθειες της Κυβέρνησης να διασπά-
σει τις δικαστικές ενώσεις, µιας πολιτικής δύναµης που µίλαγε
πάντα για την ενότητα των µαζικών κινηµάτων; Τι άλλο να σας
θυµίσω; 

Η µόνη θεσµολαγνία αυτής της Κυβέρνησης, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, είναι η αναγνώριση της Τρόικα ως θεσµού. Τίποτα
άλλο. Όλα τα υπόλοιπα τα καταστρατηγεί. 

Να θυµηθούµε τη θέση του ΣΥΡΙΖΑ για το αυτοδιοίκητο των
δικαστηρίων και να το συγκρίνουµε µε τη βαθιά βουτιά στην επε-
τηρίδα για να κάνει τους αρεστούς του προέδρους των ανωτά-
των δικαστηρίων; Στην µια περίπτωση του βγήκε, στην άλλη δεν
του βγήκε. Αναφέροµαι στην κλασσική περίπτωση της κ. Θάνου. 

Πώς δικαιολογείται µια Κυβέρνηση, αφού µεθόδευσε µε χίλι-
ους δυο τρόπους την παραµονή της κ. Θάνου και πέραν του
ορίου ηλικίας κατά καταστρατήγηση του Συντάγµατος, να την
έχει την άλλη µέρα νοµικό σύµβουλο του Πρωθυπουργού; 

Τις παρεµβάσεις των κυβερνητικών στελεχών για τις αποφά-
σεις του ΣτΕ γύρω από τις τηλεοπτικές άδειες και τις απειλές κυ-
βερνητικών στελεχών; 

Να σας θυµίσω, µια και συζητάµε πολλές φορές εδώ για ζητή-
µατα οικονοµίας, το ζήτηµα του πλοίου µε το λαθρεµπόριο στα
Χανιά που παραµένει ακόµα ανεξιχνίαστη υπόθεση; Το έχει ανα-
δείξει και ο κ. Λοβέρδος µε επίκαιρες ερωτήσεις του.

Να αναζητήσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι –που θα το ανα-
ζητήσουµε- τις ευθύνες που έχει η δικαιοσύνη γιατί δεν έχει πα-
ρέµβει ακόµα για τις δεκαπέντε χιλιάδες υποθέσεις, που εγώ
εκτιµώ ότι έχουν παραγραφεί στα χέρια του ΣΔΟΕ και της ΑΑΔΕ
µε τεράστια απώλεια εσόδων για το δηµόσιο; 

Να σας θυµίσω κυρίες και κύριοι συνάδελφοι την παραίτηση
του Προέδρου του ΣτΕ, που είχαµε να τη δούµε από την εποχή
της χούντας όταν παραιτήθηκε ο αείµνηστος Στασινόπουλος και
όπως ανέφερε προηγούµενα η συνάδελφός µας, η περίφηµη
δίκη της Χρυσής Αυγής, που έπρεπε να έχει επιταχυνθεί, να έχει
αποδοθεί δικαιοσύνη, για να µην παίζει κανένας κρυφτούλι µε
τους φασίστες.

Εγώ θα έλεγα ότι πέρα από το «κατηγορώ» µας, που είναι τεκ-
µηριωµένο απέναντι στον Υπουργό Δικαιοσύνης και την Κυβέρ-
νηση συνολικά, θα µπορούσε κάποιος να πει πως έχει και µια
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άλλη πολύ µεγαλύτερη ευθύνη, καθώς όλοι θεωρούµε ότι η έξο-
δος της χώρας από τα µνηµόνια και τις επιτροπείες συνδέεται
µε την ανάπτυξη, η οποία ανάπτυξη, όµως, µε βάση τις εκθέσεις
των διεθνών οργανισµών, του ΟΟΣΑ, της Παγκόσµιας Τράπεζας,
του Οικονοµικού Φόρουµ –ξέρετε ποιο είναι το Οικονοµικό Φό-
ρουµ, εκεί που πήγε ο κ. Τσίπρας και περπάτησε στα χιόνια γιατί
αποκλείστηκε- λένε ότι η καθυστέρηση στην απονοµή δικαιοσύ-
νης είναι η αιτία που η χώρα µας κατατάσσεται στις χειρότερες
θέσεις της ανταγωνιστικότητας. 

Το Παγκόσµιο Οικονοµικό Φόρουµ µας κατατάσσει στη θέση
133 από τις 137 χώρες, η Παγκόσµια Τράπεζα στη θέση 186 από
τις 190 και ο ΟΟΣΑ έχει µιλήσει για την ανάγκη ψηφιοποίησης
και απόδοσης δικαιοσύνης, καθώς παλαιότεροι πολιτικοί, ανα-
γνωρισµένοι σήµερα, εκτιµούσαν ότι δεν έχει τόσο µεγάλη αξία
η ορθότητα της απονοµής όσο η ταχύτητα της απονοµής της δι-
καιοσύνης και αυτό συνδέεται µε το κράτος δικαίου, πολύ δε πε-
ρισσότερο συνδέεται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τις
επενδύσεις, καθώς κανένας δεν θα έρθει να επενδύσει στη χώρα
µας όταν ξέρει ότι ποτέ δεν θα δικαιωθεί, όταν µαθαίνει ότι εκ-
κρεµούν εξακόσιες χιλιάδες υποθέσεις στα δικαστήρια από τις
οποίες οι διακόσιες εξήντα χιλιάδες είναι στα διοικητικά, οι εβδο-
µήντα χιλιάδες στα φορολογικά και οι δεκατέσσερις χιλιάδες στα
εφετεία. 

Αυτή είναι, δυστυχώς, η κατάσταση και γι’ αυτά γελάτε, κύριε
Υπουργέ, αλλά θα έρθει η ώρα…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Με τα ψέµατα που λέτε.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Θα έρθει η ώρα που θα απολογη-
θείτε, διότι δεν µπορώ να σας κατηγορήσω ότι αποτύχατε στη
δικαιοσύνη, πετύχατε στις µεθοδεύσεις. Και το κακό για σας είναι
ότι οι µεθοδεύσεις σας θα γυρίσουν µπούµερανγκ εις βάρος
σας, διότι θα αλλάξουν οι πολιτικοί συσχετισµοί. Αυτό είναι βέ-
βαιο. Αυτό θα συµβεί µαθηµατικά. Και όταν δεν θα είστε κυβέρ-
νηση θα απολαύσετε τα επίχειρα των παρεµβάσεών σας. Κι έτσι,
τότε, θα φωνάζετε και θα διαµαρτύρεστε, αλλά δυστυχώς δεν
θα δικαιούστε µε όσα έχετε κάνει γιατί δεν θα σας ακούει κανέ-
νας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστώ πολύ.

Έχετε καταναλώσει και τη δευτεροµιλία σας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα ένας µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Μουρ-
νιών Χανίων. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει και τους εύχεται καλό µήνα. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος, Βου-
λευτής του Νοµού Αρκαδίας.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
Ισχύει και για σας, αν θέλετε τη δευτεροµιλία σας τώρα, µε ενη-
µερώνετε.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. Το πιο πιθανό είναι αυτό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, στην Κοινοβου-
λευτική Οµάδα µας ενόψει της συζήτησης της επίκαιρης ερώτη-
σης, ανέλαβα, ως αρµόδιος τοµεάρχης για την ανάπτυξη, να πω
για τα ζητήµατα και τα προβλήµατα που υπάρχουν µε τη δικαιο-
σύνη. 

Αν δηλαδή ρωτήσετε έναν επενδυτή σήµερα τα δύο πρώτα
πράγµατα που θα έπρεπε να αλλάξουν, δεν ξέρω αν θα έλεγε
πρώτα τη φορολογία ή τη δικαιοσύνη. Πιθανόν να έλεγε πρώτα
τη δικαιοσύνη και µετά τη φορολογία ή και τα δύο µαζί. 

Όµως, κύριοι συνάδελφοι, εγώ θέλω να πάρω την καλή
πλευρά -και ας πάω λίγο απέναντι από τους συναδέλφους µας-
ότι έχω εµπιστοσύνη στην Κυβέρνηση για τη δικαιοσύνη, ότι δεν
κάνετε παρεµβάσεις. Και θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι σε
αυτό το χρονικό διάστηµα υπάρχουν, κύριε Υπουργέ, δυο µε-

γάλα ζητήµατα, εκατοµµυρίων και δισεκατοµµυρίων: η «FOLLI
FOLLIE» και η «ΕΘΝΙΚΗ ΑΣΦΑΛΙΣΤΙΚΗ». 

Θα  µου επιτρέψετε να µιλήσω για την «ΕΘΝΙΚΗ ΑΣΦΑΛΙ-
ΣΤΙΚΗ». Και αυτό αφορά και τη Νέα Δηµοκρατία, κύριοι συνά-
δελφοι, γιατί η Νέα Δηµοκρατία δεν έχει πει ούτε κουβέντα γι’
αυτό το θέµα. Ούτε κουβέντα!

Κύριε Υπουργέ, θα σας παρακαλούσα να δείτε το θέµα της
«ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΣΦΑΛΙΣΤΙΚΗΣ», γιατί είναι ένα πολύ σηµαντικό θέµα
που αφορά στη Δικαιοσύνη και στους κανόνες, και µέσω υµών
θα πρέπει να το ακούσει και ο Πρωθυπουργός. Η «ΕΘΝΙΚΗ
ΑΣΦΑΛΙΣΤΙΚΗ» πωλήθηκε, λόγω της τρίτης, αχρείαστης ανακε-
φαλαιοποίησης που έκαναν ο ΣΥΡΙΖΑ και οι ΑΝΕΛ. Και θέλω να
σας πω ότι τα κέρδη του 2017 -η κερδοφορία το δεκάµηνο- ανέρ-
χονταν στα 80 εκατοµµύρια ευρώ περίπου.

Ας ακούσουµε, όµως, συνάδελφοι, τι συνέβη: 
Η Εθνική Τράπεζα ανέλαβε να πωλήσει την «ΕΘΝΙΚΗ ΑΣΦΑΛΙ-

ΣΤΙΚΗ» βάζοντας ως συµβούλους δυο µεγάλες εταιρείες, τη
«GOLDMAN SACHS» και τη «MORGAN STANLEY» µε αµοιβή 10
εκατοµµύρια ευρώ. Δεν θα πω γιατί οι Υπουργοί επενδύουν σε
αυτές τις δύο µεγάλες εταιρείες.

Έφεραν σε πέρας το διαγωνισµό στις 29 Ιουνίου του 2017,
κύριε Υπουργέ. Και ανέλαβε και πήρε -θα θυµάστε τότε- το δια-
γωνισµό η εταιρεία «EXIN» του κ. Τζον Κάλαµος και του κ. Κου-
δούνη. Θέλω να σας θυµίσω ότι ο Τζον Κάλαµος ήταν ο
άνθρωπος που έκανε την πρώτη δουλειά στο σηµερινό Πρόεδρο,
τον κ. Τραµπ, για το καζίνο του, έκανε τη συνάντηση -και υπάρ-
χουν φωτογραφίες- µε τον Πρωθυπουργό -και δεν είναι τίποτα
µεµπτό- στις 14 µε 18 Οκτωβρίου του 2017. Είχε προαναγγείλει
στις 27 Μαρτίου -στις 29 Ιουνίου πουλήθηκε- ο κ. Καµµένος την
πώληση της «ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΣΦΑΛΙΣΤΙΚΗΣ», είχε παρέµβει υπέρ της
«EXIN» ο Υπουργός Εµπορίου και ο Πρέσβης της Αµερικής και
άλλοι Υπουργοί. 

Για να δούµε τώρα τι συνέβη. Ποιος είναι ο κ. Κάλαµος; Είναι
στην Ελλάδα; Είναι στην Ελλάδα µέσω της «AIG». Έχει αγοράσει
ασφαλιστική εταιρεία. Ο κ. Κάλαµος, κύριοι συνάδελφοι, -κύριε
Υπουργέ, θέλω να το ακούσετε αυτό- επί δύο χρόνια, από τη
στιγµή που πήρε την «AIG» µέχρι τη στιγµή που είπε ότι δεν έχει
λεφτά, είχε µέλη στο διοικητικό συµβούλιο, σόρταρε ανά τον
κόσµο και έλεγε, «Είναι δική µου η Εθνική Ασφαλιστική, δηλαδή
είχε υπεραξίες πάνω σε αυτό. Είχε δύο µέλη στο διοικητικό συµ-
βούλιο, κύριε Υπουργέ, ενώ έχει άλλη εταιρεία στην Ελλάδα και
σταµατούσε τα πάντα. Έλεγε, δηλαδή, «εδώ είναι η δικιά µου
εταιρεία, δεν θα προχωρήσετε αυτό και δεν θα προχωρήσετε το
άλλο». Και πήρε εσωτερικά στοιχεία της εταιρείας. Και ερχόµα-
στε µετά από δύο χρόνια και λέει ότι δεν έχει λεφτά.

Εδώ, όµως, θα µου πείτε: Τι δουλειά έχει  η Κυβέρνηση; Δεν
έχει, κύριε, το 40% µέσω του ΤΧΣ το ελληνικό κράτος;

Σας παραδίδω, κύριε Υπουργέ -και σας παρακαλώ να δώσετε
το στικάκι στον κύριο Υπουργό- συνοµιλία επενδυτών µε τον κ.
Τσακαλώτο στις 11 Δεκεµβρίου του 2017, που διαβεβαιώνει τους
επενδυτές ανά τον κόσµο ότι έχει τα λεφτά η «EXIN».

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπου-
λος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν στικάκι, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και ακούστε διαγωνισµό τώρα, κύριε Υπουργέ, που οργάνωσε
η «MORGAN STANLEY», το ΤΧΣ, γιατί το ΤΧΣ έχει το 40% της
ΕΤΕ. Η εγγύηση σε έναν τόσο µεγάλο διαγωνισµό είναι 10% σε
όλες τις πωλήσεις, κύριε Υπουργέ. Εσείς είστε νοµικός και τα ξέ-
ρετε αυτά. Ακούστε εγγύηση που έβαλαν για τόσο µεγάλη εξα-
γορά. Πόσο λέτε, συνάδελφοι, ότι είναι η εγγύηση που έβαλαν
υπέρ της «ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΣΦΑΛΙΣΤΙΚΗΣ» και αν κάποιος έκανε όλη
αυτή τη διαδικασία; Όχι 10% και ποσοστά. Μόλις πέντε εκατοµ-
µύρια σε πώληση ενός δισεκατοµµυρίου! Δηλαδή, ένας τριγυρ-
νούσε επί δύο χρόνια ανά τον κόσµο, έλεγε ότι «αυτό είναι
περιουσιακό µου στοιχείο», έβγαζε λεφτά, έκανε οτιδήποτε και
δεν υπάρχει δικαιοσύνη και ένας εισαγγελέας να τους καλέσει
και να τους ρωτήσει γιατί έγινε αυτό!

Κύριε Υπουργέ, το κράτος έχει το 40%. Γιατί δεν παρεµβαίνει
επ’ αυτού; Έχασε ή δεν έχασε η χώρα, η «ΕΘΝΙΚΗ ΑΣΦΑΛΙ-
ΣΤΙΚΗ» µε όλη αυτή τη διαδικασία; Θα πρέπει να διαλευκανθεί,
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ώστε να πιστέψει ο κόσµος και οι επενδυτές που έρχονται από
το εξωτερικό, ότι εδώ δεν γίνονται παιχνίδια από την κυβέρνηση,
κυβερνητικούς παράγοντες, πρέσβεις, Υπουργούς σε όλη αυτήν
τη διαδικασία; Εγώ πιστεύω ότι εσείς δεν θέλετε να µην γίνει
αυτό. 

Εγώ σας προκαλώ -και το λέω δηµόσια- ότι εδώ -και µετά έρ-
χεται η «Folli Follie»- υπάρχει ένα πολύ µεγάλο ζήτηµα. Η Νέα
Δηµοκρατία, αγαπητοί συνάδελφοι, -και σας το λέω ευθέως- δεν
έχει πει µια κουβέντα για αυτό, µα ούτε µια κουβέντα! Ούτε,
όµως, και κάποιο άλλο κόµµα εντός της Αιθούσης έχει πει για
αυτό το θέµα. Εάν ήσασταν στην Αντιπολίτευση θα κρεµόσασταν
από την Εθνική Ασφαλιστική εσείς και οι συνδικαλιστές σας.
Εµείς το θέτουµε. 

Σας καταθέτω όλα τα στοιχεία που είπα και όλα τα δηµοσιεύ-
µατα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπου-
λος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Περιµένω, κύριε Υπουργέ, να ερευνήσετε την υπόθεση, αν έγι-
ναν παρεµβάσεις και γιατί επί δύο χρόνια δύο µεγάλες εταιρείες-
σύµβουλοι που πήραν δέκα εκατοµµύρια, δεν µπορούσαν να
δουν ότι δεν έχουν τα λεφτά. Εν πάση περιπτώσει, ας µας εξη-
γήσει κάποιος γιατί δεν έγινε αυτή η πώληση. Πώς γίνεται σε ένα
κράτος, που θέλουµε επενδυτές, να µην είναι όλα στη διαφάνεια; 

Εγώ, κύριε Υπουργέ, σας εµπιστεύοµαι για αυτό. Είµαι σίγου-
ρος ότι φεύγοντας από εδώ, εσείς πρώτος θα ενηµερώσετε τον
Πρωθυπουργό και θα του ζητήσετε να δει και τη «FOLLI FOLLIE».
Εκεί έλεγαν ότι είχε πεντακόσια εκατοµµύρια και η Επιτροπή Κε-
φαλαιαγοράς λέει ότι έχει εκατό σήµερα. Το λένε τα δηµοσιεύ-
µατα, δεν το λέω εγώ. 

Μια επένδυση, κύριοι συνάδελφοι, που λέει ένας επενδυτής
ότι έχει αγοράσει ένα δισεκατοµµύριο και το γυρίζει ανά την Ευ-
ρώπη και ανά τον κόσµο, µπορεί να σορτάρει δισεκατοµµύρια. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Υπάρχει και χρό-
νος.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Και επειδή σας βλέπω
ότι έχετε...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Κωνσταντινό-
πουλε, έχετε ξεπεράσει κατά ένα λεπτό και τη δευτερολογία σας.
Μην ανοίγουµε συζήτηση, σας παρακαλώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Πόση ώρα θα µι-
λάει για άσχετα θέµατα;

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Σας καταλαβαίνω ότι
αυτό το θέµα δεν σας αρέσει. Σας καταλαβαίνω. Εδώ και ενάµισι
χρόνο κάνουµε ερώτηση και δεν έρχεται ο κ. Τσακαλώτος να
απαντήσει, κυρία Κοζοµπόλη.

Τελειώνω µε αυτό, κύριε Υπουργέ. Σήµερα είναι µια καλή µέρα
για εµάς, κύριοι συνάδελφοι. Πρώτα από όλα είναι η πρώτη µέρα
του καλοκαιριού. Όµως, στην Ισπανία, κύριε Υπουργέ, τόσο η
εκεί «Νέα Δηµοκρατία» όσο και ο «ΣΥΡΙΖΑ» έχασαν. Έρχονται οι
σοσιαλιστές. Ερχόµαστε και εµείς.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε τον κ.

Κωνσταντινόπουλο και για την κατάληξη της οµιλίας του.
Παρακαλώ πολύ τον κ. Γεώργιο Αρβανιτίδη, Βουλευτή Β’ Πε-

ριφέρειας Θεσσαλονίκης, να πάρει τον λόγο για την πρωτοµιλία
του.

Κύριε συνάδελφε, εσείς έχετε τρία λεπτά για την πρωτοµιλία
σας και δύο λεπτά για τη δευτερολογία σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Θα εξαντλήσω όλο τον χρόνο,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Βεβαίως. Απλώς σας
ενηµερώσω.

Έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η

ανεξάρτητη δικαιοσύνη είναι πυλώνας δηµοκρατίας σε ένα κρά-
τος δικαίου. Έτσι λένε οι νοµικοί που είναι και πάρα πολλοί µέσα
σ’ αυτήν την Αίθουσα. 

Η αποτελεσµατική δικαιοσύνη, βέβαια, είναι πυλώνας ανάπτυ-
ξης και ευηµερίας των πολιτών. Και όταν, βέβαια, έχουµε το συν-
δυασµό ανεξάρτητης και αποτελεσµατικής δικαιοσύνης, τότε
έχουµε έναν ισχυρό θεσµό. Ο θεσµός αυτός είναι θεµέλιος λίθος
κάθε σύγχρονου δυτικού κράτους που θέλει να αντιµετωπίζει τις
προσκλήσεις της εποχής µας µε αυτοπεποίθηση και αισιοδοξία.

Στη χώρα µας κάναµε για πολλές δεκαετίες προσπάθεια να
φτιάξουµε θεσµούς. Και πιστεύω ότι η παράταξή µας διεκδικεί
το ότι προσπάθησε και έστησε θεσµούς όλη αυτήν την περίοδο
και, µάλιστα, ισχυρούς θεσµούς. 

Ποιοι, όµως, φοβούνται το θεσµό της ανεξάρτητης και αποτε-
λεσµατικής δικαιοσύνης; Κατά τα φαινόµενα, κύριε Υπουργέ, η
Κυβέρνησή σας, µε τις πράξεις, τα έργα και τις ηµέρες της. Και
όπως πολύ εύστοχα και αναλυτικά ανέπτυξαν προηγουµένως οι
συνάδελφοί µου, η Κυβέρνησή σας θέλει να ελέγχει, να πατρο-
νάρει, να κατευθύνει µέσα από κλειστά συστήµατα εξουσίας το
θεσµό και τις αποφάσεις της δικαιοσύνης. 

Προσωπικά πιστεύω ότι βρίσκεται σε εξέλιξη ένα σχέδιο πλα-
στελινοποίησης και καθιέρωσης θεσµικών, κλειστών διαδικασιών
που θα οδηγήσουν σε δυσάρεστα αποτελέσµατα τόσο για τη δη-
µοκρατία µας όσο και για την ανάπτυξη του τόπου. 

Και εξηγούµαι: Το βιβλίο µε τίτλο «Γιατί αποτυγχάνουν τα
έθνη», των Ατζέµογλου και Ρόµπινσον -καθηγητών στο MIT- κάνει
αναφορά στους θεσµούς διαφόρων πολιτισµών και ιστορικών πε-
ριόδων. Εκεί τεκµηριώνεται η θεωρία ότι όπου επικράτησαν κλει-
στοί θεσµοί, ο πολιτισµός, η όποια πολιτειακή οργάνωση
παρήκµασε, κατέρρευσε ή ακόµα εξαφανίστηκε. Όπου καθιερώ-
θηκαν ανοικτοί θεσµοί µε διαφάνεια και λογοδοσία, η ανάπτυξη
και η πρόοδος είναι εµφανείς. 

Ο τρόπος, κύριε Υπουργέ, που χειρίζεται η Κυβέρνηση τα ζη-
τήµατα της Δικαιοσύνης, θέλοντας να πλάσει κατά το δοκούν
ενόχους, συνενόχους, σκάνδαλα υπαρκτά ή µη, επικοινωνιακές
τακτικές, παραπέµπει στην αντίληψη ότι θεωρεί τη δικαιοσύνη
έναν κλειστό θεσµό δικής της επιρροής. Δυστυχώς, αυτή η αντί-
ληψη για µια περιχαρακωµένη διαχείριση θεµάτων Δικαιοσύνης
προς ίδιο κοµµατικό όφελος και η πλαστελινοποίηση θεσµών και
ανεξάρτητων αρχών από την παρούσα συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ –
ΑΝΕΛ, θα κοστίσει στη χώρα πολύ περισσότερο απ’ ό,τι νοµί-
ζουµε. Αυτό ξεπερνά οποιαδήποτε αντιπολιτευτική κριτική. 

Το δίδυµο πρόβληµα της πολυνοµίας, της κακονοµίας και οι
καθυστερήσεις στην απονοµή δικαιοσύνης, που είναι το βασικό
ζητούµενο στην προώθηση επενδυτικών σχεδίων, όπως πολύ
σωστά έχει εντοπίσει και παρουσιάσει στις έρευνές της η προ-
σπάθεια που κάνει η «διαΝΕΟσις» και έχει χαρακτηρίσει την κα-
κονοµία και την πολυνοµία και τον τρόπο απονοµής της
δικαιοσύνης ως έναν από τους πέντε δράκους που εµποδίζουν
την ανάπτυξη, η µόνη έννοια τους, είναι µε καθεστωτικές πρα-
κτικές να παρεµβαίνουν στη δικαιοσύνη αντί να διαµορφώσουν
το πλαίσιο και τις συνθήκες επιτάχυνσης των ιδιωτικών και δη-
µόσιων επενδύσεων. Και, βέβαια, η αντιµετώπιση αυτού του φαι-
νοµένου σε καµµιά περίπτωση δεν είναι προτεραιότητα της δικής
σας Κυβέρνησης. 

Το σίγουρο είναι ότι έτσι δεν πάµε µπροστά, ότι αυτό δεν είναι
προοδευτική πολιτική. Το µόνο που πετυχαίνει η κυβερνητική
Πλειοψηφία είναι να υπονοµεύει τον ρόλο της δικαιοσύνης στη
δηµοκρατία, αλλά και την ανάπτυξη της πατρίδας µας. 

Κυρίες και κύριοι, κύριε Υπουργέ, υποσκάπτοντας την ανεξαρ-
τησία και την αποτελεσµατικότητα της δικαιοσύνης, υποσκά-
πτετε το µέλλον της χώρας. Σε αυτόν τον θεσµικό κατήφορο
είναι σίγουρο ότι ο ελληνικός λαός θα πει «ως εδώ», όποτε κι αν
χρειαστεί να βρεθεί στις κάλπες. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Αρβανιτίδη.
Να κάνω µία ερώτηση, κύριε Κωνσταντινόπουλε, αν έχετε την

καλοσύνη. Για να παραλάβω το στικάκι, το οποίο παραδώσατε
στα Πρακτικά, θα πρέπει να µου πείτε αν είναι νοµίµως αποκτη-
θέν. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ηχητικό είναι.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Δεν ξέρω το ηχητικό
τι περιέχει.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι δηµόσια οµιλία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Είναι δηµόσια οµιλία.

Να καταγραφεί στα Πρακτικά ότι είναι απλώς αντίγραφο δηµό-
σιας οµιλίας του Υπουργού και δεν είναι κάτι παράνοµα αποκτη-
θέν ή υποκλαπέν ή οτιδήποτε άλλο. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ
να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Παρακαλώ. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Την ίδια ηχογραφηµένη

συνοµιλία την έχω δώσει, παρουσία του κ. Τσακαλώτου, στην επι-
τροπή, στην αίθουσα, σε ερώτηση. Ο κ. Τσακαλώτος αποδέχθηκε
ότι αυτό είναι νόµιµο και το έχει πει και άρα δεν τίθεται κανένα
ζήτηµα για την προέλευσή του. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Πρέπει να κατατεθεί και σε κεί-
µενο αποµαγνητοφωνηµένο. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Αν θέλετε και κείµενο
αποµαγνητοφωνηµένο θα το κάνουµε, κύριε Υπουργέ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Αν σας είναι εύκολο.
Αν είναι µεγάλο, δεν ξέρω. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Θα σας το στείλω στο
γραφείο σας. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Και τώρα. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Τώρα δεν µπορώ να το
αποµαγνητοφωνήσω. Όµως, νοµίζω ότι στον ΣΥΡΙΖΑ έχετε τις
νέες τεχνολογίες να το ακούσετε.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Όταν κατατίθεται κάτι τέτοιο,
πρέπει να υπάρχει και το κείµενο. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Το ξέρει ο κ. Τσακαλώ-
τος. Είναι δηµόσιο κείµενο αυτό. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Πώς έχει αποκτη-
θεί το κείµενο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Επειδή δεν µπορεί να
το επιβεβαιώσει κάποιος αυτήν τη στιγµή και προφανώς πρόκει-
ται για δηµόσια οµιλία, δεν θα το παραλάβω µέχρι να δούµε ότι
είναι νόµιµα αποκτηθέν και ότι είναι από δηµόσια οµιλία. Και πα-
ρακαλώ και την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ αν µπορέ-
σουν και προλάβουν µέχρι το τέλος της συνεδρίασης, να κάνουν
µία µικρή αποµαγνητοφώνηση, αλλιώς να δεσµευτούν ότι θα το
παραδώσουν µαζί µε το αποµαγνητοφωνηµένο κείµενο. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Το θέµα είναι αν
έχει ηχογραφηθεί εν γνώσει του.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Αυτό θα το δούµε. 
Ο κ. Κωνσταντόπουλος, Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας, έχει

τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, η δικαιοσύνη προϋποθέ-
τει ένα κράτος δικαίου, ένα κράτος που εγγυάται και διασφαλίζει
τα ανθρώπινα δικαιώµατα και την ισονοµία των πολιτών. Αυτές
οι αρχές αποτελούν προϋπόθεση για τη λειτουργία της δηµοκρα-
τίας. Δυστυχώς, τα τελευταία τρία χρόνια η δικαιοσύνη πλήττεται
και η Βουλή παρακολουθεί αποσβολωµένη.   

Στην επερώτηση που καταθέσαµε, κύριε Υπουργέ, περιλαµβά-
νονται ενδεικτικά οι λόγοι που συνηγορούν σε αυτό το συµπέρα-
σµα. 

Αποτελεί πολιτική επιλογή της Κυβέρνησης η διαρκής και
απροκάλυπτη παρέµβαση στη δικαιοσύνη, διότι δεν περιποιεί ιδι-
αίτερη τιµή για κανέναν από εµάς η µεταφορά της πολιτικής αν-
τιπαράθεσης στον χώρο της δικαιοσύνης. 

Κύριε Υπουργέ, κύριοι της Κυβέρνησης, δηµιουργείτε προϋπο-
θέσεις έντονων αντιθέσεων. Με τις πρακτικές σας σπέρνετε ανέ-
µους και θερίζετε θύελλες. Και αυτό που καταφέρνετε µέχρι
σήµερα είναι να πλανάται συνεχώς στην ατµόσφαιρα η αίσθηση
ότι επιχειρούνται παρεµβάσεις που αµφισβητούν τη θεσµική ανε-
ξαρτησία της δικαιοσύνης και την απρόσκοπτη λειτουργία της.
Αποτέλεσµα όλων αυτών είναι η δηµιουργία πόλωσης, που θέτει
την κοινωνία και τη χώρα µπροστά σε νέα διλήµµατα και νέα προ-

βλήµατα.  
Φοβάµαι, κύριε Υπουργέ, ότι οι κινήσεις της Κυβέρνησης δεν

είναι καλά µελετηµένες και στοχευµένες, αλλά πρόχειρα και επι-
κίνδυνα σχεδιασµένες. Έχετε διαπιστώσει, άλλωστε, ως Κυβέρ-
νηση, ότι στη συνείδηση της ελληνικής γνώµης λειτουργεί µε
µεγάλη ευκολία το αναπόδεικτο τεκµήριο της ενοχής. 

Να σας θυµίσω ότι η στρατηγική της λάσπης στον ανεµιστήρα
δεν αποδίδει καρπούς και επιστρέφει στους εµπνευστές της.
Πρόσφατο παράδειγµα ήταν η υπόθεση «NOVARTIS». Εµείς εί-
παµε πως ένα σκάνδαλο µε παγκόσµια διαπλοκή πρέπει να διε-
ρευνηθεί στη χώρα µας µε ενδελέχεια. «Όλα στο φως», είπαµε. 

Υπάρχουν Υπουργοί και Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ
που έσκιζαν τα ιµάτιά τους και ορκίζονταν «πόλεµο κατά της δια-
πλοκής» και «µάχη κατά της ανοµίας». Κάποιοι έφτασαν να απο-
καλούν αντισυνταγµατικό το Σ.τ.Ε.. 

Ακόµα και σε ένα θέµα ύψιστης εθνικής σηµασίας και ευθύνης
από άποψη χειρισµού -αναφέροµαι στην περίπτωση της έκδοσης
των οκτώ Τούρκων στρατιωτικών και της χορήγηση ασύλου σ’
αυτούς- πάλι είδαµε χειρισµούς που θέτουν σε κίνδυνο την ανε-
ξαρτησία της δικαιοσύνης.

Γίνεται, εποµένως, και η δικαιοσύνη εύκολο θύµα, θα έλεγα,
του πολιτικού λαϊκισµού. 

Εδώ, κύριε Υπουργέ, τίθεται ένα ερώτηµα: Πρόκειται για µια
σκόπιµη στρατηγική της Κυβέρνησης, µε σκοπό τη χειραγώγηση
της δικαιοσύνης; Αυτό το ερώτηµα πλανάται στην ατµόσφαιρα
και στην κοινωνία. 

Να θυµίσω µια σχετική δήλωση του Πρωθυπουργού στο Σ.τ.Ε.,
όταν προσπάθησε να προκαταβάλει την απόφαση της δικαιοσύ-
νης. Η Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων, µε άλλη αφορµή, τον
Ιούλιο του 2017, έφτασε να δηλώσει δηµόσια ότι «υπάρχει από
την Κυβέρνηση συστηµατική προσπάθεια πλήρους υποταγής και
χειραγώγησης της δικαιοσύνης για να λειτουργεί ως κυβερνητι-
κός µηχανισµός ή κυβερνητικός εταίρος». 

Όλα αυτά, κύριε Υπουργέ, συµβαίνουν σε µία σύγχρονη ευ-
ρωπαϊκή χώρα, που έχει µεγάλη ιστορία στο κράτος δικαίου και
τις εγγυήσεις του.  

Διερωτώµαι, λοιπόν: Τι σκοπό υπηρετούν αυτές οι ενέργειες;
Αντιλαµβάνεστε, πιστεύω, ότι υπηρετούν µία επικίνδυνη στρατη-
γική που αµφισβητεί το κράτος δικαίου. 

Αναµένουµε τις απαντήσεις σας και κυρίως τις πρωτοβουλίες
σας για την ανεξαρτησία της δικαιοσύνης και την εµπέδωση του
κράτους δικαίου για τους πολίτες. 

Η δηµοκρατία έχει ανάγκη την ενίσχυση των θεσµών για ισο-
νοµία και ισοπολιτεία, για να υπηρετεί τις επιταγές του Συντάγ-
µατος.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστώ πάρα

πολύ, κύριε Κωνσταντόπουλε, και για τον χρόνο.
Τον λόγο έχει εκ µέρους της Κυβέρνησης ο Υπουργός Δικαιο-

σύνης Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων κ. Κοντονής.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Όχι, τώρα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Δεν θέλετε τώρα; Εν-

τάξει.
Θέλει να λάβει τον λόγο κάποιος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-

πος;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Περιµένουµε την Κυβέρνηση.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν έχει νόηµα έτσι η

επερώτηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Θα ξεκινήσει από τον

ΣΥΡΙΖΑ ο συνάδελφος, κ. Βασίλειος Τσίρκας.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο για ένα

λεπτό επί της διαδικασίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ορίστε, κύριε Λο-

βέρδο, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, η λογική των επερω-

τήσεων είναι το επερωτών κόµµα, οι επερωτώντες Βουλευτές,
να τοποθετηθούν, να απαντήσει σε αυτούς ο Υπουργός και -
όπως άλλαξε προ ετών ο Κανονισµός- να παρεµβαίνει το επερω-
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τών κόµµα µε τον Κοινοβουλευτικό του Εκπρόσωπο, οι επερω-
τώντες Βουλευτές δευτερολογώντας, καθώς και τα άλλα κόµ-
µατα -όποια το επιθυµούν- παίρνοντας τον λόγο. Και το
κυβερνητικό προφανώς. Αν δεν ακούσουµε τον Υπουργό…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Έχετε δίκιο σε αυτό που λέτε,
κύριε Λοβέρδο.

Απλώς επειδή υπάρχουν δύο Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι,
να τοποθετηθούν πρώτα και αµέσως µετά θα µιλήσω εγώ, πριν
πάρετε εσείς τον λόγο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Νοµίζω, ότι δεν έχετε δίκιο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Εσείς έχετε δίκιο. Το είπα και
το τονίζω. Όµως, επειδή υπάρχουν δύο Κοινοβουλευτικοί Εκπρό-
σωποι…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θέλουν να φύγουν οι συνάδελφοι;
Πάντως η λογική είναι να σας ακούσουµε επί των αιτιάσεων…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κατανοώ, κύριε Λο-
βέρδο, και έχετε απόλυτο δίκιο, γι’ αυτό και διάβασα το όνοµα
του Υπουργού. Αν δεν έχετε αντίρρηση, να µιλήσουν οι δύο Κοι-
νοβουλευτικοί, για να απαντήσει συνολικά ο κύριος Υπουργός
µετά. 

Ξεκινάµε µε τον συνάδελφο του ΣΥΡΙΖΑ, τον κ. Τσίρκα.
Ορίστε, κύριε Τσίρκα, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αδιαµφισβήτητα

η δικαιοσύνη είναι ένα δηµοκρατικό προαπαιτούµενο, πυλώνας
δηµοκρατίας, που βέβαια δεν θα έπρεπε να εντάσσεται στο
στενό πλαίσιο της µικροπολιτικής αντιπαράθεσης. Δυστυχώς,
όµως, το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία, αυτοί που σήµερα δήθεν
κόπτονται για την απερίσπαστη λειτουργία της δικαιοσύνης,
φρόντιζαν µε κάθε τρόπο, όταν κυβερνούσαν, να δηλητηριάζουν
το έργο της.

Σε αντίθεση µε την πρακτική των προηγούµενων κυβερνή-
σεων, να οδηγούνται οι αποφάσεις ανωτάτων δικαστηρίων στις
καλένδες και τη λήθη, ειδικά αν αυτές δεν εξυπηρετούσαν τις
πολιτικές τους επιδιώξεις, όλες οι αποφάσεις της δικαιοσύνης
έχουν γίνει σεβαστές απ’ αυτήν την Κυβέρνηση.

Ωστόσο, όπως κάθε θεσµός, έτσι και η δικαστική εξουσία συ-
νοδεύεται και από παθογένειες, οι οποίες δηµιουργήθηκαν επί
των ηµερών σας. Γι’ αυτό και η κριτική δεν είναι απλά επιτρεπτή,
αλλά θεσµικά επιβεβληµένη. Δεν είναι δυνατόν, εξ άλλου, σε µία
δηµοκρατική πολιτεία να θεωρείται παρέµβαση η κριτική ή η έκ-
φραση νοµικής γνώµης. Κανένας σε µία δηµοκρατία δεν µπορεί
να λειτουργεί ως κριτής, χωρίς παράλληλα να κρίνεται. Και η δι-
καιοσύνη είναι ανεξάρτητη εξουσία, όχι, όµως, εξουσία ανεξέ-
λεγκτη. 

Το δικό µας στρατηγικό σχέδιο για µία θεσµικά ισχυρή δικα-
στική εξουσία, είναι η απεµπλοκή από κάθε παρέµβαση, εξάρ-
τηση και επηρεασµό. Η δική µας υποχρέωση είναι η
αποκατάσταση της σχέσης εµπιστοσύνης ανάµεσα στους πολί-
τες και τη δικαιοσύνη. Ο επιµερισµός της πολιτειακής εξουσίας
αποτελεί θεµελιώδη αρχή τόσο για τη σωστή λειτουργία της δη-
µοκρατίας όσο και για τη δικαστική εξουσία, που είναι ένα εξαι-
ρετικά ευαίσθητο ζήτηµα στη δηµοκρατία.

Αυτήν τη στιγµή η Αντιπολίτευση επιδιώκει να διαστρεβλώσει
την πραγµατικότητα, εκτοξεύοντας καιροσκοπικές κατηγορίες
κατά της Κυβέρνησης. Το µόνο που καταφέρνει τελικά είναι να
πλήξει τον ίδιο το θεσµό της δικαιοσύνης για µία ακόµα φορά.

Θα έλεγα, λοιπόν, ότι καλό είναι να µην διαστρεβλώνετε την
πραγµατικότητα. Και η στάση που υιοθετούµε από την πρώτη
στιγµή είναι η αποκατάσταση αυτής της σχέσης εµπιστοσύνης
ανάµεσα στους πολίτες και τη δικαιοσύνη. Και η Κυβέρνηση πε-
ριορίζεται αποκλειστικά στη νόµιµη και συνταγµατικά κατοχυρω-
µένη άσκηση των εξουσιών και των αρµοδιοτήτων, που της
αποδίδονται από το Σύνταγµα ώστε να εγγυάται την απρόσκοπτη
και εύρυθµη δικαιοδοτική λειτουργία. 

Μοναδικός στόχος της Αντιπολίτευσης είναι να δηµιουργήσει
θόρυβο. Επαναφέρετε, µάλιστα, µε την ερώτησή σας θέµατα για
τα οποία έχει γίνει εξαντλητικός διάλογος τόσο στην Βουλή όσο
και στη δηµόσια σφαίρα. Σε πολλά απ’ αυτά, µάλιστα, έχει τοπο-

θετηθεί και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥ-
ΛΟΥ)

Εποµένως, οι συνεχείς ερωτήσεις περί δήθεν παρεµβάσεων
στη δικαιοσύνη έχουν σαν αποτέλεσµα να εκτίθεται η ίδια η αν-
τιπολίτευση, όπως ακριβώς συνέβη το 2016, όταν συζητώντας
σε επίπεδο Αρχηγών κοµµάτων για τη δήθεν παρέµβαση της ση-
µερινής Κυβέρνησης στη δικαιοσύνη, ο Πρωθυπουργός τότε πα-
ρέθεσε µία σειρά από εξόφθαλµες παρεµβάσεις, δεκατρείς για
την ακρίβεια. Φαντάζοµαι όλοι θα θυµάστε τις δεκατρείς παρεµ-
βάσεις, που αποτελούσαν ωµές παρεµβάσεις στη λειτουργία
απονοµής της δικαιοσύνης, οι οποίες περνούσαν µάλιστα µε νυ-
χτερινές τροπολογίες και χωρίς την απόλυτη πλειοψηφία στη
Βουλή, όταν κυβερνούσαν ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµοκρατία. Δεν
είναι, λοιπόν, δυνατό να µας κάνουν υποδείξεις αυτοί που ανα-
γάγανε τη νοµοθετική τεχνική της λήθης σε πάγια τακτική τους.

Πασχίζετε, λοιπόν, να παρουσιάσετε µια εικόνα καταστροφής
από τότε που ο ΣΥΡΙΖΑ ανέλαβε τη διακυβέρνηση της χώρας σε
πλήρη σύµπνοια µε τη Νέα Δηµοκρατία. Αλλά ο ελληνικός λαός
αυτήν την ώρα, όπου συζητάµε για ένα πολύ σηµαντικό και ευαί-
σθητο ζήτηµα, όπως είναι η δικαιοσύνη, βλέπει ότι µε τον ΣΥΡΙΖΑ
ξεµπερδεύει µε τα µνηµόνια και ότι είναι ευκαιρία να ξεµπερδέ-
ψει και οριστικά και µε τις δυνάµεις που εκπροσωπούν το παλιό. 

Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι από πού πηγάζει αυτή η εµµονή.
Μάλλον από τον φόβο, γιατί αυτή η Κυβέρνηση θα τα καταφέρει
παρά τις δυσκολίες και τα εµπόδια. 

Τα τελευταία τρία χρόνια φέραµε στην επιφάνεια υποθέσεις
πραγµατικής διαφθοράς, υποθέσεις που έχουν συγκλονίσει την
κοινή γνώµη. Από τις µεγάλες και πολιτικά χρωµατισµένες υπο-
θέσεις φοροδιαφυγής και ξεπλύµατος µέχρι τις παράνοµες και
σκοτεινές χρηµατοδοτήσεις µέσων ενηµέρωσης και offshore
εταιρειών συνδεδεµένων µε πολιτικά πρόσωπα και τις υποθέσεις
των θαλασσοδανείων και από το µεγάλο σκάνδαλο διαφθοράς
στο ΚΕΕΛΠΝΟ µέχρι την υπόθεση «NOVARTIS» και την υπόθεση
του «NOOR1» υπερασπιζόµαστε τη λαϊκή βούληση για απονοµή
δικαιοσύνης και για διαφάνεια.

Έχετε αποφασίσει, όµως, να αντιπαρατεθείτε µε όρους κατα-
στροφολογίας και αυτό γιατί δεν έχετε πού να επενδύσετε πολι-
τικά, αφού γνωρίζετε πολύ καλά ότι στο πεδίο της πραγµατικής
αντιπαράθεσης, που είναι η βελτίωση της οικονοµίας και η έξο-
δος από τα µνηµόνια, ο αντιπολιτευτικός σας λόγος δεν πείθει,
επειδή εσείς αποτύχατε ενώ εµείς πετυχαίνουµε. Έτσι προσπα-
θείτε να δηµιουργήσετε θόρυβο.

Το Υπουργείο Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δι-
καιωµάτων εφαρµόζει ένα στρατηγικό σχέδιο για τη βελτίωση
της λειτουργίας του συστήµατος απονοµής της δικαιοσύνης.
Υλοποιούνται δράσεις κύριες κατευθύνσεις των οποίων είναι ο
εκσυγχρονισµός, η επιτάχυνση, η αύξηση της αποτελεσµατικό-
τητας της δικαιοσύνης, η διαφύλαξη και η επέκταση των δικαιω-
µάτων των πολιτών. 

Αντιµετωπίσαµε προβλήµατα καθυστερήσεων στα διοικητικά
δικαστήρια και είχαµε θεαµατική βελτίωση σχετικά µε τον χρόνο
απονοµής της δικαιοσύνης. Σηµαντική εξέλιξη αποτελεί και το
γεγονός ότι πριν από λίγες ηµέρες κατέστη δυνατή η ηλεκτρο-
νική κατάθεση εισαγωγικών δικογράφων κύριας και προσωρινής
δικαστικής προστασίας σε όλα τα διοικητικά δικαστήρια της
χώρας. Αυτή η διαδικασία εντάσσεται στο µεγάλο έργο για το
ολοκληρωµένο σύστηµα διαχείρισης δικαστικών υποθέσεων µε
κύριο στόχο την επιτάχυνση και απλούστευση των δικαστικών
διαδικασιών καθώς και την εξυπηρέτηση χιλιάδων δικηγόρων και
πολιτών.

Επιπλέον, αναµένεται να ολοκληρωθεί τον Οκτώβριο του 2018
η ψηφιοποίηση της πολιτικής και ποινικής διαδικασίας που εφαρ-
µόστηκε ήδη σε σαράντα έναν φορείς στις εφετειακές περιφέ-
ρεις Αθηνών, Πειραιά, Θεσσαλονίκης και Χαλκίδας, ενώ στη
δεύτερη φάση το έργο θα επεκταθεί στο σύνολο των δικαστικών
φορέων της χώρας. 

Με στοχευµένες νοµοθετικές παρεµβάσεις υλοποιούνται µετά
από πολλά χρόνια θεσµικές τοµές. Αντιστρέφοντας την εικόνα
µιας δικαιοσύνης που καθυστερούσε, εργαζόµαστε για µία δι-
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καιοσύνη που θα απονέµεται έγκαιρα και αποτελεσµατικά. Ο ελ-
ληνικός λαός γνωρίζει πολύ καλά ποιοι είναι αυτοί που δηµιούρ-
γησαν την κρίση εµπιστοσύνης στους θεσµούς του κράτους
δικαίου και ποιοι είναι αυτοί που πασχίζουν να ξαναφτιάξουν ένα
κράτος που η κοινωνία θα το θεωρεί σύµµαχο και όχι εχθρό της.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε και εµείς.
Τον λόγο έχει ο κ. Παναγιωτόπουλος.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κυρία Πρόεδρε, δεν έχω τον
λόγο εγώ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θέλετε
να προηγηθείτε ή θέλετε να κάνετε κάποια δήλωση;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Είπαµε, κατά τον Κανονι-
σµό, να προηγηθεί των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων ο κύριος
Υπουργός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θέλετε
να προηγηθεί; Συνήθως κλείνει ο Υπουργός.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Είµαστε αρκετά ευλύγιστοι
όσον αφορά τη διαδικασία, αλλά θα προτιµούσα και εγώ να προ-
ηγηθεί ο κύριος Υπουργός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντάξει,
κύριε Παναγιωτόπουλε, κανένα πρόβληµα.

Τον λόγο έχει ο Υπουργός κ. Κοντονής.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
θέλω να πω ότι συµβαίνει σήµερα κάτι πρωτόγνωρο στα κοινο-
βουλευτικά χρονικά. Είναι πρωτόγνωρο διότι συζητάµε µία επί-
καιρη επερώτηση του Κινήµατος Αλλαγής, της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης, η οποία αποτελεί πιστή αντιγραφή ερώτησης,
την οποία είχε καταθέσει προ µερικών εβδοµάδων η Νέα Δηµο-
κρατία.

Αυτό, βεβαίως, έχει την αστεία πλευρά, ότι κάποιοι δεν κάθον-
ται να βάλουν τα πράγµατα σε µία τάξη, να προβάλουν τους δι-
κούς τους ισχυρισµούς και αιτιάσεις αλλά επιδίδονται σε
αντιγραφή της ερώτησης της Νέας Δηµοκρατίας.

Όµως, έχει και την πολιτική του πλευρά, διότι κάποιοι δεν θέ-
λουν να ξεχάσουν τις παλιές συνήθειες. Εάν κατά το παρελθόν
το ΠΑΣΟΚ αντέγραφε κατά κόρον το πρόγραµµα και τα συνθή-
µατα της Αριστεράς, σήµερα επιδίδεται σε µία αντιγραφή των
συντηρητικών απόψεων και ισχυρισµών που προβάλει η Νέα Δη-
µοκρατία, αποκαλυπτόµενο ότι µε όλους τους τρόπους θέλει να
θυµίζει στον ελληνικό λαό και στο Κοινοβούλιο ότι αποτελεί ένα
ιδιότυπο κόµµα της Κεντροδεξιάς, το οποίο σύρεται πίσω από τη
Νέα Δηµοκρατία ακόµη και σε τέτοιου επιπέδου ζητήµατα. Είναι
εντυπωσιακό, κυρίες και κύριοι Βουλευτές! 

Καταθέτω την ερώτηση της Νέας Δηµοκρατίας στα Πρακτικά.
Αν κάνετε µια αντιπαραβολή, αναφέρονται µε την ίδια χρονική
σειρά και µε την ίδια φρασεολογία αυτά που ανέφερε η Νέα Δη-
µοκρατία.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Σταύρος Κοντονής καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα ερώτηση, η οποία βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τέτοια ταύτιση απόψεων και ισχυρισµών οµολογώ ότι εγώ,
τουλάχιστον σε αυτά τα χρόνια που εκπροσωπώ τον Νοµό της
Ζακύνθου και τους πολίτες της Ζακύνθου στο Κοινοβούλιο, δεν
έχω ξαναδεί. 

Είναι, λοιπόν, τουλάχιστον αστείο να αναφέρεται κάποιος στην
Ισπανία, όταν γνωρίζουµε πολύ καλά ότι ο πρώην Πρόεδρος του
Σοσιαλιστικού Κόµµατος της Ισπανίας, ο κ. Γκονζάλες, είχε την
άποψη να συνεργαστούν οι σοσιαλιστών µε τη δεξιά, που συµ-
βαίνει και στο Κίνηµα Αλλαγής µε τους διαξιφισµούς, τους διαγ-
κωνισµούς και τις εκατέρωθεν κατηγορίες για την πολιτική των
συµµαχιών στην οποία αναλώνονται τα στελέχη του συγκεκριµέ-
νου κόµµατος. Τα γνωρίζουµε όλα αυτά. Ευτυχώς, δηµοσιοποι-
ούν τις απόψεις τους και κανένας δεν µπορεί να πει ότι κάποιος
εδώ λειτουργεί παραπειστικά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν διαβάσετε την επίκαιρη επε-
ρώτηση, όπως επίσης και την ερώτηση που είχε καταθέσει η Νέα

Δηµοκρατία, διότι σας είπα ότι ταυτίζονται απολύτως ως προς
το περιεχόµενο, δεν θα δείτε αιτιάσεις όσον αφορά την παρέµ-
βαση της Κυβέρνησης στη δικαιοσύνη. Και σήµερα από του Βή-
µατος της Βουλής δεν ακούσαµε τέτοιου τύπου αιτιάσεις.
Ακούσαµε κάποιες απόψεις, οι οποίες χαρακτηρίζονται συλλή-
βδην ως παρέµβαση, αλλά παρέµβαση δεν είναι. 

Τι είναι παρέµβαση στο έργο της δικαιοσύνης; Είναι η προσπά-
θεια επηρεασµού της δικαιοδοτικής κρίσης των δικαστών όταν
αυτοί συνεδριάζουν και πρόκειται να εκδώσουν απόφαση.

Επίσης, παρέµβαση στη δικαιοσύνη είναι όταν µε νοµοθετικές
πρωτοβουλίες η εκάστοτε κυβερνητική πλειοψηφία επεµβαίνει
στο έργο της δικαιοσύνης, όταν αυτή έχει επιληφθεί µιας υπό-
θεσης, είτε στο στάδιο της άσκησης ποινικής δίωξης είτε στο
στάδιο της εκκρεµούς δίκης. Από αυτά που σας περιγράφω, τί-
ποτα δεν περιγράφεται στην επίκαιρη επερώτηση, την οποία συ-
ζητούµε.

Θέλω να πω ότι αιτιάσεις, για παράδειγµα, ότι η Κυβέρνηση
επεµβαίνει στη δικαιοσύνη µε το να προβαίνει, όπως προβλέπε-
ται από το Σύνταγµα, στην επιλογή της ηγεσίας των ανωτάτων
δικαστηρίων, δεν είναι παρέµβαση, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, είναι υλοποίηση της συνταγµατικής επιταγής. Αυτό το λέω
για να συνεννοούµαστε. 

Διανθίστηκε, µάλιστα, αυτός ο ισχυρισµός, µε την επιλογή
συγκεκριµένων ανωτάτων δικαστών για τις θέσεις για τις οποίες
επιλέχθηκαν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να συνεννοηθούµε. Παρέκαµψε
η Κυβέρνηση τη συνταγµατική επιταγή; Διότι εάν εσείς ερχόσα-
στε στην Ολοµέλεια σήµερα και λέτε ότι προηγήθηκαν και επε-
λέγησαν ανώτατοι δικαστές, οι οποίοι στην επετηρίδα ήταν σε
χαµηλότερη θέση από κάποιους άλλους, τότε εδώ θα έπρεπε
εσείς που κυβερνούσατε τον τόπο σαράντα χρόνια, να είχατε
προωθήσει συνταγµατική αναθεώρηση, η οποία θα επέβαλλε στη
θέση της ηγεσίας των ανωτάτων δικαστηρίων να επιλέγονται
ανώτατοι δικαστές, µε µόνο κριτήριο την αρχαιότητα. Γιατί δεν
το κάνατε; Αφού δεν το κάνατε, γιατί σήµερα έρχεστε και µέµ-
φεστε την Κυβέρνηση; Πρώτη υποκρισία.

Δεύτερη υποκρισία. Επί των ηµερών σας τηρήθηκε άραγε η
αρχαιότητα ως µοναδικό κριτήριο; Όχι και πολύ σωστά. Γιατί σή-
µερα έρχεστε και θέτετε σ’ εµάς αυτό το ζήτηµα; Επί των ηµερών
σας στη θέση του εισαγγελέα του Αρείου Πάγου δεν επελέγη ο
εικοστός πρώτος; Επί των ηµερών σας, επί διακυβέρνησης Νέας
Δηµοκρατίας – ΠΑΣΟΚ, στην επετηρίδα για τη θέση του εισαγ-
γελέα του Αρείου Πάγου. Γιατί κατηγορείτε την Κυβέρνηση για
αυτό το ζήτηµα; Τρίτη υποκρισία. 

Αντιλαµβανόµαστε, λοιπόν, όλοι ότι εδώ σήµερα δεν ήρθατε
για να κάνουµε µία ουσιαστική συζήτηση για την ανεξαρτησία
της δικαιοσύνης. Ήρθατε µε φθηνά επιχειρήµατα να κάνετε
φθηνή αντιπολίτευση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι παρέµβαση στη δικαιο-
σύνη –είτε συµφωνείτε, είτε διαφωνείτε- να επιλέξει ο Πρωθυ-
πουργός την επικεφαλής του νοµικού του γραφείου; Είναι
παρέµβαση στη δικαιοσύνη; Μπορεί κάποιος να συµφωνεί, µπο-
ρεί κάποιος να διαφωνεί µε την επιλογή αυτή, αλλά είναι παρέµ-
βαση στη δικαιοσύνη; Φυσικά και δεν είναι. 

Είναι, κυρίες και κύριοι, παρέµβαση στην δικαιοσύνη η επιλογή
της κ. Ξένης Δηµητρίου στη θέση της εισαγγελέως του Αρείου
Πάγου, µιας δικαστικής λειτουργού, η οποία λαµπρύνει τη θέση
της εισαγγελέως του Αρείου Πάγου καθ’ ον χρόνο υπηρετεί σε
αυτή τη θέση; 

Αλλά δεν σας φτάνει µόνο αυτό. Είχατε την κακή έµπνευση να
αναφερθείτε και στην υπόθεση Τσατάνη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζετε πολύ καλά ότι η συγ-
κεκριµένη εισαγγελέας έχει τιµωρηθεί από το ανώτατο πειθαρ-
χικό συµβούλιο για πράξεις και παραλήψεις κατά την άσκηση των
καθηκόντων της. Εσείς τι µας λέτε δηλαδή εδώ; Ότι παρενέβη η
Κυβέρνηση στο ανώτατο πειθαρχικό συµβούλιο για να τιµωρηθεί
η κ. Τσατάνη; Και έρχεστε εσείς εδώ και αναµοχλεύετε ισχυρι-
σµούς έωλους και αβάσιµους κατά του Αναπληρωτή Υπουργού
Δικαιοσύνης, όταν αυτή η υπόθεση έχει απολύτως εκκαθαριστεί
από την ίδια τη δικαιοσύνη. Αυτό τι είναι; Αυτό είναι παρέµβαση
της Κυβέρνησης στη δικαιοσύνη;
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Και δεν σας φθάνει αυτό. Για τη συγκεκριµένη υπόθεση, µετά
από αναφορά του σηµερινού Αντιεισαγγελέα του Αρείου Πάγου,
του κ. Αγγελή, διενεργήθηκε προκαταρτική εξέταση, το πόρισµα
της οποίας µου απεστάλη και το έχω ήδη διαβιβάσει στην ηγεσία
της δικαιοσύνης, στην οποία υπόθεση εµπλέκονται, εκτός από
την κ. Τσατάνη, και άλλοι τρεις εισαγγελικοί λειτουργοί, άλλοι
δύο που έχουν συνταξιοδοτηθεί και διερευνώνται πειθαρχικές
ευθύνες των εν ενεργεία και ποινικές όλων όσων –προσέξτε!- ο
Αντιπρόεδρος του Συµβουλίου της Επικρατείας, ο κ. Γράβαρης,
διατυπώνει αιτιάσεις και ζητά περαιτέρω διερεύνηση. Και έρχε-
στε σήµερα εδώ να πείτε γι’ αυτή την υπόθεση,  στην οποία είστε
«βουτηγµένοι» µέχρι τα αυτιά, για την υπόθεση Βγενόπουλου δη-
λαδή και τις µεθοδεύσεις που είχε ακολουθήσει η κυβέρνηση Σα-
µαρά - Βενιζέλου, ότι γίνονται κυβερνητικές παρεµβάσεις; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ένα ζήτηµα. Συνιστά
παρέµβαση στο έργο της δικαιοσύνης η κριτική σε δικαστικές
αποφάσεις; Το εξήγησα προηγουµένως. Η κριτική στις δικαστι-
κές αποφάσεις ενισχύει το κύρος της δικαιοσύνης. Η δικαιοσύνη
έχει ανάγκη την κριτική, δεν έχει ανάγκη την αφωνία, ούτε µπορεί
αυτή να επιβληθεί. Γι’ αυτό ακριβώς, εις τους αιώνες των αιώνων,
οι δικαστικές αποφάσεις εκρίνοντο. Και εκρίνοντο και στο πεδίο
των πολιτών, αλλά και της επιστηµονικής κοινότητας. 

Θέλω, όµως, εδώ να τονίσω ότι αυτή η κριτική στις δικαστικές
αποφάσεις πρέπει να γίνεται πάντα µε τρόπο ψύχραιµο και ευθύ.
Υπερβολές και χαρακτηρισµοί δεν χρειάζονται.

Εποµένως όλα αυτά που αναφέρατε ως παρεµβάσεις στη δι-
καιοσύνη, επειδή είτε η Κυβέρνηση, είτε ένα κυβερνητικό στέλε-
χος, είτε ένας Βουλευτής της κυβερνητικής πλειοψηφίας
εξέφρασε την άποψή του, αυτά δεν αποτελούν παρεµβάσεις στη
δικαιοσύνη. Το αντίθετο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναφερθήκατε επίσης σε κα-
ταγγελίες και σε αναφορές των δικαστικών ενώσεων, οι οποίες
εξέθεταν τις απόψεις τους σχετικά µε τον τρόπο απονοµής της
δικαιοσύνης.

Θέλω να σας πω το εξής. Οι δικαστικές ενώσεις, στο σύνολό
τους, έχουν κάθε δικαίωµα να θέτουν ζητήµατα ακόµη και καθ’
υπερβολή. Είναι η πρώτη φορά, κυρίες και κύριοι Βουλευτές;
Όχι. Έχω εδώ ενδεικτικά µια ανακοίνωση της ένωσης εισαγγε-
λέων, που στρέφεται κατά του κ. Δένδια και τον «κατηγορεί» για
παρέµβαση στο έργο της δικαιοσύνης. Την καταθέτω.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Σταύρος Κοντονής καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα ανακοίνωση, η οποία βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έχω και άλλη µια, που πάλι η ένωση εισαγγελέων στρέφεται
κατά του κ. Γεωργίου Παπανδρέου, του πρώην Πρωθυπουργού.
Και αυτή την καταθέτω.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Σταύρος Κοντονής καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα ανακοίνωση, η οποία βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τι σηµαίνουν αυτά; Ότι η άκρατη υιοθέτηση ισχυρισµών και
απόψεων των δικαστικών ενώσεων από τα πολιτικά κόµµατα για
θέµατα, τα οποία διαλαµβάνονται σ’ αυτές τις ανακοινώσεις,
είναι µια επιπόλαιη πράξη. Και αν θέλετε, τουλάχιστον, να είστε
ειλικρινείς, θα πρέπει να αποδέχεστε και να θεωρείτε ως θέ-
σφατα αυτά που έλεγαν οι ενώσεις κατά το παρελθόν κατά του
πρώην Πρωθυπουργού και κατά του πρώην Υπουργού Δικαιοσύ-
νης Δηµόσιας Τάξης τότε. Διαφορετικά, δεν µπορεί να γίνει συ-
ζήτηση µε δυο µέτρα και δυο σταθµά. 

Εκείνο, όµως, που θέλω να πω γι’ αυτές τις ανακοινώσεις είναι
ότι οι υπερβολές, οι οποίες είδαν το φως της δηµοσιότητας τε-
λευταία σε µια συγκεκριµένη ανακοίνωση, για την οποία αντέ-
δρασα και εγώ, ότι η Ελλάδα προσοµοιάζει όσον αφορά την
απονοµή της δικαιοσύνης –είναι µια ανακοίνωση της Ένωσης Δι-
καστών και Εισαγγελέων- σε καθεστώς Τουρκίας και Πολωνίας,
τελικά εξέθεσαν αυτούς που την εξέδωσαν. Διότι οι ίδιοι ήρθαν,
όταν ο κ. Ερντογάν επικαλέστηκε αυτή την ανακοίνωση, να πουν
ότι η Ελλάδα είναι κράτος δικαίου και οι αποφάσεις των δικαστη-
ρίων γίνονται σεβαστές, οι δε Έλληνες δικαστές χαίρουν όλων
των συνταγµατικών κατοχυρώσεων. 

Είδατε πώς η υπερβολή, η άκρατη πολιτική αντιµετώπιση και
ο πολιτικός αντιπολιτευτικός λόγος εκθέτει αυτούς που τον εκ-
φέρουν και τους αναγκάζει τελικά να ανασκευάσουν. 

Τι θέλω να πω, για άλλη µια φορά, κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές; Η κριτική στις δικαστικές αποφάσεις ούτε αδυνατίζει τη δι-
καιοσύνη ούτε αποθαρρύνει τους Έλληνες δικαστές να πράξουν
κατά τον νόµο και τη συνείδησή τους. Έχω πει πολλές φορές ότι
οι αποφάσεις των ελληνικών δικαστηρίων, είτε συµφωνεί κάποιος
είτε διαφωνεί, γίνονται απολύτως σεβαστές και εφαρµόζονται
από το άλφα µέχρι το ωµέγα. Αυτός είναι ο σεβασµός στη δικα-
στική λειτουργία και αυτός είναι ο σεβασµός στις δικαστικές απο-
φάσεις. Όλα τα άλλα είναι φτηνά επιχειρήµατα που καµµία
σχέση δεν έχουν µε την πραγµατικότητα.

Είχατε δε την έµπνευση σε αυτές τις αιτιάσεις, οι οποίες περι-
λαµβάνονται στην επίκαιρη επερώτηση, να αναφερθείτε και στην
υπόθεση του «NOOR 1», όταν εσείς εδώ είχατε έρθει, το ΠΑΣΟΚ,
η Νέα Δηµοκρατία και η Χρυσή Αυγή, και κάνατε τον συνήγορο
ενός κατάδικου σε ισόβια για εµπόριο ναρκωτικών, ανεµίζοντας
µία µηνυτήρια αναφορά κατά του Υπουργού Εθνικής Άµυνας και
της εισαγγελέως, η οποία διεξήγαγε την έρευνα.

Σήµερα, λοιπόν, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, που αυτές οι
ψευτοµηνύσεις του καταδικασµένου σε πρώτο βαθµό σε ισόβια,
έχουν τεθεί στο αρχείο από τη δικαιοσύνη, τι έχετε να πείτε απο-
λογούµενοι; Διότι εδώ απολογούµενοι ερχόσαστε. Αυτά που λέ-
γατε πριν µισό χρόνο αποδείχτηκαν ότι είναι µηδέν εις το
πηλίκον, ότι επρόκειτο περί ψευτοµηνύσεων τις οποίες υιοθετού-
σατε δυστυχώς στην Αίθουσα της Βουλής, χωρίς να λάβετε υπ’
όψιν σας ούτε ποιος τα λέει ούτε γιατί τα λέει. 

Τώρα, λοιπόν, που όλα αυτά ετέθησαν στο αρχείο από τη δι-
καιοσύνη, από τα αρµόδια δικαστικά συµβούλια, τι λέτε; Τίποτα.
Πάλι κατηγορίες κατά της Κυβέρνησης. Πολύ ωραία!

Αναφέρθηκαν ορισµένοι συνάδελφοι στην υπόθεση του πλοίου
το οποίο ελέγχθηκε και στο οποίο γίνεται έρευνα στο λιµάνι της
Παλαιοχώρας Χανίων. Θέλω να σας ενηµερώσω ότι πρόκειται για
µια πολύ σύνθετη υπόθεση. Στοιχεία δεν µπορώ να σας πω πε-
ρισσότερα. Ούτε εγώ τα γνωρίζω, διότι διενεργείται προκαταρ-
κτική εξέταση, η οποία έχει επαναληφθεί, διότι προκύπτουν
συνεχώς νέα στοιχεία. Έχει επαναληφθεί η εντολή τρεις φορές
και αυτή την ώρα θέλω να σας ενηµερώσω ότι επεστράφη από
το κεντρικό Λιµεναρχείο Πειραιά στις 8-5-2018 και χρεώθηκε εκ
νέου σε εισαγγελικό λειτουργό στις 9-5-2018, την εποµένη µέρα,
για την περαιτέρω µελέτη και επεξεργασία µετά από την έρευνα
που έγινε σε τρία επίπεδα για πολύ σοβαρά θέµατα από ό,τι γνω-
ρίζω, χωρίς όµως να γνωρίζω λεπτοµέρειες. Επαναλαµβάνω ότι
δεν δικαιούµαι να γνωρίζω κάτι περισσότερο. 

Πού είναι εδώ η παρέµβαση στη δικαιοσύνη; Η εισαγγελική
αρχή διενεργεί κατά τον νόµο και κατά τον κώδικα ποινικής δι-
κονοµίας όλη την έρευνα, η οποία πρέπει να υπάρξει σε όλο το
µήκος και πλάτος αυτής της υπόθεσης. Εποµένως τι αναφέρετε
εδώ για παρέµβαση της Κυβέρνησης;

Επίσης αναφερθήκατε στην υπόθεση των οκτώ Τούρκων αξιω-
µατικών. Απορώ µε την καθυστέρηση να αντιληφθείτε τι συµβαί-
νει. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην υπόθεση των οκτώ
Τούρκων αξιωµατικών υπεβλήθη αίτηµα εκδόσεως από την τουρ-
κική δηµοκρατία, από την εισαγγελία της Κωνσταντινουπόλεως.
Και αυτό το αίτηµα εκδόσεως απερρίφθη από τον Άρειο Πάγο
σε τελικό βαθµό, σε δεύτερο βαθµό, αµετακλήτως. Πού είναι η
παρέµβαση της Κυβέρνησης στο θέµα των οκτώ Τούρκων αξιω-
µατικών;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Μα, δεν βλέπετε τι λέει ο Ερντογάν και οι πολιτικοί του αντί-
παλοι αυτή την περίοδο; Δεν τα παρακολουθείτε; Πού ζείτε; Σε
άλλη χώρα; Δεν ανοίγετε καµµιά τηλεόραση να ακούσετε τα
στοιχειώδη;

Είχατε, µάλιστα, για άλλη µια φορά εδώ, στην Αίθουσα του
Κοινοβουλίου, τη φαεινή ιδέα να πείτε ότι ο Πρωθυπουργός δεν
έχει διαψεύσει ακόµη τον Πρόεδρο της Τουρκικής Δηµοκρατίας
περί παραδόσεως των αξιωµατικών, όταν κατ’ επανάληψη ο
Πρωθυπουργός και εγώ έχουµε πει -η δήλωση που έχει γίνει από
τον Πρωθυπουργό ήταν σαφής και προσέξτε αυτό που σας λέω-
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ότι στην Ελλάδα δεν είναι καλοδεχούµενοι οι πραξικοπηµατίες,
αλλά καθώς η Ελλάδα είναι ένα κράτος δικαίου θα ακολουθηθεί
η νόµιµη διαδικασία και για το θέµα της έκδοσης και για το θέµα
του πολιτικού ασύλου. Αυτά έχουµε πει.

Εσείς, όµως, δεν παρακολουθήσατε τις κοινές δηλώσεις του
Πρωθυπουργού της χώρας µε τον Πρωθυπουργό της Τουρκίας,
όταν είχε έρθει στην Ελλάδα; Και όταν ερωτήθη ο Πρόεδρος της
τουρκικής δηµοκρατίας από Τούρκο δηµοσιογράφο, γιατί δεν
είπε και δεν επανέλαβε αυτά τα οποία λέτε εσείς ενώπιον του
Έλληνα Πρωθυπουργού; Εποµένως σταµατήστε να υιοθετείτε
κατ’ αυτόν τον τρόπο ό,τι ακούτε και ό,τι γενικώς τρέχει από εδώ
και από εκεί. 

Όσον αφορά τις δηλώσεις του Προέδρου του Συµβουλίου της
Επικρατείας -και τις παλιότερες και τις καινούργιες- θέλω να σας
πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι σε αυτές δεν υπάρχει καµ-
µία αιχµή για την Κυβέρνηση. Αντίθετα, δύο ηµέρες µετά από τη
δηµοσιοποίηση αυτών των απόψεων εκδόθηκε µια ανακοίνωση
των δικαστών του Σ.Τ.Ε., στην οποία κατηγορείται ο κ. Σακελλα-
ρίου ότι προσπάθησε να τους επηρεάσει. Και έρχεστε εδώ και
εντάσσετε τις δηλώσεις του Προέδρου του Σ.τ.Ε. στο πλέγµα
των κατηγοριών ότι η Κυβέρνηση προσπαθεί να επηρεάσει τη δι-
καιοσύνη.

Θεωρώ λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι αυτά που
διαλαµβάνονται και στη σηµερινή επίκαιρη επερώτηση, αλλά και
στην ερώτηση που είχε καταθέσει η Νέα Δηµοκρατία, δεν έχουν
καµµία σχέση µε αυτό που επιγράφεται. Γι’ αυτό ακριβώς σή-
µερα εδώ αναλωθήκατε σε µια έκθεση ιδεών περί ανεξαρτησίας
της δικαιοσύνης σε θέµατα άσχετα µε την απονοµή. 

Εγώ άκουσα τον κ. Κωνσταντινόπουλο να λέει αυτά που είπε
για την Εθνική Ασφαλιστική και είπατε, κύριε Κωνσταντινόπουλε,
και κάτι που το σηµείωσα: «Δεν υπάρχει ένας εισαγγελέας να
ασχοληθεί µε αυτή την υπόθεση; Και τι κάνει η Κυβέρνηση;».

Ακούστε. Άλλο είναι το θέµα της παρέµβασης της Κυβέρνησης
στην δικαιοσύνη και άλλο είναι αν η ίδια η δικαιοσύνη ολιγωρεί.
Εάν ολιγωρεί, έχετε δικαίωµα ως πολίτης να το αναφέρετε στα
ανώτατα όργανα της δικαιοσύνης, τα οποία θα ελέγξουν και πει-
θαρχικά όσους δεν κάνουν τη δουλειά τους. Αν, όµως, εσείς έρ-
χεστε σήµερα εδώ και µας λέτε ότι δεν υπάρχει κανένας
εισαγγελικός λειτουργός και τι κάνει η Κυβέρνηση, τότε εσείς οι
ίδιοι ζητάτε από την Κυβέρνηση να παρέµβει, δηλαδή να κάνει
κάτι ανεπίτρεπτο, για το οποίο σήµερα µας ερωτάτε γιατί παρεµ-
βαίνει. Είτε θα ισχύει το ένα ή θα ισχύει το άλλο.

Καταλαβαίνω το αδιέξοδο, στο οποίο βρισκόσαστε, διότι ψά-
χνοντας να βρείτε πεδία παρέµβασης της Κυβέρνησης στο έργο
των δικαστικών και εισαγγελικών λειτουργών, βρίσκεστε στο
κενό και αναλώνεστε µε θέµατα άσχετα. 

Αυτά που είπατε έχουν ένα ιδιαίτερο ενδιαφέρον. Είναι προ-
φανές ότι πρέπει να ασχοληθούν κάποιοι µε το ζήτηµα αυτό.
Είναι και υποχρέωσή σας να προσκοµίσετε αυτά τα στοιχεία και
στη δικαιοσύνη, ούτως ώστε κανένας να µη διαφεύγει των ευθυ-
νών. Όµως, δεν έχει κανένα νόηµα να λέτε ανέξοδα αυτά τα
οποία λέτε από του Βήµατος της Βουλής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι µακρύς ο κατάλογος δυ-
στυχώς των παρεµβάσεων στη δικαιοσύνη από την προηγούµενη
Κυβέρνηση. Πρόκειται για παρεµβάσεις κυρίως σε εκκρεµείς
υποθέσεις, κατά το στάδιο της άσκησης ποινικής δίωξης και κατά
το στάδιο της εκκρεµούς δίκης. 

Ο Πρωθυπουργός σας είχε αναφέρει ορισµένες περιπτώσεις.
Θα σας τις θυµίσω: Με τον ν.4024/2011 νοµιµοποιήθηκαν µισθο-
λογικές υπερβάσεις ύψους 30 εκατοµµυρίων ευρώ στον Οργα-
νισµό Σχολικών Κτηρίων και τερµατίστηκαν όλες οι διώξεις. Είναι
αυτό παρέµβαση στο έργο της δικαιοσύνης ή δεν είναι;

Δεύτερον, το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους, στηριζόµενο
στις διατάξεις του ν.4071/2012 και του ν.4070/2013 απαλλάσσει
από κάθε ευθύνη για χρέη τις διοικήσεις όλων των δηµοτικών
επιχειρήσεων, αλλά και κάθε συµβεβληµένου µε αυτές ιδιώτη.
Είναι αυτό παρέµβαση στο έργο της δικαιοσύνης; Βεβαίως και
είναι, διότι όλοι αυτοί οι κύριοι των δηµοτικών επιχειρήσεων ήταν
το στελεχικό δυναµικό του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας,
οι οποίοι ήλεγχαν απολύτως την τοπική αυτοδιοίκηση κατά τα
προηγούµενα χρόνια. 

Με τον ν. 4255/2014, παραµονές της πτώσης της Κυβέρνησης
έπαψαν όλες οι ποινικές διώξεις που αφορούσαν τη διάθεση
πόρων του ΟΑΕΔ. Επεµβήκατε στο έργο του εισαγγελέα, που
είχε τσιµπήσει ορισµένους και τους ήλεγχε. Αυτά δεν τα θυµά-
στε. Δεν τα ξέρετε! Και λέτε: «γιατί η Θάνου έχει πάει προϊστα-
µένη του Γραφείου του Πρωθυπουργού;».

Τέταρτον, µε το άρθρο 68 του ν.4139/2013, πάλι επί συγκυ-
βέρνησής σας, ορίζεται ότι δεν συνιστά δωροδοκία –προσέξτε,
κυρίες και κύριοι Βουλευτές- η απλή υλική παροχή προς έκ-
φραση ευγνωµοσύνης. Βαφτίσατε τη δωροδοκία ευγνωµοσύνη,
για να γλιτώσουν οι ηµέτεροι. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Τα γλυκά!
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ναι, τα γλυκά και τις καραµέ-
λες, προφανώς!

Πέµπτον, µε τον ν.4046/2012 απαλλάχθηκαν από κάθε ευθύνη
τα µέλη των διοικητικών συµβουλίων των τραπεζών και τα στε-
λέχη της Τράπεζας της Ελλάδας για το PSI. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Αφού εσείς φέρατε διά-
ταξη!

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Το 2012; Μιλάω για τον
ν.4046/2012! Αυτά κάνατε. Φωνάζετε; Μέχρι τώρα ακούγατε!

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Με υπογραφές σας τους απαλλά-
ξατε. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Εσείς, λοιπόν, νοµοθετούσατε
την παρέµβαση στη δικαιοσύνη και την ακύρωση των ποινικών
διώξεων. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δικά σας έργα είναι αυτά!
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Δικά µας το 2012;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Κουτσούκο, σας παρακαλώ!
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Έχουν πάθει κάτι σχετικά µε τις
χρονολογίες.

Έκτον, µε τον ν.4141/2013 ανεστάλησαν όλες οι ποινικές διώ-
ξεις στις διοικήσεις των εταιρειών του δηµοσίου που ιδιωτικοποι-
ούνται, για οφειλές προς το δηµόσιο, προς νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου, ασφαλιστικά ταµεία και ΟΤΑ. Πάλι εδώ υπάρ-
χει παρέµβαση. Πάλι εδώ να βγουν λάδι κάποιοι ηµέτεροι, ενώ
εισαγγελείς έψαχναν. 

Έβδοµον, µε τον ν.4224/2013 απαλλάσσονται τα µέλη του δι-
οικητικού συµβουλίου της ΛΑΡΚΟ από κάθε αστική, ποινική και
διοικητική ευθύνη. Είναι απόλυτο ξέπλυµα µε νόµο! 

Επίσης, µε τον ν.4224/2013 σταµάτησαν οι ποινικές διώξεις για
τα διοικητικά συµβούλια των αγροτικών συνεταιρισµών. Βεβαίως!
Ποιοι ήταν στους αγροτικούς συνεταιρισµούς; Γαλάζια και πρά-
σινα στελέχη. Αλίµονο! Θα τα αφήνατε έτσι τα παιδιά;

Με τον ν.4262/2014 ανεστάλησαν οι ποινικές διώξεις για το
αδίκηµα της µη καταβολής χρεών προς το δηµόσιο για νοµικά
πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα. Και
µιλάτε για παρεµβάσεις. 

Αντικαταστάθηκε το άρθρο 263 Α του Ποινικού Κώδικα, που
προέβλεπε αυστηρές ποινές σε στελέχη και υπαλλήλους δηµο-
σίων ή ιδιωτικών επιχειρήσεων και ΜΚΟ που επιχορηγούνται από
το δηµόσιο, σε περίπτωση δωροληψίας ή διασπάθισης του δη-
µοσίου χρήµατος. Πάνε όλες οι δίκες και οι εκκρεµείς υποθέσεις!

Με τον ν.4146/2013 απαλλάσσονται από κάθε ευθύνη για το
αδίκηµα της απιστίας οι πρόεδροι, τα µέλη των διοικητικών συµ-
βουλίων και τα στελέχη των τραπεζών για σύναψη δανείων
πάσης φύσεως µε νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, νοµικά
πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα του
ευρύτερου δηµόσιου τοµέα. 

Δωδέκατον, µε τροπολογία νοµιµοποιήσατε τις τριγωνικές συ-
ναλλαγές επιχειρηµατικών οµίλων, οι οποίοι απαλλάχθηκαν από
πρόστιµα 1 δισεκατοµµυρίου ευρώ. 

Δέκατο τρίτον, λίγο πριν από τις εκλογές τροποποιήσατε το
εκλογικό σύστηµα στα δικαστήρια. Εδώ θα σας πω το εξής: Αν
το τροποποιούσατε µετά τις εκλογές, κανένας δεν θα σας έλεγε
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τίποτα, αλλά και εκεί το θυµηθήκατε παραµονές των εκλογών. 
Και ένα τελευταίο, που το θεωρώ και το πλέον επονείδιστο: Το

έχω πει για άλλη µια φορά στη Βουλή: Επί της κυβερνήσεως Σα-
µαρά - Βενιζέλου οι δικογραφίες των πολιτικών προσώπων που
έπρεπε να φθάσουν στη Βουλή στάθµευαν στο Υπουργείο Δι-
καιοσύνης. Μία περίπτωση έµεινε στο Υπουργείο για δύο µήνες
και µάλιστα, δεν απεστάλη µετά στη Βουλή, αλλά παρεπέµφθη
εκ νέου, κατά παράβαση του νόµου και του Συντάγµατος, στον
εισαγγελέα του Αρείου Πάγου από τον Υπουργό Δικαιοσύνης. Η
δε δεύτερη –είναι ακόµα πιο τραγική για εσάς που σήµερα ρω-
τάτε και για τον πολιτικό σας χώρο- παρέµενε στο Υπουργείο Δι-
καιοσύνης επί έναν µήνα, διαβιβάστηκε στη Βουλή την ηµέρα
που έκλεινε, µε το πέρας της Β’ Συνόδου και τι έγινε; Υπέπεσαν
στην αποσβεστική προθεσµία του νόµου περί ευθύνης Υπουργών
και του άρθρου 86 του Συντάγµατος οι ευθύνες πολιτικών προ-
σώπων για την υπόθεση των υποβρυχίων. Μήπως σας αφορά λι-
γάκι αυτή η ιστορία; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πω και ορισµένα άλλα στη
δευτερολογία µου. 

Δώστε µου, κυρία Πρόεδρε, ένα λεπτό ακόµα, για να πω ότι
αυτή την ώρα είναι σε εξέλιξη από την Κυβέρνηση –και θα ανα-
φερθώ αναλυτικά- ένα µεγάλο και εµβληµατικό πρόγραµµα επι-
τάχυνσης της διαδικασίας έκδοσης δικαστικών αποφάσεων, το
οποίο ήδη αποφέρει καρπούς κατά τρόπο εντυπωσιακό. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εφαρµόζεται; 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Λοβέρδο, εφαρµόζεται
αυτή την ώρα και θέλω να σας πω για αυτό, γιατί ανέφερε ο κ.
Κουτσούκος κάτι µαγικά νούµερα. Θα σας πω µόνο αυτό και τα
άλλα θα τα πω στη δευτερολογία µου. 

Κύριε Κουτσούκο, δεν έχετε εικόνα των δικαστηρίων, δεν είστε
νοµικός, ο κ. Λοβέρδος θα τα καταλάβει καλύτερα, γιατί θα ανα-
φερθώ αποκλειστικά στα διοικητικά δικαστήρια αυτή τη στιγµή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παραλάβαµε µία εκκρεµότητα
στα διοικητικά πρωτοδικεία που υπερέβαινε τις τριακόσιες δέκα
χιλιάδες εκκρεµείς υποθέσεις. Ο ρυθµός δε ήταν αυξητικός σε
εκκρεµότητες. Αυτή την ώρα, µετά τις θεσµικές πρωτοβουλίες
που πήραµε, της τροποποίησης του Κώδικα Διοικητικής Δικονο-
µίας, της ενίσχυσης των δικαστηρίων µε δικαστές και υπαλλή-
λους και µετά την εφαρµογή του ολοκληρωµένου συστήµατος
διαχείρισης στις διοικητικές υποθέσεις, η εκκρεµότητα έχει µει-
ωθεί κάτω από τις εκατόν ενενήντα εννέα χιλιάδες. Είναι εντυ-
πωσιακό, κύριοι συνάδελφοι. 

Εγώ προσωπικά δεν περίµενα η εκκρεµότητα να µειωθεί στο
35%. Ήµουν ευχαριστηµένος, αν σε πρώτη φάση είχαµε µία µεί-
ωση της τάξεως του 15% ή του 20%. Αυτό το οποίο έχει συµβεί
είναι εντυπωσιακό και αντί να επαινεθεί η Κυβέρνηση για αυτό
το καταπληκτικό και πρωτόγνωρο επίτευγµα…

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Πόσες χιλιάδες ήταν; 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Σας είπα ότι η εκκρεµότητα το
2015 ήταν τριακόσιες δέκα χιλιάδες υποθέσεις και αυτή τη
στιγµή έχει κατέβει κάτω από τις εκατόν ενενήντα πέντε χιλιάδες. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Πώς έγινε αυτό; 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Έγινε µε τα µέτρα τα οποία πή-
ραµε. 

Αυτό δε δεν το λέει η Κυβέρνηση, το λέει η έκθεση της Γενικής
Επιτρόπου και θέλω αυτό το πράγµα να το λάβετε σοβαρά υπ’
όψιν. Με αυτόν τον ρυθµό θα κινηθούµε και στα πολιτικά δικα-
στήρια. 

Ήδη έχει αναστραφεί και εκεί η υπόθεση, αλλά για αυτό, κυρία
Πρόεδρε, επιτρέψτε µου να µιλήσω στη δευτερολογία µου. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των

ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Υπουργέ, βέβαια, έχετε ολοκληρώσει όλο τον χρόνο και της δευ-
τερολογίας και της τριτολογίας σας. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Εντάξει, κυρία Πρόεδρε, δώστε

µου λίγο χρόνο για να µιλήσω για την επιτάχυνση στη δικαιο-
σύνη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ναι, εν-
τάξει, κύριε Υπουργέ. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όχι
τώρα, κύριε Παπαθεοδώρου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα έξι µαθήτριες και µαθητές και επτά εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το Σχολικό Κέντρο Καρδαµύλων
Χίου και από το Δηµοτικό Σχολείο Ξυλοκέριζας Κορινθίας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει, παιδιά.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τι θέ-
λετε, κύριε Παπαθεοδώρου, γιατί έχετε και τη δευτερολογία σας;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Για ένα λεπτό, κυρία Πρό-
εδρε, µόνο. Σας δίνω τον λόγο µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όχι,
κύριε Παπαθεοδώρου, δεν θα κάνουµε τώρα αυτή τη συζήτηση. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Επί προσωπικού, κυρία Πρό-
εδρε. Δεν θα κάνουµε συζήτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Παίρ-
νουν θάρρος και οι επόµενοι. Δεν γίνεται.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Επί προσωπικού θα ήθελα
τον λόγο για την αναφορά του κυρίου Υπουργού περί αντιγρα-
φής.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Έλεος! Είπα κάτι επί προσωπι-
κού; Δεν είναι σοβαρά πράγµατα αυτά!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν
αναφέρθηκε προσωπικά σε κανέναν ο κύριος Υπουργός, κύριε
Παπαθεοδώρου. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Επί της αναφοράς περί αν-
τιγραφής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Πάλι
συνδικαλισµός! Σας δίνω µισό λεπτό να πείτε ό,τι νοµίζετε.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µόνο σε άγνοια µπορώ να αποδώσω την εισα-

γωγή που κάνατε. Το αποδίδω σε άγνοια και όχι σε κακή πρό-
θεση ή κακή προαίρεση για τον εξής λόγο: Πράγµατι είχε
κατατεθεί µία ερώτηση δύο Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας,
στην οποία απαντήσατε. Γι’ αυτό που εσείς ονοµάζετε αντι-
γραφή, κύριε Υπουργέ, αγνοείτε ότι, εάν εξαιρέσετε την υπόθεση
«NOOR 1», η οποία ήρθε στο φως…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Αυτό είναι προσωπικό, κυρία
Πρόεδρε; 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Θα σας εξηγήσω γιατί είναι
προσωπικό. Σας απευθύνω τον λόγο ως πρώτος υπογράφων
επερωτών Βουλευτής.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Μα, τι είναι αυτά που λέτε
τώρα; Είναι προσωπικό αυτό; 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Σας εξηγώ ότι από άγνοια,
κύριε Υπουργέ, αυτό που εσείς ονοµάζετε αντιγραφή είναι πάρα
πολύ απλά από τον Νοέµβριο του 2017 -ολόκληρο αυτό που δια-
βάσατε- στο βιβλίο µου «Η χώρα που πληγώναµε», στις σελίδες
71 έως 81. Αν δεν το έχετε διαβάσει, να σας το δώσω. Σας το
αποδίδω ως άγνοια, όχι ως κακή πρόθεση, διότι ναι µεν στη Νέα
Δηµοκρατία απαντήσατε ότι επιφυλάσσεστε διότι δεν θεωρείτε
ακριβή τα γεγονότα και µας εξηγήσατε τις µεγάλες µεταρρυθµι-
στικές σας κινήσεις, σε µας όµως δεν δικαιούστε να ξεκινάτε την
οµιλία σας, λέγοντας ότι πρόκειται περί αντιγραφής. Δηµοσιευ-
µένα κείµενα είναι από τον Νοέµβριο του 2017. Η επερώτηση κα-
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τατέθηκε 1η Φεβρουαρίου 2018. Θεωρώ ότι αυτό το κατανοείτε
και το ανακαλείτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Παπαθεοδώρου, έχετε υπερβεί το λεπτό. Θα σας ανακοινώσω
κάτι τώρα.

Επειδή ο Κανονισµός τα έχει προβλέψει όλα λέει: «Στην περί-
πτωση κατά την οποία µετά από εξήγηση προσωπικού ζητήµατος
–πού είναι το προσωπικό στη συγκεκριµένη περίπτωση;- ο Πρό-
εδρος ή η Βουλή αποφασίζουν να δώσουν τον λόγο, ο θιγόµενος
Βουλευτής µιλά αν πρόκειται για µοµφή µετά το τέλος της αγό-
ρευσης εκείνου που τη διατύπωσε και, αν πρόκειται για απόδοση
διαφορετικής γνώµης, στο τέλος της συζήτησης του θέµατος,
κατά την οποία ανέκυψε το ζήτηµα και οπωσδήποτε στο τέλος
της συνεδρίασης». 

Δεν δίνω σε κανέναν άλλον τον λόγο και αυτό θα το τηρώ
όποτε είµαι εγώ Προεδρεύουσα. Δεν θα κάνουµε συνδικαλισµό
εδώ. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα
ήθελα τον λόγο.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τι θέ-
λετε εσείς, κύριε Υπουργέ; Στο τέλος θα πείτε ό,τι θέλετε.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, εγώ
δεν θέλω τον λόγο επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Είπαµε.
Δεν είναι µόνο προσωπικό. Είναι διατύπωση γνώµης. Να διαβά-
ζουµε όλοι τον Κανονισµό και γενικώς να µην κάνουµε συνδικα-
λισµό µέσα στην Ολοµέλεια.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θέλω
να κάνω µία κατάθεση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν σας
δίνω τον λόγο, κύριε Κωνσταντινόπουλε.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ο προηγούµενος Προ-
εδρεύων το ζήτησε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ποιο;
Το στικάκι;

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Βέβαια.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Και

πρέπει να µιλήσετε; Φέρτε το στικάκι και την αποµαγνητοφώνησή
του.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Μα δεν καταλαβαίνω.
Γιατί δεν µου δίνετε τον λόγο; Για ένα δευτερόλεπτο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Για
πείτε. Θα ανοίξουµε τώρα άλλη συζήτηση.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Χαίροµαι µε βάση αυτά
που είπα ότι ο Υπουργός τα είδε πάρα πολύ σοβαρά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Στο στι-
κάκι µπείτε.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ο Κοινοβουλευτικός
µας Εκπρόσωπος θα πει πώς γίνονται από νοµικής άποψης οι πα-
ραγγελίες από την Κυβέρνηση σε αυτά τα θέµατα. Εµείς είµαστε
Βουλευτές. Καταθέτω αναλυτικά τι περιέχει το στικάκι και γρα-
πτώς. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Αποµα-

γνητοφωνηµένο µόνο θα το πάρουµε. Δεν είναι µαγνητόφωνο το
στικάκι. Θα έχετε αντιγράψει ό,τι περιέχεται σε αυτό. Δεν παίρ-
νουµε τέτοια στο Προεδρείο. Επειδή βλέπω ότι κρατάτε µία σε-
λίδα σάς το λέω.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, κρα-
τάω ακριβώς τη σελίδα και παράλληλα και το στικάκι, για να το
ελέγξετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όχι, το
στικάκι δεν το παραλαµβάνω.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν παίρνετε το στικάκι.
Θα σας δώσω τη σελίδα µαζί µε τη διεύθυνση στο YouTube,
κυρία Πρόεδρε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπου-
λος καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα αποµαγνη-

τοφώνηση, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Αυτό
νοµίζετε ότι κάνουν οι πρακτικογράφοι; Φαντάζεστε ότι µπαί-
νουµε για να ενισχύσουµε τα Πρακτικά µε ό,τι κατέβει στον κα-
θένα; Σας παρακαλώ!

Ο κ. Λοβέρδος έχει τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, είχε ζητήσει ο Υπουρ-

γός τον λόγο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κανο-

νικά είστε εσείς. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, επειδή ζήτησε ο κύ-

ριος Υπουργός τον λόγο, νόµιζα ότι θα του τον δώσετε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον κά-

λεσαν να µιλήσει τον κύριο Υπουργό, δεν ζήτησε τον λόγο. Το
λέω για την τάξη. 

Ορίστε, κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρία και κύριοι Βουλευτές, θέλω να

αρχίσω την παρέµβασή µου µε µια πολύ σύντοµη αναφορά σε
ένα ευρύτερο θέµα που αφορά τη χώρα µας και σχετίζεται µε τη
FYROM.

Συµφωνία σηµαίνει -πέραν του θέµατος του ονόµατος, της
γλώσσας, της ιθαγένειας, του erga omnes οπωσδήποτε, της ανα-
θεώρησης του συντάγµατός τους και των λοιπών ειδικοτέρων θε-
µάτων- και δύο ακόµα κρίσιµα θέµατα. Αυτά θέλω να
καταγραφούν εδώ µε την παρέµβασή µου.

Πρώτον, η κατανόηση της διαφοράς του χρονοδιαγράµµατος
επίλυσης αυτού του σοβαρού θέµατος, µε τη σαλαµοποίηση,
όπως έχει επικρατήσει µε αυτόν τον τραχύ όρο να λέµε τον τε-
µαχισµό του θέµατος, που ως τέτοιος πρέπει να απορριφθεί πά-
ραυτα, αν η άλλη πλευρά το θέτει.

Δεύτερον, η τύχη της συµφωνίας, αν αυτή ήθελε υπάρξει, στον
Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών, διότι υπάρχουν θέµατα που εδώ
πρέπει να ξεκαθαριστούν. Είναι κρίσιµες και σοβαρότατες οι πτυ-
χές αυτής της εξέλιξης στον Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών και
πρέπει να αποτελέσουν αντικείµενο της ίδιας της συµφωνίας. 

Το θέµα είναι δύσκολο, έχει πάρα πολλές κρίσιµες λεπτοµέ-
ρειες και, όπως ξέρουµε, µετά από τόσες δεκαετίες, είναι και πο-
λυπαραγοντικό. Για αυτό η δική µας στάση, ως Δηµοκρατική
Συµπαράταξη, η στάση ενός πολύ σοβαρού κόµµατος, είναι δι-
καιωµένη από τον χρόνο, που είπε ότι επιφυλάσσεται –αφού δεν
είναι κυβερνητικό, είναι κόµµα της Αντιπολίτευσης- να τοποθε-
τηθεί όταν θα υπάρξει υπογεγραµµένη η συµφωνία.

Δεν αποτελεί πάντως θετική εξέλιξη –και µε αυτό ολοκλη-
ρώνω- το άδειασµα του Υπουργού των Εξωτερικών από τα non
papers του Μαξίµου και από τον Κυβερνητικό Εκπρόσωπο, νο-
µίζω χθες το βράδυ ή σήµερα. Με αυτά που είπε φαίνεται ότι
έχουµε διάσταση ως προς το θέµα ανάµεσα στους δύο κυβερ-
νητικούς εταίρους, καταφανή και δηµόσια, και τώρα αποκτούµε
διάσταση ανάµεσα στο Μέγαρο Μαξίµου και το Υπουργείο Εξω-
τερικών, τουλάχιστον σε θέµατα που αφορούν τον πολιτικό χει-
ρισµό αυτής της πολύ σοβαρής υπόθεσης.

Ένα ακόµα ευρύτερο θέµα είναι το εξής: Αντικαθιστώντας τον
συνάδελφό µου κ. Κουτσούκο στην Επιτροπή Απολογισµού της
Βουλής, παρακολούθησα την ενηµέρωση για το πρώτο τρίµηνο
του 2018 που µας έκανε ο συντονιστής του Γραφείου Ελέγχου
του Προϋπολογισµού από την πλευρά της Βουλής, πρώην Γενι-
κός Γραµµατέας του Υπουργείου Οικονοµικών, δηλαδή ΣΥΡΙΖΑ,
ο κ. Κουτεντάκης, ένας άνθρωπος που επιτίθετο, κάνοντας κρι-
τική βέβαια στον Γιάννη Στουρνάρα για την προληπτική πιστω-
τική γραµµή και που προχθές την έβαλε ο ίδιος πάνω στο τραπέζι
ως ένα ενδεχόµενο. Στη συνέχεια, κατέρριψε µε αυτά που είπε
την κυβερνητική προπαγάνδα, προπαγάνδα Τσίπρα ως προς τη
δήθεν καθαρή έξοδο.

Ο Πρωθυπουργός και ο λαλίστατος και συνήθως ευτυχής
Υπουργός Οικονοµικών επ’ αυτού τι έχουν να πουν; Διότι απ’ ό,τι
θυµάµαι σε αυτή την Αίθουσα ο κ. Τσακαλώτος µιλώντας µε τον
κ. Βενιζέλο –και ήταν σχεδόν όλη η Κοινοβουλευτική µας Οµάδα
εδώ- µας επιτέθηκε για το θέµα της προληπτικής πιστωτικής
γραµµής, λέγοντας ότι είµαστε κόµµα που υποστηρίζουµε κάτι
το οποίο δεν συµφέρει τη χώρα. Αυτά µάς έλεγε. Τι έχει να πει
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τώρα; Τι απέµεινε από τον πολιτικό σας εαυτό και από το δικό
του προσωπικό πολιτικό εαυτό; Τίποτα απολύτως. Εθνικολαϊκι-
σµός, τελεία και παύλα.

Τώρα πρέπει να περάσω στο θέµα της επίκαιρης επερώτησης.
Το κάνω µε µεγάλη χαρά, γιατί έχουµε δίκιο που κάνουµε αυτή
την πολιτική παρέµβαση.

Πριν µπω στο θέµα της οµιλίας µου, όπως την έχω διαρθρώ-
σει, θέλω να απαντήσω στον κύριο Υπουργό, που έκανε εισα-
γωγή αρκετών λεπτών, στεκόµενος στην ταύτισή µας επί της
κριτικής που ασκούµε για παρεµβάσεις στο πεδίο της δικαιοσύ-
νης µε τη Νέα Δηµοκρατία και ανάγοντάς µας σε κόµµα της Κεν-
τροδεξιάς. Κάτι τέτοιο νοµίζω πως άκουσα ότι είπε.

Κύριε Υπουργέ, δεν έχετε δίκιο και νοµίζω ότι είναι ατυχής
αυτή η εισαγωγή σας. Εγώ έχω στο µυαλό µου από τα φοιτητικά
µου χρόνια µια φράση του Ζαν - Πολ Σαρτρ, σύµφωνα µε την
οποία ο καθένας είναι αυτό που δείχνουν οι πράξεις του.

Θέλω να σας πω, λοιπόν, το εξής. Δύο επιχειρήµατα αντιτείνω.
Το πρώτο επιχείρηµα είναι ότι κατά τις πράξεις σας στον τοµέα
της δικαιοσύνης είστε ακροδεξιοί. Είστε απολύτως κόµµα της
άκρας Δεξιάς. Με ποια λογική; Με τη λογική του σεβασµού του
Συντάγµατος και ειδικά του άρθρου 26. Το κόµµα που δεν σέβε-
ται, η κυβέρνηση που δεν σέβεται τη διάκριση των λειτουργιών
σε ό,τι αφορά την ευρωπαϊκή πολιτική γεωγραφία, κατατάσσεται
στα απολύτως ακροδεξιά τµήµατα του πολιτικού συστήµατος.
Αυτό είστε κατά τα έργα σας, όχι κατά τα λόγια σας.

Δεύτερον, σε ό,τι αφορά το ζήτηµα αυτό καθαυτό της επίκαι-
ρης επερώτησης, πρέπει να καταλάβετε ότι, όταν ένα κόµµα βρί-
σκεται στην αντιπολίτευση, συνταγµατικό και πολιτικό του
καθήκον είναι να αντιπολιτεύεται την κυβέρνηση. Εξ ου και τα
κόµµατα της αντιπολίτευσης πολλές φορές παίρνουν κοντινές
θέσεις στη Βουλή. Είναι µια νοµοτέλεια της Κοινοβουλευτικής
Δηµοκρατίας αυτή. Εξ ου και οι εκπρόσωποι των κυβερνώντων
κοµµάτων, όταν είναι σε δηµόσια συζήτηση, σε τηλεοράσεις,
όταν είναι σε σοβαρές κοινοβουλευτικές συζητήσεις µε ένταση,
έχουν απέναντί τους όλη την αντιπολίτευση και πολλές φορές
και όλους τους δηµοσιογράφους, ειδικά προϊόντος του χρόνου,
όσο µένουν πολλά χρόνια στην εξουσία. Και εσείς στην περίοδο
της κρίσης είστε τα περισσότερα χρόνια από κάθε άλλη κυβέρ-
νηση της κρίσης.

Αυτή τη νοµοτέλεια της δηµοκρατίας δεν µπορείτε να την
αγνοείτε ούτε µπορείτε να πείτε σε κάποια άλλη φάση της κοι-
νοβουλευτικής αντιπαράθεσης ότι εµείς είµαστε κοµµουνιστές,
επειδή κάποια κριτική µας µπορεί να ταυτιστεί µε την κριτική του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος. Συµβαίνουν αυτά στις δηµοκρατίες.
Η κυβέρνηση είναι κυβέρνηση και η αντιπολίτευση είναι αντιπο-
λίτευση. Η αντιπολίτευση αντιπολιτεύεται την κυβέρνηση. Αυτό
πόσα χρόνια θέλετε για να το καταλάβετε;

Συνεπώς µην κάνετε ατυχείς πολιτικούς χαρακτηρισµούς, γιατί
δεν στέκουν, για τους δύο λόγους που σας προανέφερα.

Επί της ουσίας της πολιτικής µας παρέµβασης, έλεγε σε αυτή
την Αίθουσα στις 8 Φεβρουαρίου του 2015 ο Πρωθυπουργός, µε
συγκίνηση που προέκυπτε από µια έξαρση προσωπικής αυτοε-
κτίµησης που είχε, τα εξής: «Είµαστε κάθε λέξη από το Σύνταγµα
αυτής της χώρας. Σε αυτό το Σύνταγµα ορκιστήκαµε και αυτό
θα υπηρετήσουµε».

Θα έπρεπε να χρησιµοποιήσω και χρησιµοποιώ το ρήµα «κοµ-
πορρηµονούσε» τότε, µε όσα εξελίχθηκαν, γιατί κύλησε πάρα
πολύ νερό στο αυλάκι έκτοτε και επειδή έχω υπ’ όψιν µου µια
φράση του Σοφοκλή: «Ζε�ς γ�ρ µεγάλης γλώσσης κόµπους �πε-
ρεχθαίρει». Μεγάλα λόγια. Ανταποκρίθηκαν οι πράξεις σε αυτά
τα πολύ µεγάλα λόγια, που ένας πολιτικός που σέβεται τον εαυτό
του πρέπει να αποφεύγει ή και να τα µισεί;

Εδώ ο ίδιος ο άνθρωπος περνούν λίγοι µήνες, ένα-δυο χρόνια
και χαρακτηρίζει τη δικαιοσύνη ως έχει, ως λειτουργία, καθώς
και τις ανεξάρτητες αρχές «θεσµικά εµπόδια». Όµως, το άρθρο
87 παράγραφος 1 του Συντάγµατος ορίζει ότι η δικαιοσύνη απο-
νέµεται από δικαστήρια συγκροτούµενα από τακτικούς δικαστές
που απολαµβάνουν λειτουργική και προσωπική ανεξαρτησία.
Αυτή η ανεξαρτησία τον ενόχλησε. Αυτή τον έκανε να αποκαλεί
τη δικαιοσύνη «θεσµικά εµπόδια». Γιατί;

Φέρνω ένα παράδειγµα. Διότι δεν επαληθεύτηκε εκείνη η απί-

στευτη πρόβλεψή του -στην οποία αναφέρθηκε η κ. Χριστοφιλο-
πούλου- στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης, σύµφωνα µε την
οποία δεν έδινε ούτε µια πιθανότητα στις πολλές, στα εκατοµµύ-
ρια -νοµίζω ότι είχε κάνει και µια υπερβολή- να πάρει το Συµβού-
λιο της Επικρατείας άλλη απόφαση από αυτή που θα ήθελε ο
ίδιος.

Μια και έκανα αυτή την αναφορά, ο κ. Παπαθεοδώρου ως
προς την επίκαιρη επερώτησή µας αντέδρασε, κυρία Πρόεδρε,
επειδή κατηγορήθηκε ως αντιγραφέας -και αυτό είναι το προσω-
πικό, που είναι πολύ εύκολο να το δείτε- καταδεικνύοντας το βι-
βλίο του, στο οποίο αναφέρονται για πρώτη φορά οι σκέψεις
αυτές.

Ο συγγραφέας, λοιπόν, της επίκαιρης επερώτησης και ο άν-
θρωπος που την υποστήριξε εδώ ανέφερε δεκάδες παραδείγ-
µατα παρεµβάσεών σας. Εγώ δεν µπορώ να τα επαναλάβω, δεν
έχω και χρόνο. Όµως, θα επισηµάνω αντισυνταγµατικότητες
υµών, που θα τηρούσατε κάθε λέξη του Συντάγµατος: ο νόµος
Παππά για τις άδειες, ο νόµος Φίλη, ο νόµος Κατρούγκαλου για
περικοπές συντάξεων, η απόφαση Υπουργών Δικαιοσύνης και
Οικονοµικών για το «πόθεν έσχες», ο νόµος για τους διευθυντές
στα σχολεία, οι διατάξεις για τις απολύσεις διοικητών νοσοκο-
µείων κ.ο.κ..

Καµµία φορά, ειδικά σε περιόδους που έβγαιναν συνεχώς τέ-
τοιες αποφάσεις, σκεφτόσουν: «Καλά, οι άνθρωποι αυτοί µία
ρύθµιση που να είναι σύµφωνη µε το Σύνταγµα έχουν κάνει;». Μι-
λάµε για παρεµβάσεις και αντισυνταγµατικότητες.

Και πάµε τώρα σε µία κρίσιµη παράλειψη, που έθεσε εδώ ο
συνάδελφος Κωνσταντινόπουλος. Σας µίλησε για πεπραγµένα
σε ό,τι αφορά την πώληση της Εθνικής Ασφαλιστικής, µε στοι-
χεία. Κατανάλωσε, µάλιστα και όλη του την οµιλία ο συνάδελφος
επάνω σ’ αυτό. Τι του απαντάτε; Του απαντάτε µε έναν τρόπο
έµµεσο, αποδεχόµενος -και µπορείτε να το αρνηθείτε αυτό στη
δευτερολογία σας- ότι εδώ ίσως να υπάρχει πρόβληµα ολιγωρίας
των δικαστικών και εισαγγελικών αρχών. Αν έχετε τέτοια εκτί-
µηση, πρέπει να παρέµβετε. Το άρθρο 30 του Κώδικα Ποινικής
Δικονοµίας, σας επιτρέπει την παρέµβαση. Τι µπορείτε να κά-
νετε; Να κάνετε µία παραγγελία στον εισαγγελέα πληµµελειοδι-
κών, προκειµένου να του πείτε να κάνει µία προκαταρκτική
εξέταση, αν είναι θέµα. 

Ο συνάδελφος το παρακολουθεί. Για να είµαι ειλικρινής, δεν
το έχω παρακολουθήσει µε την ενδελέχεια αυτή, αλλά το έχω
ακούσει. Εάν υπάρχει ένα θέµα µε αυτή τη διάσταση, ο Υπουρ-
γός που τα ακούει αυτά -και η Κυβέρνηση διά του Υπουργού
αυτού- αν το εκτιµήσει, βέβαια, µπορεί να παρέµβει. Και αυτή δεν
είναι µία αντισυνταγµατική παρέµβαση. Είναι µία θεσµοποιηµένη
από τον Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας απολύτως νόµιµη παρέµ-
βαση. 

Όµως, εσείς στο «NOOR I» παρεµβαίνετε έξω από τους θε-
σµούς µε τρόπο τραχύ, ρητό και αδιάψευστο. Εδώ, µία τέτοια
περίπτωση που θα µπορούσε κανείς να πει: «Βρε παιδί µου, τόσα
ακούγονται…».

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Μα, ο ίδιος ο Υπουργός
είπε ότι είναι σοβαρά αυτά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι, το άκουσα. Άκουσα την παρέµ-
βασή του. Για αυτό λέω ότι εµµέσως παραδέχτηκε. Όµως, αφού
παραδέχεται -αν κάνω λάθος, θα το διαψεύσει στη δευτερολογία
του- υπάρχει και οφειλόµενη ενέργεια από την πλευρά του. 

Άρα επί παραλείψεων δεν είναι µόνο τα πειθαρχικά των δικα-
στών, αλλά είναι και οι δυνατότητες που ο νόµος δίνει στον
Υπουργό να παρέµβει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τώρα, δεν θέλω να αντιδικήσουµε. Εµείς κάνουµε ορθολογικές
πολιτικές παρεµβάσεις και, κυρίως, δεν καθυβρίζουµε κανέναν.
Έχουµε επιχειρήµατα. Όµως, όταν εσείς λέτε ότι όλα αυτά τα
οποία λέµε εµείς αδίκως τα λέµε, µία απάντηση «Τσιπρικού» στιλ
θα µπορούσε να είναι: «Ρωτήστε τον λαό να σας πει, διότι έτσι
και πάτε στις ρούγες και ρωτήσετε τον λαό θα σας πει αµέσως». 

Εγώ δεν µιλώ έτσι. Εγώ µεταφέρω στο Σώµα αυτό που η επί-
καιρη επερώτηση έκανε, δηλαδή τι λένε για εσάς -εννοώ για την
Κυβέρνησή σας- οι ίδιοι οι δικαστές. 
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Μάλιστα, µία παράγραφος αξίζει να αναγνωστεί, για να είναι
η απάντησή µας προς εσάς. Λέµε, λοιπόν, στο σηµείο 15 της επε-
ρώτησης -ο κ. Παπαθεοδώρου την έχει σηµειώσει-: «Μπροστά
σε αυτή τη συγκρουσιακή κατάσταση που έχει διαµορφωθεί, η
Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων κάλεσε µε ψήφισµα τον Δε-
κέµβριο του 2017…», τώρα, τότε, που κάναµε και την επερώτηση,
«…την Κυβέρνηση «να διαφυλάξει τις θεµελιώδεις συνταγµατικές
αρχές και να ενισχύσει τη δικαστική ανεξαρτησία, λαµβάνοντας
τα κατάλληλα µέτρα, σε συνεργασία µε τις δικαστικές ενώσεις».
Τόνισε δε «την πάγια θέση του Δικαστικού Σώµατος, ότι η απο-
φυγή θεσµικών συγκρούσεων και συστηµατικών επιθέσεων
στους δικαστικούς λειτουργούς είναι αναγκαία προϋπόθεση για
την οµαλή λειτουργία του πολιτεύµατος.»».

Αυτά λένε οι ίδιοι. Τώρα τι µας λέτε εσείς, αυτό είναι δικό σας
θέµα.

Κύριε Υπουργέ, το πολιτικό σκέλος της οµιλίας µου ολοκλη-
ρώνεται µε τη φράση ότι έχετε χάσει τον πολιτικό χρόνο, είστε
στο τέλος. Η εξουσία γλιστρά σαν άµµος από τα χέρια σας και
εσείς µάλλον την κλαίτε, αντί να αντιδράτε. 

Όµως, µου έκανε εντύπωση και δεν θέλω να αδικώ κανέναν,
αυτή η παρέµβαση που κάνατε -και µε αυτό κλείνω, κυρία Πρό-
εδρε- από του Βήµατος, λέγοντας για την επιτάχυνση των διαδι-
κασιών αξιολόγησης των εκρεµµουσών δικών από τα διοικητικά
δικαστήρια. Είναι εντυπωσιακός ο αριθµός που είπατε, οφείλω
να το πω. Μου έκανε και εντύπωση όταν τον άκουγα. 

Ο κ. Καρράς µε ενηµερώνει -και θα είµαστε σε λίγο απολύτως
ενηµερωµένοι για αυτό, το µεταφέρω, δεν το ενστερνίζοµαι, δεν
το γνωρίζω- ότι εκείνο που έγινε και υπήρξε αυτή η πραγµατικά
αξιοσηµείωτη αξιολόγηση των υποθέσεων είναι ότι εγκρίθηκαν
όλες εκείνες που είχαν θέµα νοµιµοποίησης διαδίκων και απερ-
ρίφθησαν οι σχετικές προσφυγές. Έτσι επιταχύνθηκε αυτή η δια-
δικασία. Και επειδή το Υπουργείο Δικαιοσύνης κατάλαβε ότι
µπορεί να υπάρχουν και πολλές αδικίες εκεί, έδωσε προθεσµία
εξήντα ηµερών, µε διάταξη που φέρατε, για επανάσκηση του
συγκεκριµένου δικαιώµατος. 

Αν αυτό είναι αλήθεια -εγώ το µεταφέρω στην πρωτολογία
µου-, σας παρακαλώ πάρα πολύ να το διευκρινίσετε, αν αυτή
είναι η γιγαντιαία παρέµβαση. Δεν είναι γιγαντιαία παρέµβαση.
Είναι µια διακοπή του προβλήµατος στιγµιαία, για την επανα-
φορά του, ίσως µε τον ίδιο ή µε λίγο λιγότερο όγκο, µε τις επα-
νακαταθέσεις ή επανασκήσεις των σχετικών προσφυγών. 

Σας παρακαλώ πάρα πολύ για µια διευκρίνιση επ’ αυτού. 
Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον

λόγο έχει ο κ. Παναγιωτόπουλος. Ο χρόνος σας είναι έξι λεπτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Με µια σχετική ανοχή, πα-

ρακαλώ, κυρία Πρόεδρε. Αφ’ ενός διότι είµαι Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος, χωρίς δικαίωµα δευτερολογίας, αφ’ ετέρου διότι
στην τριανταπεντάλεπτη τοποθέτησή του ο κύριος Υπουργός όχι
µόνο απάντησε στην επίκαιρη επερώτηση της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης, όχι µόνο απάντησε και στη δική µας κατά κά-
ποιον τρόπο υποβληθείσα ερώτηση, δεδοµένου ότι αρκετά µε-
γάλο µέρος ήταν κοινό, δεδοµένου ότι τα πραγµατικά
περιστατικά που επικαλούµεθα έχουν συµβεί και εποµένως τα
επικαλεστήκαµε και οι δύο παρατάξεις, αλλά, επιπλέον, επειδή
απήγγειλε από του Βήµατος και ένα µεγάλο µέρος της «Μαύρης
Βίβλου» της δικαιοσύνης, της Ζωής Κωνσταντοπούλου, πράγµα
που σηµαίνει, κύριε Υπουργέ, ότι µπορεί η Ζωή να έφυγε από τον
ΣΥΡΙΖΑ, στην ουσία όµως ο ΣΥΡΙΖΑ δεν έφυγε ποτέ από τη Ζωή,
τουλάχιστον πνευµατικά. 

Σε κάθε περίπτωση, εγώ θα ευχηθώ σε όλους καλό καλοκαίρι,
αν και προβλέπω ότι θα είναι και θερµό καλοκαίρι -ελπίζω να είναι
και καλό-, δεδοµένου ότι όλα τα µέτωπα χάσκουν και µάλιστα
αρκετά απειλητικά για την Κυβέρνηση και τη χώρα. Διότι το αφή-
γηµα της καθαρής εξόδου µετατρέπεται τελικά σε καθαρό συµ-
πληρωµατικό µνηµόνιο µε νέα προαπαιτούµενα, για να
ολοκληρωθεί η τέταρτη αξιολόγηση, µε ήδη ψηφισµένα από το
2017 µέτρα να τίθενται σε ισχύ από την 1η Ιανουαρίου του 2019,
µε πρώτο και καλύτερο αυτών, βέβαια, την περικοπή των συντά-

ξεων, την οποία βεβαιώνει πλέον όχι µόνο η Εθνική Αναλογιστική
Αρχή, αλλά και η Αναλογιστική Αρχή της Ευρωπαϊκής Επιτροπής,
µε την προληπτική πιστωτική γραµµή να θεωρείται περίπου βέ-
βαιη -και βλέπουµε- αντί της ελεύθερης εξόδου στις αγορές και
κυρίως µε την επιστροφή της ανασφάλειας και της αβεβαιότητας
τόσο στην Ευρώπη όσο και στον κόσµο. Και αυτό είναι ένα περι-
βάλλον δυσµενές συν όλα τα άλλα. 

Μια που µίλησα, όµως, µε ανοικτά µέτωπα, να έρθω και µε µια
αναφορά στο µεγάλο εθνικό µας θέµα, την ονοµατολογία των
Σκοπίων, και να ρωτήσω: Τι γίνεται ακριβώς; Θα υπάρξει κάποια
στιγµή κάποια επίσηµη ενηµέρωση από την Κυβέρνηση, αντί
διαρροών κυρίως από κύκλους των Σκοπιανών; Έχουµε καλέσει
την Κυβέρνηση και τον Πρωθυπουργό να απαντήσει σε πολύ
συγκεκριµένα ερωτήµατα: 

Πρώτον, έχει δεχθεί τις αλυτρωτικές απαιτήσεις της άλλης
πλευράς για «µακεδονική γλώσσα» και «µακεδονική ταυτότητα»;
Έχει δεχθεί, δηλαδή, ο κ. Τσίπρας ότι υφίσταται «µακεδονική
γλώσσα» και «µακεδονική ταυτότητα»; Να το ξέρουµε. Δεν µας
λένε. 

Δεύτερον, έχει υπαναχωρήσει από την εθνική θέση erga
omnes, τη θέση δηλαδή ότι το όνοµα της γειτονικής χώρας θα
ισχύει για όλες τις χρήσεις, έναντι πάντων, και µέσα και έξω από
τα Σκόπια, γεγονός που απαραίτητα συνεπάγεται και αναθεώ-
ρηση του συντάγµατος των Σκοπιανών; 

Τρίτον, ακούµε για επικείµενη επιστολή της ελληνικής Κυβέρ-
νησης προς το ΝΑΤΟ, διά της οποίας εκκινεί διαδικασία πρό-
σκλησης των Σκοπίων για ένταξη στο ΝΑΤΟ. Ισχύει αυτό; Διότι,
εάν ισχύει, τότε ο κ. Τσίπρας προφανώς έχει δεχθεί την ένταξη
των Σκοπίων στο ΝΑΤΟ προκαταβολικά, χωρίς να πληρωθούν οι
προϋποθέσεις εξάλειψης των αλυτρωτικών και επεκτατικών ανα-
φορών από το σύνταγµα της FYROM. Δίνει δηλαδή πολλά τώρα,
χωρίς να έχει πάρει τίποτα, παρά µόνο διαβεβαιώσεις για κάποια
µελλοντική συµµόρφωση, κάτι το οποίο θεωρούµε ότι είναι ιδιαί-
τερα επιβλαβές για τα εθνικά µας συµφέροντα.

Τέταρτο ερώτηµα: Η κατ’ αρχήν συµφωνία κατά τον Σκοπιανό
Πρωθυπουργό Ζάεφ, η προσωπική συµφωνία κατά τον Σκοπιανό
Πρόεδρο Ιβάνοφ, έχει την υποστήριξη του κυβερνητικού εταί-
ρου; Ο κ. Καµµένος γύρισε από το Μονακό -όλα τα ωραία έχουν
κάποιο τέλος-, είναι εδώ. Έχει πάρει θέση; Ποια είναι αυτή; Διότι
ή έχουµε εδώ συµφωνία, συναίνεση και των δύο κυβερνητικών
εταίρων ως προς την τελική θέση της χώρας ή δεν έχουµε. Τι γί-
νεται ως προς αυτό; 

Σε κάθε περίπτωση, δηλώνουµε ότι η Νέα Δηµοκρατία δεν στη-
ρίζει τέτοια συµφωνία, µε συµφωνηθέντα σε δόσεις, µε αδιανόη-
τες παραχωρήσεις, απόλυτη εγκατάλειψη παγίων εθνικών
θέσεων, µε µοιραία προκαταβολή το «πράσινο φως» για την έν-
ταξη των Σκοπίων σε Σκόπια και Ευρωπαϊκή Ένωση, έναντι παν-
τελώς αβέβαιων ανταλλαγµάτων. Θεωρούµε µια τέτοια
συµφωνία καταφανώς εθνικά επιζήµια. Ευχαριστούµε, αλλά δεν
θα πάρουµε.

Και έρχοµαι στη δικαιοσύνη. Στις 17 Ιανουαρίου του 2018,
όντως είχαµε καταθέσει ερώτηση µε τίτλο: «Τρία χρόνια κυβερ-
νητικών παρεµβάσεων και επιθέσεων στη δικαιοσύνη», που κα-
ταγγείλαµε -καταγράφοντας είκοσι δύο περιστατικά µέχρι τον
Δεκέµβριο του 2017- τη συστηµατική και οργανωµένη προσπά-
θεια της Κυβέρνησης, ώστε να καταστήσει τη δικαιοσύνη ελεγ-
χόµενο εργαλείο των πολιτικών της επιδιώξεων, παραβιάζοντας
την αρχή της διάκρισης των εξουσιών και τη λειτουργική ανεξαρ-
τησία της δικαιοσύνης, που αποτελούν βασικό πυλώνα του κρά-
τους δικαίου.

Μερικούς µήνες µετά πήραµε την απάντηση από τον κ. Κον-
τονή, µε ύφος επιθετικό, όπως συνήθως, αλλά και σε κάποιες πε-
ριπτώσεις ανάρµοστο. Κατ’ αρχήν δηλώνει -επικαλούµαι κάποια
σηµεία - στοιχεία αυτής της απάντησης- ότι επιφυλάσσεται ως
προς το κατά πόσον τα διαλαµβανόµενα συνιστούν φύση γεγο-
νότος, µετά επιφυλάσσεται ως προς το κατά πόσον τα εξιστο-
ρούµενα είναι ακριβή και µετά κάνει λόγο για αφηγηµατικές
προσπάθειες των συναδέλφων ή των δι’ αυτών εκπροσωπουµέ-
νων που δεν ταυτίζονται µε τον λαό. Αυτό µού θυµίζει επικίνδυνα
τις απειλές για λαϊκά δικαστήρια στον άρτι παραιτηθέντα Πρό-
εδρο του Συµβουλίου της Επικρατείας. Ο λαός εν ονόµατι του
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οποίου οι µοναδικοί αρµόδιοι για να τον ερµηνεύουν είναι φυσικά
αυτή η κυβέρνηση και κανείς άλλος!

Κοιτάξτε, εδώ λίγο-πολύ ο Υπουργός αµφισβητεί τα γεγονότα.
Αν η πραγµατικότητα δεν συµφωνεί µαζί µας, τόσο το χειρότερο
για την πραγµατικότητα! Και εγώ ερωτώ: Δεν έχουν συµβεί όλα
αυτά; Είναι κρίσεις και θεωρίες; Αποτελούν κριτική, ας πούµε,
στη δικαιοσύνη οι χυδαιότητες Πολάκη, όταν κάνει λόγο για πό-
λεµο µε τη δικαιοσύνη; Αποτελεί δηλαδή νοµική ερµηνεία ή
πραγµατική ερµηνεία κάποιας απόφασης η έκφραση ότι «έχουµε
πόλεµο»; Δεν συνέβησαν οι πρωτοφανείς δικονοµικές, διαδικα-
στικές και αντισυνταγµατικές νοµικές ακροβασίες στην υπόθεση
«NOVARTIS», η οποία στη συνείδηση του λαού -που τόσο αβία-
στα επικαλείστε- έχει ήδη καταγραφεί ως σκευωρία σπίλωσης
πολιτικών αντιπάλων; Προφανώς και έχουν συµβεί.

Στο πρόσφατο παρελθόν ο ίδιος ο Πρωθυπουργός έκανε λόγο
για θεσµικό εµπόδιο, όταν µια δικαστική απόφαση εµπόδισε πο-
λιτικές επιδιώξεις της Κυβέρνησης.

Ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας έκρινε σκόπιµο να νουθετήσει
τηλεφωνικά ισοβίτη στη φυλακή και ο έλεγχος που του ασκήσαµε
δεν είχε να κάνει µε αυτά που του είπε, αν ήταν σωστά ή όχι,
αλλά µε αυτή καθαυτή την εµπλοκή του σε εκκρεµή ποινική υπό-
θεση, κατά τρόπο προφανώς αντιθεσµικό. Εκεί ήταν ο έλεγχός
µας και εκεί επικεντρώθηκε. 

Βουλευτής κυβερνητικής πλειοψηφίας έχει δηλώσει ευθαρσώς
κατά τις εργασίες εξεταστικής επιτροπής του Κοινοβουλίου ότι
«ο νόµος είναι αυτό που θέλει η πλειοψηφία». Λοιπόν, αυτή η
προσέγγιση δεν είναι τυχαία, ούτε συνταγµατική. Είτε επειδή κά-
ποιοι ιδεοληπτικοί που αποστρέφονται την αστική δηµοκρατία
αποστρέφονται και το βασικό συστατικό αυτής στοιχείο, που
είναι το κράτος δικαίου, είτε επειδή κάποιοι κυνικοί εξουσιοµα-
νείς θεωρούν ότι η δικαιοσύνη ως σύστηµα πρέπει να καθυπο-
τάσσεται και να εξυπηρετεί πολιτικές επιδιώξεις αυτής ακριβώς
της εξουσίας, αντί να είναι «η εξουσία που αναχαιτίζει εξουσία»,
κατά τον Μοντεσκιέ, κοινή συνισταµένη αυτών των συµπεριφο-
ρών είναι η οργανωµένη προσπάθεια χειραγώγησης της δικαιο-
σύνης. Και σε αυτή µας την άποψη συντασσόµαστε -δεν
ταυτιζόµαστε, αλλά συντασσόµαστε- µε την Ένωση Δικαστών και
Εισαγγελέων, που σε πάρα πολλά -ανησυχητικά πολλά- ψηφί-
σµατά της έχουν κάνει λόγο, µεταξύ άλλων, και για συστηµατική
προσπάθεια πλήρους υποταγής της δικαιοσύνης, µε σκοπό να
πληγεί το κύρος τους, χωρίς να έχουν κανέναν σκοπό ή πρόθεση
να αποτελέσουν, όπως κατηγορήθηκαν γι’ αυτό, παράρτηµα του
Γραφείου Τύπου της Νέας Δηµοκρατίας. Το ακούσαµε και αυτό!

Εποµένως -και εδώ είναι το κρίµα και το έχω πει- όλη αυτή η
συζήτηση, όλες αυτές οι προσπάθειες χειραγώγησης αποπρο-
σανατολίζουν τη συζήτηση για τη δικαιοσύνη από το βασικό της
ζητούµενο, που δεν είναι άλλο από τις βασικές µεταρρυθµίσεις
που πρέπει να γίνουν στο σύστηµα. Κι αυτό είναι πραγµατικά
κρίµα. 

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε, κι ευχαριστώ για την ανοχή. 
Μια που µιλάω για µεταρρυθµίσεις, θα κάνω χρήση του E. U.

Justice scoreboard για το 2018. Είναι ένα σύστηµα καταγραφής
των επιδόσεων στη δικαιοσύνη για κάθε χώρα - µέλος της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, ένας συγκριτικός πίνακας αποτελεσµάτων στις
χώρες - µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης για το 2018, που κατα-
γράφει συνολικές επιδόσεις των κυβερνήσεων. Είναι απογοητευ-
τικά τα αποτελέσµατα, κύριε Υπουργέ. 

Σε ένα γράφηµα µε τίτλο: «Χρόνος που απαιτείται για την επί-
λυση διαφορών σε αστικές και εµπορικές υποθέσεις» παρατίθε-
ται ότι το 2014 χρειάζονταν λίγο περισσότερες από τριακόσιες
ηµέρες για την επίλυση, ενώ το 2016 χρειάζονταν υπερδιπλάσιες
µέρες, πολύ περισσότερες από εξακόσιες. 

Σε άλλο γράφηµα που τιτλοφορείται: «Χρόνος που απαιτείται
για την επίλυση διοικητικών υποθέσεων» αποτυπώνεται ότι το
2015 χρειαζόταν κάτι λιγότερο από χίλιες µέρες, ενώ το 2016
χρειαζόταν κάτι περισσότερο από χίλιες µέρες, εποµένως ήταν
κατά τι χειρότερο. 

Σε άλλο γράφηµα µε τίτλο: «Αριθµός εκκρεµών διοικητικών
υποθέσεων», κατά το E. U. scoreboard στη δικαιοσύνη, πίνακας
δηλαδή αποτελεσµάτων, πρώτη είναι η Ελλάδα, µε τεράστια δια-
φορά από τη δεύτερη χώρα, σε εκκρεµείς διοικητικές υποθέσεις. 

Άλλο ένα παράδειγµα γραφήµατος θα αναφέρω, για να µην
κουράζω. «Νοµιµοποίηση εσόδων από παράνοµες δραστηριότη-
τες, µέση διάρκεια δικαστικών υποθέσεων». Εδώ η χώρα δεν έχει
δώσει καν στοιχεία. Ο κ. Παπαγγελόπουλος, που τόσα µάς λέει
για τις προσπάθειες καταπολέµησης της διαφθοράς, δεν έκρινε
σκόπιµο να παραθέσει εδώ στοιχεία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Παναγιωτόπουλε, παρακαλώ ολοκληρώστε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω. Για µια ακόµα
φορά σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. Έτσι κι αλλιώς δεν θα ξα-
ναµιλήσω. 

Στο κλείσιµο του διαγγέλµατός του, µε το οποίο ανακοίνωνε
την παραίτησή του ο κ. Σακελλαρίου από το Συµβούλιο της Επι-
κρατείας, ξεστόµισε το περίφηµο «υπάρχουν δικαστές στην
Αθήνα», κατά παράφραση µιας άλλης σπουδαίας ρήσης, το
«υπάρχουν δικαστές στο Βερολίνο» που εξέφρασε επί Φρειδερί-
κου του Μεγάλου της Πρωσίας ένας µυλωνάς στο Πότσνταµ,
εκεί που ήταν τα θερινά ανάκτορα, όταν διαµαρτυρήθηκε για την
προσπάθεια του αυτοκράτορος τότε να διεκδικήσει τον µύλο του
επειδή ενοχλούσε τη θερινή αναψυχή του ηγεµόνα. Και τι του
είπε µε το «υπάρχουν δικαστές στο Βερολίνο»; Ότι στη δικαιο-
σύνη απέναντι είµαστε όλοι ίσοι. Και θα προσφύγω εκεί, στην
ανεξάρτητη αρχή της δικαιοσύνης, προκειµένου να διεκδικήσω
το δίκαιό µου επί ίσοις όροις απέναντι και στον πιο ισχυρό µο-
νάρχη. 

Έχει και συνέχεια, κι εδώ είναι το ενδιαφέρον. Όταν τον
άκουσε ο Φρειδερίκος, δεν εξέφρασε δυσαρέσκεια µε την αυθά-
δεια του ταπεινού υπηκόου αλλά εξέφρασε ικανοποίηση, γιατί
κατάλαβε ότι ο λαός εκφράζει εµπιστοσύνη στη δικαιοσύνη στη
χώρα του.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντάξει,
κύριε Παναγιωτόπουλε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κάθε σύγκριση µε τα δικά
µας είναι θλιβερή την ώρα που ο δικός µας πολιτικός ηγήτωρ θε-
ωρεί τη δικαιοσύνη θεσµικό εµπόδιο, όταν αυτή αντικρούει στις
πολιτικές επιδιώξεις της Κυβέρνησης και δεν του κάνει τα κέφια.
Κι αυτή η θλιβερή σύγκρουση είναι και το θλιβερό αποτύπωµα
των έργων και των ηµερών της παρούσης Κυβέρνησης και στον
χώρο της δικαιοσύνης.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Με δι-

πλάσιο χρόνο, κύριε Παναγιωτόπουλε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν

είναι θέµα να ευχαριστείτε. Είναι ότι µετά διεκδικούν κι άλλοι.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και τέσ-
σερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 12ο Δηµοτικό Σχολείο
Χανίων.

Σάς καλωσορίζουµε στη Βουλή. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής )

Τώρα τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυ-
σής Αυγής κ. Κασιδιάρης.

Κύριε Κασιδιάρη, έχετε έξι λεπτά. 
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Παίρνοντας στα χέρια µου το κείµενο της

σχετικής επερώτησης του ΠΑΣΟΚ αντελήφθην ότι ζω ένα θέατρο
του παραλόγου. Το υπογράφει ο Βαγγέλης ο Βενιζέλος το κεί-
µενο αυτό –Τούρκογλου σύµφωνα µε τα Wikileaks- ο εισηγητής
του νόµου περί ευθύνης Υπουργών, ο οποίος µε τον νόµο αυτό
όχι απλά υπονόµευσε τη δικαιοσύνη, αλλά εκτέλεσε στην κυριο-
λεξία τη δικαιοσύνη στην Ελλάδα. Σηµειολογικά, Υπουργός Δι-
καιοσύνης τότε ήταν ο Πετσάλνικος µε ειδικό συνεργάτη του τον
νυν αντιεισαγγελέα του Αρείου Πάγου Βουρλιώτη, ο οποίος ήταν
κεντρικό πρόσωπο στη σκευωρία κατά της Χρυσής Αυγής. Και
θα πω και κάποια άλλα ενδιαφέροντα ονόµατα στην πορεία, τα
οποία πρέπει να σηµειωθούν. 
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Έρχοµαι, λοιπόν, να ρωτήσω και αφού είναι παρών ο Υπουρ-
γός και θα δευτερολογήσει, να δώσει και απαντήσεις σε αυτά τα
ερωτήµατα, γιατί τα ερωτήµατα αυτά γίνονται εν ονόµατι του ελ-
ληνικού λαού, τι γίνεται µε σωρεία υποθέσεων στις οποίες είχαµε
πραγµατική υπονόµευση, τροµερή και φοβερή παρέµβαση στο
έργο της δικαιοσύνης: 

Ξεκινάω µε τα οικονοµικά εγκλήµατα, όπως στην περιβόητη
των θαλασσοδανείων των κοµµάτων, όπου µε την περιβόητη τρο-
πολογία του Απριλίου του 2013 στην ουσία άρθηκαν όλες οι ποι-
νικές ευθύνες για κοµµατάρχες και για τραπεζίτες, για τα
τετρακόσια και πλέον εκατοµµύρια ευρώ που έκλεψαν τα κόµ-
µατα ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµοκρατία από το δηµόσιο. Τι γίνεται;
Έχει γίνει εδώ και ενάµιση χρόνο η εξεταστική επιτροπή για τα
θαλασσοδάνεια των κοµµάτων. Υπάρχει πόρισµα, τα πορίσµατα
έχουν πάει στον εισαγγελέα διαφθοράς, κάθε µήνα διαβάζουµε
στις εφηµερίδες ότι θα υπάρχουν παραποµπές των ενόχων ή
µάλλον αυτών που όχι είναι απλά ένοχοι, αυτών που έχουν δια-
σπαθίσει το δηµόσιο χρήµα γιατί έχουν κατατεθεί αποδείξεις και
στην εξεταστική επιτροπή και στην εισαγγελία διαφθοράς και δεν
βλέπουµε να κινείται φύλο στην υπόθεση αυτή. Τι γίνεται λοιπόν;

Άλλη περίπτωση, για να έρθω και στις παρεµβάσεις του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, να µη µιλάω µόνο για ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµοκρατία: Είχα
καταθέσει εδώ, σε αυτό εδώ το Βήµα τα έτη 2013 και 2014 σω-
ρεία αποδεικτικών στοιχείων, ντοκουµέντα τηλεοπτικά και µαγνη-
τοφωνηµένα που αποδεικνύονταν οι παρεµβάσεις της
προηγούµενης κυβέρνησης Σαµαρά – Βενιζέλου στη δικαιοσύνη.
Για το περιβόητο ηχητικό, µε το οποίο ο πρώην Πρωθυπουργός
Σαµαράς έδινε εντολή στον εισαγγελέα Ντογιάκο να φυλακίσει
πολιτικούς του αντιπάλους και συγκεκριµένα Βουλευτές της Χρυ-
σής Αυγής, ήρθε το πρωτοδικείο, ήρθε ο εισαγγελέας, έστειλε
τη δικογραφία στη Βουλή και ζητά να διερευνηθούν οι ποινικές
ευθύνες του Σαµαρά για προτροπή σε τέλεση εγκλήµατος. Αυτή
η δικογραφία, λοιπόν, παραµένει κλειδωµένη στα συρτάρια του
ΣΥΡΙΖΑ. Έχω αποστείλει σε όλους τους Βουλευτές µια επιστολή,
όπου στην ουσία µεταφέρω το κείµενο της εισαγγελίας πρωτο-
δικών. Και η κυβερνητική πλειοψηφία, που είχε υποχρέωση -
βάσει του Συντάγµατος και βάσει της ηθικής- να φέρει εδώ προς
συζήτηση την υπόθεση αυτή και να γίνει ό,τι έγινε µε τη «NOVAR-
TIS», δηλαδή να επιστραφεί ο φάκελος στη δικαιοσύνη, διότι δεν
είναι µέσα στα καθήκοντα ενός Πρωθυπουργού να παίρνει τηλέ-
φωνα και να δίνει εντολή να φυλακίζονται οι πολιτικοί του αντί-
παλοι, εδώ λοιπόν ο ΣΥΡΙΖΑ, η κυβερνητική πλειοψηφία, θάβει
αυτή την υπόθεση, καλύπτει αυτή την εγκληµατική ενέργεια της
προηγούµενης κυβέρνησης Σαµαρά – Βενιζέλου. Και µάλιστα επί
των ηµερών του ΣΥΡΙΖΑ, ο περιβόητος εισαγγελέας, Ισίδωρος
Ντογιάκος -«Παναθηναϊκάκιας» στο ηχητικό- πήρε προαγωγή και
είναι σήµερα αντιεισαγγελέας του Αρείου Πάγου µε Κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ! Τα έχει βρει ο ΣΥΡΙΖΑ µε τη Νέα Δηµοκρατία και το
ΠΑΣΟΚ, διότι στην υπόθεση αυτή διώκεται µε τον πλέον παρά-
νοµο και αντισυνταγµατικό τρόπο η Χρυσή Αυγή. 

Περιµένω απάντηση σε ό,τι αφορά την επιστολή αυτή που
έχουµε αποστείλει ή µάλλον σε ό,τι αφορά τη δικογραφία που
έχει αποστείλει στη Βουλή η εισαγγελία πρωτοδικών, για ποιον
λόγο δεν γίνεται ό,τι έγινε µε τη «NOVARTIS», να επιστραφεί ο
φάκελος στη δικαιοσύνη και η δικαιοσύνη, µε βάση τις πραγµα-
τογνωµοσύνες οι οποίες έχουν διενεργηθεί από τη Διεύθυνση
Εγκληµατολογικών Εργαστηρίων της Ελληνικής Αστυνοµίας, µε
βάση το βίντεο Μπαλτάκου, που σύµφωνα µε την εισαγγελία εφε-
τών είναι νόµιµο αποδεικτικό υλικό, να κινήσει τις διαδικασίες
που ορίζει ο νόµος. 

Άλλη παρέµβαση του ΣΥΡΙΖΑ: Πριν από λίγες µέρες η πα-
ρούσα Αντιπρόεδρος της Βουλής είχε πει σε αυτήν εδώ την Αί-
θουσα: –διαβάζω από τα Πρακτικά- «Η δικαιοσύνη να εκτελέσει
το χρέος της για να ξεβρωµίσει η Βουλή από το φασιστικό ρα-
τσιστικό και ξενοφοβικό λόγο». 

Να υπενθυµίσω σε όλους ότι χρέος της δικαιοσύνης είναι να
κρίνει µε βάση τα στοιχεία και όχι µε βάση τις δικές σας κοµµου-
νιστικές ιδεοληψίες. Και το να βγαίνει ένας Αντιπρόεδρος Βου-
λής σε αυτό το Βήµα και να λέει στη δικαιοσύνη µε ποιον τρόπο
να λάβει µια απόφαση, αυτή είναι µια συνταγµατική εκτροπή, µια
παράνοµη πράξη και ξαναλέω ότι τα λόγια αυτά θα τα αποστείλω

στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και θα κα-
ταδικαστεί το ελληνικό κράτος γι’ αυτές τις παράνοµες πρακτι-
κές σε βάρος του κόµµατος της Χρυσής Αυγής. 

Βεβαίως, ο ΣΥΡΙΖΑ είναι πιο πονηρός από τη Νέα Δηµοκρατία.
Απευθείας βγήκε το κόµµα και άδειασε την Αντιπρόεδρο της
Βουλής λέγοντας ότι η χώρα πρέπει να θέσει στο περιθώριο τους
νοσταλγούς του Χίτλερ και τον ρατσιστικό τους λόγο και όχι η
δικαιοσύνη, βεβαίως. Παρ’ όλα αυτά, η παρέµβαση παραµένει κι
έχει γίνει πράξη. 

Έχουν γίνει εγκλήµατα, η διάκριση των εξουσιών έχει καταλυ-
θεί στην Ελλάδα. Σήµερα, µε αφορµή τις δήθεν διαπραγµατεύ-
σεις για το Σκοπιανό, αποδεικνύεται ότι έχει καταλυθεί η Βουλή,
γιατί η Βουλή δεν έχει καµµία απολύτως ενηµέρωση για τις µυ-
στικές ενέργειες τις οποίες διενεργεί και ο Υπουργός Εξωτερι-
κών και ο Πρωθυπουργός. Δεν υπάρχει καµµία ενηµέρωση.
Μαθαίνουµε από τα κανάλια και τις εφηµερίδες τις ενέργειές σας
σε ό,τι αφορά αυτό το µείζον εθνικό ζήτηµα της Μακεδονίας. Γί-
νεται µια µυστική, όπως λέτε, «διαπραγµάτευση». Είναι γραµµή
µειοδοσίας η απόδοση του ονόµατος της Μακεδονίας µας. Και
αυτό δεν αλλάζει όσες ποινές κι αν βάλετε στους Βουλευτές της
Χρυσής Αυγής. 

Ο Τσίπρας µιλάει για µακεδονική εθνικότητα, την ώρα που ο
Κίρο Γκλιγκόροφ είχε πει ότι εµείς είµαστε Σλάβοι και ήρθαµε
στην περιοχή τον 6ο αιώνα. Και ο Τσίπρας ετοιµάζεται να πάει
στις Πρέσπες να συναντήσει τον Ζάεφ, µιλώντας για µακεδονική
εθνικότητα και γλώσσα. Εγώ προτείνω στον Τσίπρα (…) και να
µην επιστρέψει στην Αθήνα. Διότι έχετε γίνει πιο Σκοπιανοί και
από τους Σκοπιανούς. 

Ο Γκλιγκόροφ έλεγε ότι είναι Σλάβοι που εισέβαλαν στην πε-
ριοχή τον 6ο αιώνα. Ο ΣΥΡΙΖΑ, σήµερα, πολλά στελέχη του και ο
Πρωθυπουργός σας µιλούν ανοιχτά για µακεδονική εθνικότητα
και γλώσσα. Και αυτό συνιστά εθνική προδοσία. 

Από εκεί και πέρα αναρωτιέµαι, πού είναι ο Πάνος Καµµένος;
Πού είναι ο Πάνος Καµµένος που φοράει τις «πουλάδες» του
αλεξιπτωτιστή και του υποβρυχίου καταστροφέα στη στολή πα-
ραλλαγής, που τώρα έχει φορέσει φράκο για να πηγαίνει στο Μο-
νακό; Πού είναι ο Πάνος Καµµένος; Θα πάει στο Λας Βέγκας
όταν έρθει η ώρα η παρούσα συγκυβέρνηση να εκχωρήσει το
όνοµα της Μακεδονίας στους Σκοπιανούς; Με τη συνενοχή
πάντα της Νέας Δηµοκρατίας που αντέδρασε για το εθνοπροδο-
τικό «Μακεδονία του Ίλιντεν» επειδή τους ενοχλούσε το Ίλιντεν.
Αποδέχονται, όµως, τη χρήση του όρου Μακεδονία ως συνθετικό
στην ονοµασία του κρατιδίου των Σκοπίων. Δεν τόλµησε ένας νε-
οδηµοκράτης από αυτό εδώ το Βήµα να πει ότι διαφωνεί µε την
εκχώρηση του ονόµατος της Μακεδονίας. 

Κλείνω και καλώ τον ελληνικό λαό να δώσει το παρόν στα συλ-
λαλητήρια της προσεχούς Τετάρτης σε όλη τη Μακεδονία, σε
όλη την Ελλάδα, να βγούµε στους δρόµους και κυρίως αν ποτέ
τολµήσει η παρούσα Κυβέρνηση να φέρει προς ψήφιση ένα τέ-
τοιο ανοσιούργηµα, να είναι όλοι παρόντες στη Βουλή να δώ-
σουµε µία δυναµική απάντηση σε όλους αυτούς που εκτελούν
την πατρίδα µας. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Να δια-
γραφεί παρακαλώ από τα Πρακτικά η φράση του κ. Κασιδιάρη... 

Αυτά είναι χαρακτηριστικά του ύφους και του λόγου του συγ-
κεκριµένου κόµµατος. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Τρόπος του λέγειν ήταν. Μεταφορικά
το είπαµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν πει-
ράζει. Αυτά στον προφορικό λόγο δεν υπάρχουν. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Δεν το αντιληφθήκατε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον

λόγο έχει ο κ. Αθανάσιος Παπαχριστόπουλος, Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε. 

Εγώ θα γίνω συνήγορος αυτής της επερώτησης που έχω
µπροστά µου, η οποία γράφει: «Συστηµατική υπονόµευση της δι-
καιοσύνης από την Κυβέρνηση και µεθοδευµένη επιχείρηση
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ελέγχου και χειραγώγησής της». 
Θέλω να θυµίσω στους επερωτώντες, που δεν είναι κανείς

παρών, απ’ ό,τι βλέπω, ότι το άρθρο 90 παράγραφος 5 του Συν-
τάγµατος είναι ένα παλιό άρθρο. Και όλοι το κατακρίνουν, όλοι
λένε ότι πρέπει να αλλάξει. Δεν µπορεί η εκάστοτε κυβέρνηση
να διορίζει -στην ουσία- τους ανώτατους δικαστικούς. Και όταν
πραγµατικά θέλουµε ανεξάρτητη δικαιοσύνη, νοµίζω ότι είναι το
άλφα και το ωµέγα. 

Όµως, δεν φτάνει µόνο αυτό, µην κοροϊδευόµαστε. Όταν οι
ανώτατοι δικαστικοί έχουν ζήτηµα ζωής και θανάτου στους κα-
τώτερους, θα πρέπει να δοθεί και η δυνατότητα να µετέχουν στο
Ανώτατο Δικαστικό Συµβούλιο ή η πρόταση του αείµνηστου Σω-
τήρη Μπάγια πώς η δικαιοσύνη θα γίνει ανεξάρτητη. 

Και διερωτάται κανείς: αυτό το κόµµα, που κυβέρνησε δεκαε-
τίες αυτή τη χώρα, τώρα θυµήθηκε την παρέµβαση στη δικαιο-
σύνη; Έχω δικαίωµα να ρωτήσω: τι εµπόδιζε, δηλαδή, αυτό το
κόµµα, που απ’ ό,τι θυµάµαι έκανε και µια παρέµβαση πρόσφατα
για συνταγµατική Αναθεώρηση και µετά από µερικές µέρες την
ξέχασε πάλι;

Εγώ είµαι υπέρµαχος της συνταγµατικής Αναθεώρησης. Το
άρθρο 90, παράγραφος 5, να αλλάξει, να βελτιωθεί και, πραγµα-
τικά, η δικαιοσύνη, γιατί είναι ο τρίτος πυλώνας της δηµοκρατίας,
να θωρακιστεί.

Να έρθουµε τώρα στα επιµέρους. Δεν υπάρχει καµµία χώρα
στον πλανήτη, δεν υπάρχει ούτε µία χώρα στην Ευρωπαϊκή
Ένωση που να υπάρχει το άρθρο 86. Κάποιος είπε κάτι γι’ αυτό
το άρθρο. Εγώ απλά θέλω να φρεσκάρω τη µνήµη σας και να πω
το εξής. Αυτή η περίεργη «σύντοµη παραγραφή» δεν ισχύει που-
θενά στην Ευρώπη, σε καµµία χώρα. 

Τι είναι αυτό το πράγµα που θεσµοθέτησαν οι άνθρωποι αυτού
του κόµµατος, που ερχόταν εδώ νοµίζω ο κ. Βενιζέλος, Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης ο κ. Πετσάλνικος κ.λπ.. Τι είχε ως συνέπεια αυτό
το άρθρο 86, που δεν το θέλει κανένας; Είναι ωµή ή όχι παρέµ-
βαση στη δικαιοσύνη µια σύντοµη παραγραφή αδικηµάτων; Και
γιατί να γίνει; Αυτά τα έχουµε ξεχάσει; Κάνουµε την αυτοκριτική
µας;

Εγώ θέλω να έρθω σε συγκεκριµένα γεγονότα και θα µιλήσω
µε ηµεροµηνίες, για να δούµε τι σόι παρέµβαση κάνει αυτή η Κυ-
βέρνηση στα θέµατα της δικαιοσύνης. Θέλω, λοιπόν, να θυµίσω
ότι στις 11 Οκτωβρίου 2017, αναφορικά µε την υπόθεση του
«NOOR 1», -αν θυµάµαι καλά είναι η εντέκατη ένσταση που κάνει
αυτή η επερώτηση στην επερώτησή της- οι σωφρονιστικοί υπάλ-
ληλοι στη Χαλκίδα ανακαλύπτουν µέσα σε µια παντόφλα ένα τη-
λέφωνο κινητό του κ. Γιαννουσάκη. Για όσους έχουν ασθενική
µνήµη, ο κ. Γιαννουσάκης είναι φυλακισµένος ισόβια πρωτόδικα
και εκκρεµεί η αναίρεση στο εφετείο. Τότε, λοιπόν, όταν βρέθηκε
αυτό το τηλέφωνο, κατασχέθηκε και πράγµατι έγινε αυτό που
έπρεπε να γίνει. 

Η Ειρήνη Τζίβα, για όσους δεν θυµούνται, είναι η εισαγγελέας
που έστειλε τον πρόεδρο του Ολυµπιακού µε κατηγορία –υπάρ-
χει βέβαια και το τεκµήριο της αθωότητας και το σεβόµαστε όλοι-
για διακίνηση ναρκωτικών, εµπορία κ.λπ.. Αυτή, λοιπόν, η εισαγ-
γελέας ζήτησε το αυτονόητο, να δούµε τι λέει αυτό το τηλέφωνο,
σε µία υπόθεση όπου ήδη –προσέξτε- έχουµε οκτώ νεκρούς. 

Εδώ κάνω µια µικρή παρένθεση, γιατί άκουσα πολλά για «κου-
κουλοφόρους», για ανθρώπους που κάνουν σκευωρίες κ.λπ.. Ξέ-
ρουµε όλοι ότι σε υποθέσεις εµπορίας ναρκωτικών, µεγάλης
διαφθοράς, ένα µεγάλο κοµµάτι µαρτύρων εξαφανίζεται, αυτο-
κτονεί ή δολοφονείται. Γι’ αυτό καθιερώθηκε ο θεσµός του προ-
στατευόµενου µάρτυρα. Εξιχνιάστηκε το 89% των υποθέσεων σε
άλλες χώρες, σε Ηνωµένες Πολιτείες αλλά και Ευρώπη, µε την
παρέµβαση πλέον προστατευόµενων µαρτύρων, αυτούς που κά-
ποιοι εδώ σε αυτή την Αίθουσα τους λένε «κουκουλοφόρους». 

Είχαµε οκτώ νεκρούς σε αυτή την υπόθεση και η εισαγγελέας
κ. Τζίβα έστειλε την απόφαση στο Δικαστικό Συµβούλιο για να
αποφανθεί. Ω του θαύµατος, λοιπόν, το Δικαστικό Συµβούλιο του
Πειραιά κρίνει ότι η αιτούµενη άρση για το χρονικό διάστηµα από
τότε µέχρι τότε δεν θα συµβάλει ουσιωδώς στη διερεύνηση της
υπόθεσης κι ότι η προκαταρκτική εξέταση δεν θα καταστεί δυ-
σχερής, δηλαδή, να δούµε τι έλεγε ο σε ισόβια φυλακισµένος
Γιαννουσάκης για εµπόριο ηρωίνης 2,1 τόνων. Και, συνεπώς,

πρέπει η κρινόµενη αίτηση να απορριφθεί ως αβάσιµη, έκρινε το
Δικαστικό Συµβούλιο του Πειραιά.

Αυτά τα λέω για να δούµε ποιος παρεµβαίνει και πού.
Ο αντιεισαγγελέας του Αρείου Πάγου κ. Βουρλιώτης µε το

σκεπτικό αυτό αδειάζει την απόφαση του Δικαστικού Συµβου-
λίου. Και, πράγµατι, αναρωτιέται γι’ αυτό το τόσο σηµαντικό εύ-
ρηµα και διατάζει, για να συνεννοούµαστε και να µη
µακρηγορούµε. Tο αίτηµα της κ. Τζίβα γίνεται δεκτό από το συµ-
βούλιο, το οποίο όµως συγκροτήθηκε από άλλους δικαστές.
Χρειάστηκαν επτά µήνες από τότε, ενώ θα µπορούσε να είχε γίνει
σε δέκα µέρες.

Θέλω να θυµίσω εδώ κάτι για το «NOOR 1» -γιατί στο έντεκα
εγκαλείται ο Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων- ότι ο Γιαν-
νουσάκης συνέπεσε κάποια στιγµή να είναι προφυλακισµένος µε
έναν Ινδό. Ο Ινδός λίγο αργότερα δολοφονήθηκε. Είναι ένας από
τους οκτώ δολοφονηµένους. Ο Γιαννουσάκης ήθελε απεγνω-
σµένα να µιλήσει µε κάποιον. Αυτή είναι η παρέµβαση του
Υπουργού Εθνικής Άµυνας, που είχε µάλιστα σαν αιτία και τη δι-
καστική διερεύνηση.

Το εάν έχει αλλάξει τριάντα φορές κατάθεση ο Γιαννουσάκης
είναι δικό του θέµα. Οι δικές του, όµως, οµολογίες οδήγησαν
στην ποινική δίωξη, η οποία είναι δροµολογηµένη. 

Μια δεύτερη υπόθεση –για να δούµε ποιος παρεµβαίνει πού-
την έχω και αυτή µπροστά µου και αφορά την υπόθεση «NOVAR-
TIS». Έχω ακούσει πάρα πολλά, κάτι φοβερές, τραβηγµένες κα-
ταγγελίες κ.λπ.. Η υπόθεση «NOVARTIS» πήγε στους εισαγγελείς
διαφθοράς. Βρέθηκαν δεκατέσσερις εφέτες και είπαν ότι δεν
πρέπει οι εισαγγελείς διαφθοράς να έχουν αυτή την υπόθεση και
πρέπει να µαζέψουν υπογραφές για να φύγει και να πάει πιο
πάνω σε µεγαλύτερο βαθµό.

Προς τιµήν του ο προϊστάµενος τότε της Εισαγγελίας Αθηνών
κ. Κανελλόπουλος δεν δέχτηκε αυτή την απόφαση των δικαστών.
Τους µάζεψε, τους εξήγησε ότι είναι παράνοµο αυτό που κάνουν.
Το Πειθαρχικό Συµβούλιο του Αρείου Πάγου –το έχω εδώ µπρο-
στά µου- έκρινε ο εισαγγελέας κατά της διαφθοράς µε τον
ν.4022/2011 έχει αποκλειστική αρµοδιότητα για τις υποθέσεις
διαφθοράς και αναλαµβάνει όλες τις σχετικές δικογραφίες. Και
έτσι η υπόθεση «NOVARTIS» έµεινε στους εισαγγελείς διαφθο-
ράς. 

Έχουν ακουστεί τα απίστευτα. Δεν ξέρω τι να πω. Σκευωρός
ο Κανελλόπουλος; Σκευωρό και το Πειθαρχικό Συµβούλιο του
Αρείου Πάγου; Η λέξη «σκευωρία», η λέξη «κουκουλοφόρος»
χρησιµοποιείται εύκολα. Δύσκολα, όµως, αποδεικνύεται.

Και επειδή υπάρχουν και καινούργιες ειδήσεις, θέλω να θυ-
µίσω ότι πρόσφατα –είναι είδηση τριών ηµερών- ο Μάικλ Κοέν
που είναι δικηγόρος του κ. Τραµπ, κατηγορήθηκε ότι πήρε
1.200.000. δολάρια από τη «NOVARTIS» για να βάλει φάρµακα –
αν σας θυµίζει κάτι- στη λίστα του Food and Drug Administration,
δηλαδή, του αµερικανικού ΕΟΦ. Εκεί δεν ακούστηκε η λέξη
«σκευωρία», δεν ακούστηκε τίποτα. Δεν εγκαλέστηκε κανένας.
Παρεµβλήθηκε η Γερουσία και ο ειδικός γερουσιαστής κ. Γουάιτ
-κάπως έτσι είναι το όνοµά του- και δεν ακούστηκε κιχ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ολο-
κληρώστε, κύριε Παπαχριστόπουλε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Μισό δευτερόλεπτο και
τελειώνω. Το ξέρω ότι δεν έχω πολύ χρόνο και θέλω να πω µια
κουβέντα, που δεν έχει σχέση µε τα σηµερινά.

Θέλω να θυµίσω ότι σκευωρία είναι το FBI, γιατί εκεί ξεκίνησε
η ιστορία! Σκευωρία είναι το Υπουργείο Δικαιοσύνης των Ηνω-
µένων Πολιτειών! Όλοι αυτοί είναι µέσα στη σκευωρία! Σκευωρία
είναι η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς των Ηνωµένων Πολιτειών!
Σκευωρία είναι όλοι οι ανακριτές της ιστορίας και άλλα πολλά
που θα µπορούσα να λέω µέχρι αύριο.

Κατ’ αρχάς, εγώ πιστεύω στο τεκµήριο της αθωότητας και το
έχω πει µε ειλικρίνεια. Εύχοµαι, πραγµατικά, στους ανθρώπους
αυτούς να χρησιµοποιήσουν τα στοιχεία που έχουν. Να κάνεις,
όµως, µήνυση σε δικαστή, που δικαιωµατικά παίρνει την από-
φαση, τη στιγµή που έχει γνωµατεύσει ήδη το πειθαρχικό του
Αρείου Πάγου; Μοιραία, βέβαια, γελάει κάθε πικραµένος. Πήγαν
στο αρχείο αυτές οι µηνύσεις κατά των δικαστών,.

Τα λέω όλα αυτά γιατί παρεµβάσεις στη δικαιοσύνη δεν έγιναν
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ποτέ -που θα έπρεπε να γίνουν- για την υπόθεση «SIEMENS», δεν
έγιναν ποτέ για τα εξοπλιστικά. Πέρασαν δεκαεννιά χρόνια από
το χρηµατιστήριο και δεν τιµωρήθηκε κανένας. Οι τηλεοπτικές
άδειες µε απόφαση της ολοµέλειας του Αρείου Πάγου βγήκαν
παράνοµες. Δεν ευαισθητοποίησε κανέναν. Και είδα και αυτή την
περίεργη ερώτηση, αλλά απάντησε για τις πραγµατικές παρεµ-
βάσεις ο Υπουργός.

Θέλω, τελειώνοντας, για µισό δευτερόλεπτο, κυρία Πρόεδρε,
να πω ότι υπάρχει µια εκκρεµότητα δικαστική, η οποία δεν έχει
καµµία σχέση µε το σηµερινό ή ίσως έχει λίγο, αλλά εν πάση πε-
ριπτώσει…

Μια τραπεζική υπάλληλος σε µια τράπεζα της Μάλτας, που
δεν είναι προστατευόµενη µάρτυρας, έδωσε στοιχεία σε µία δη-
µοσιογράφο. Η δηµοσιογράφος βρέθηκε ανατιναγµένη µε το αυ-
τοκίνητό της. Εγκαλούσε και τον Πρωθυπουργό και τη σύζυγο
του Πρωθυπουργού για διάφορα papers και κυρίως τα Panama
Papers. Η δηµοσιογράφος είναι νεκρή. Η Εφίµοβα ζήτησε άσυλο
στη χώρα µας και προς τιµήν του το Συµβούλιο Εφετών έκρινε
σωστά ότι πρέπει να δοθεί άσυλο σε αυτή τη γυναίκα. Κάποιος
εισαγγελέας –δικαίωµά του, εγώ δεν παρεµβαίνω στη δουλειά
της δικαιοσύνης- άσκησε έφεση και σε δεκατέσσερις ηµέρες συ-
ζητιέται στον Άρειο Πάγο. 

Θέλω να πιστεύω ότι, επειδή οι συνειρµοί γίνονται –ξαναλέω,
οκτώ νεκροί στην υπόθεση του «NOOR1»- η δικαιοσύνη θα λει-
τουργήσει όπως πρέπει -δεν είναι παρέµβασή µου, έχω δικαίωµα
να κάνω την κρίση µου- στις δεκατέσσερις του µήνα, που συζη-
τιέται το θέµα αυτής της γυναίκας, που πραγµατικά πιστεύω ότι
αν γυρίσει στη Μάλτα, θα κινδυνεύει η ζωή της.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον

λόγο έχει ο κ. Μαυρωτάς, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
Ποταµιού.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε έξι µόλις λεπτά δεν µπορείς

να εξαντλήσεις ένα τόσο σηµαντικό θέµα, όπως είναι η χειραγώ-
γηση της δικαιοσύνης. Θα προσπαθήσω, λοιπόν, να δώσω ένα
στίγµα της σηµερινής παθογένειας για να αντιληφθούµε και τους
κινδύνους που εγκυµονεί.

Δεν θα αναφερθώ στα πολλά συγκεκριµένα περιστατικά που
εκτείνονται βέβαια και πριν από τα τελευταία τρία χρόνια, ίσως
όχι στον ίδιο βαθµό. Είτε, όµως, αυτά λέγονται περιστρεφόµενες
πόρτες µεταξύ δικαιοσύνης και πολιτικής είτε καθ’ έξιν κριτική
ανεπιθύµητων δικαστικών αποφάσεων είτε ενδείξεις κυβερνητι-
κών παρεµβάσεων στη δικαστική έρευνα αναφέρθηκαν όλα αυτά
από τους προλαλήσαντες και δεν θα τα επαναλάβω.

Η δηµοκρατία µας, ως γνωστόν, στηρίζεται σε τρεις πυλώνες,
σε τρεις εξουσίες: την εκτελεστική που είναι η κυβέρνηση, τη νο-
µοθετική που είναι η Βουλή και τη δικαστική, δηλαδή τα δικαστή-
ρια. Όσο πιο πολύ πλησιάζουν αυτοί οι πυλώνες µεταξύ τους
τόσο πιο ασταθής γίνεται η δηµοκρατία µας και σε ένα µικρό
τράνταγµα µπορεί να καταρρεύσει. Αντίθετα, όσο πιο ανεξάρ-
τητη και σε όσο µεγαλύτερη απόσταση µεταξύ τους είναι οι πυ-
λώνες αυτοί -φανταστείτε ένα τρίποδο δηλαδή- τόσο καλύτερα
στηρίζουν την υπερδοµή, που είναι η δηµοκρατία, έτσι ώστε να
αντέχει στις αναταράξεις.

Στην Ελλάδα, δυστυχώς, οι πυλώνες αυτοί πολλές φορές πλη-
σιάζουν µεταξύ τους και επηρεάζουν την ευστάθεια της δηµο-
κρατίας µας. Θεµέλιο, λοιπόν, της δηµοκρατίας είναι η διάκριση
των εξουσιών. Η νοµοθετική εξουσία δηµιουργεί τους νόµους, η
εκτελεστική κυβερνά εφαρµόζοντας τους νόµους και η δικαστική
δικάζει ερµηνεύοντας τους νόµους. 

Λόγω της ανυπαρξίας ασυµβίβαστου µεταξύ Βουλευτή και
Υπουργού και λόγω του ξεχειλώµατος των κοινοβουλευτικών δια-
δικασιών προς διευκόλυνση των εκάστοτε κυβερνήσεων ο δια-
χωρισµός νοµοθετικής και εκτελεστικής εξουσίας έχει ρωγµές.
Επίσης, λόγω των παρεµβάσεων της εκτελεστικής στη δικαστική
εντοπίζονται ρωγµές και σε αυτή τη διάκριση. Αποτέλεσµα; Η
χώρα να κινδυνεύει να βυθιστεί σε µία θεσµική σύγχυση, σε έναν
θεσµικό διπολισµό µε οδυνηρές συνέπειες για την ποιότητα της
δηµοκρατίας µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν κοιτάξει κανείς πίσω, και ιδι-

αίτερα στα τριάµισι τελευταία χρόνια, σε κάθε απόφαση που δεν
αρέσει στην Κυβέρνηση θα δει µία σκυταλοδροµία επιθέσεων
στη δικαιοσύνη. Τη σκυτάλη τη δίνει το ένα στέλεχος του ΣΥΡΙΖΑ
στο άλλο, ο ένας Βουλευτής στον άλλο και βέβαια ο ένας Υπουρ-
γός της Κυβέρνησης στον άλλο ενίοτε και µε µαντινάδες. Οπότε
δεν µιλάµε για κάτι τυχαίο, αλλά, όπως φαίνεται, για µία συνει-
δητή κυβερνητική επιλογή. 

Γι’ αυτό όταν ακούγονται λόγια όπως «πήραµε την κυβέρνηση,
αλλά όχι την εξουσία» δηµιουργείται η αίσθηση µίας καθεστωτι-
κής αντίληψης όπου η εξουσία είναι µία και µας ανήκει. Η έκ-
φραση, όµως, «θεσµικά αντίβαρα» δεν είναι τυχαία. Υπάρχουν
για να επαναφέρουν σε κατάσταση ισορροπίας το σύστηµα και
κατάσταση ισορροπίας είναι οι πραγµατικές δηµοκρατικές δια-
δικασίες.

Από την άλλη µεριά, όταν οι δικαστικοί λειτουργοί βλέπουν να
επιβραβεύεται η νοµιµοφροσύνη στην Κυβέρνηση µε επιδέξιες
βουτιές στην ιεραρχία, αναρωτιούνται: Μήπως τελικά η αντικει-
µενική κρίση και η ευσυνειδησία είναι εµπόδια στη σταδιοδροµία;
Μήπως είναι µειονεκτήµατα; Μήπως η γενικότερη πόλωση, στο
µύλο της οποίας όλα αλέθονται, ακόµα και οι δικαστικές αποφά-
σεις, περάσει τελικά και στη δικαιοσύνη και έχουµε και εκεί τους
«δικούς σας» και τους «δικούς µας»; Μήπως ωθούµε τους δικα-
στές στο να διαλέγουν στρατόπεδο;

Ευτυχώς δεν νοµίζω ότι το δικαστικό Σώµα είναι τόσο ευάλωτο
σε πολωτικές πρακτικές. «Υπάρχουν, λοιπόν, δικαστές στην
Αθήνα», για να παραφράσω τη γνωστή ρήση και τα όποια τυχόν
παραδείγµατα «ηµετέρων» και «υµετέρων» είναι, µάλλον, εξαιρέ-
σεις. Άλλωστε, µε βάση τα στοιχεία της πρόσφατης πανελλαδι-
κής έρευνας της «διαΝΕΟσις» ο θεσµός της δικαιοσύνης για
τους Έλληνες είναι στην τρίτη θέση αυτών που εµπιστεύονται
περισσότερο.

Ωστόσο, µε βάση τα διαχρονικά αποτελέσµατα της έρευνας,
αποτυπώνεται και µια τάση οι πολίτες να αισθάνονται ότι η εµπι-
στοσύνη αυτή όλο και πέφτει, όλο και λιγοστεύει. Και σε αυτό
έχει ευθύνες και το πολιτικό σύστηµα που, αντί να συµβάλει στη
βελτίωσή του µε ουσιαστικές µεταρρυθµίσεις για την ταχύτερη
απονοµή της δικαιοσύνης, κάνει ακριβώς το αντίθετο: χρησιµο-
ποιεί τη δικαιοσύνη ως πεδίο πολιτικής και κοµµατικής αντιπα-
ράθεσης. 

Δεν είναι, βέβαια, οι δικαστικές αποφάσεις και οι συµπεριφο-
ρές υπεράνω κριτικής, κυρίως όσες αφορούν τους ίδιους τους
δικαστικούς. Είναι, όµως, ανάγκη αυτή η κριτική να γίνεται τεκ-
µηριωµένα, συγκροτηµένα, θεσµικά και όχι όψιµα και υστερό-
βουλα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, πρέπει να αντλή-
σουµε διδάγµατα από το πρόσφατο αλλά και το απώτερο παρελ-
θόν, ώστε στη συνταγµατική Αναθεώρηση να µπουν
ασφαλιστικές δικλίδες για την πραγµατική ανεξαρτησία της δι-
καιοσύνης. Και υπάρχουν αξιόλογες προτάσεις για αυτό.

Η ποιότητα της δηµοκρατίας µας εξαρτάται από τη διαπερα-
τότητα που έχουν οι µεµβράνες µεταξύ των τριών εξουσιών. Όσο
µεγαλύτερη η διάχυση της µιας µέσα στην άλλη τόσο πέφτει η
ποιότητα της δηµοκρατίας µας, τόσο νοθεύεται. 

Το µεγάλο στοίχηµα, λοιπόν, είναι η διασφάλιση της ανεξαρ-
τησίας των εξουσιών. Η ενδυνάµωση των θεσµών της δηµοκρα-
τίας περνάει µέσα από την αποδυνάµωση των δεσµών και των
σχέσεων εκτελεστικής και δικαστικής εξουσίας. 

Ζητούµενης αυτής της ανεξαρτησίας, το καθήκον της πολιτι-
κής τάξης είναι να µην υπονοµεύει τη δικαστική λειτουργία και
το καθήκον της δικαστικής να µην εµπλέκεται στην πολιτική λει-
τουργία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου του
κυρίου Βουλευτή)

Κυρία Πρόεδρε, ολοκληρώνω σε ένα λεπτό.
Η εµπιστοσύνη στους θεσµούς δεν είναι, άλλωστε, κάτι που

χτίζεται σε µια µέρα. Χτίζεται κάθε µέρα, µέσα από διαρκείς εξε-
τάσεις που δίνουµε όλοι µας και οι πολιτικοί και οι δικαστικοί.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
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ριστούµε, κύριε Μαυρωτά. Είστε ο µόνος που µιλήσατε εντός του
χρόνου.

Ο κ. Καβαδέλλας, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ένω-
σης Κεντρώων, έχει τον λόγο.

Κύριε Καβαδέλλα, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εξηγήσεις, λοι-

πόν, από τον Υπουργό της Δικαιοσύνης, τον κ. Σταύρο Κοντονή,
ζητά η Νέα Δηµοκρατία αναφορικά µε τις κυβερνητικές παρεµ-
βάσεις στο έργο της δικαιοσύνης. Αναφέρουν στο κείµενό τους
ότι η συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ επιχειρεί συστηµατικά και
οργανωµένα να πλήξει τη δικαιοσύνη και την καταστήσει υποχεί-
ριό της.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εµείς ζητήσαµε την επερώτηση, όχι η
Νέα Δηµοκρατία.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Λέω ότι η Νέα Δηµοκρατία κα-
τηγορεί. Δεν είπα ότι την επερώτηση την έκανε η Νέα Δηµοκρα-
τία. Ίσως έκανα λάθος. Με συγχωρείτε. 

Εν πάση περιπτώσει, έχουν ειπωθεί πάρα πολλά ως απειλή
κατά της δικαιοσύνης. Θεωρούµε ότι είναι παρεµβάσεις. Η θρα-
σύτητα µε την οποία εκφράζεται η φράση ότι πήραµε µεν την Κυ-
βέρνηση αλλά όχι την εξουσία, εµάς µας ανησυχεί ιδιαίτερα,
διότι µας παραπέµπει σε καθεστωτικές κυβερνήσεις. Πολύ
σωστά, λοιπόν, καταγγέλλονται. 

Ξεχνάει, όµως, η Νέα Δηµοκρατία τις δικές της αµαρτίες,
αµαρτίες που έχει οµολογήσει το δικό της στέλεχος, ο Ευρωβου-
λευτής τους ο κ. Κύρτσος, ο οποίος οµολόγησε παρεµβάσεις στη
δικαιοσύνη. Σε απάντησή του για την υπόθεση Γεωργίου, ο κ.
Κύρτσος παραδέχεται ότι υπήρξαν πολιτικές παρεµβάσεις, πο-
λιτικές επιρροές όπως είπε, όταν ήταν κυβέρνηση η Νέα Δηµο-
κρατία. Και κατηγορεί τη δικαιοσύνη ότι έχει λογική συντεχνιακή
και πως έχουν καταρρίψει τις µνηµονιακές υποχρεώσεις, διατη-
ρώντας τους µισθούς τους και τις απολαβές τους, ενώ ο υπόλοι-
πος ελληνικός λαός υφίσταται τις µειώσεις.

Είναι πολλές, λοιπόν, οι παρεµβατικές περιπτώσεις. Τα είπαν
οι προηγούµενοι Βουλευτές. Υπάρχουν και αναλυτικά εδώ στη
συγκεκριµένη επερώτηση. 

Θα σας θυµίσω την πιο γελοία περίπτωση, τότε που ο κ. Παπ-
πάς ήθελε να γίνει υπερκαναλάρχης, ήθελε να ελέγχει τα πάντα
και ήθελε µόνο τέσσερα κανάλια για να τα χειραγωγεί. Έτσι φαν-
τάστηκε ότι σε µια ευρωπαϊκή χώρα µπορεί να κάνει ό,τι θέλει.
Και µας έφερε µια έκθεση από την Ιταλία που µίλαγε για τέσσερα
κανάλια πανελλαδικά, την στιγµή που η Ιταλία έχει τριάντα ένα
κανάλια πανιταλικής εµβέλειας και πολλά από αυτά είναι και υψη-
λής ευκρίνειας. 

Με την καινούργια τεχνολογία δεν υπάρχει περιορισµός. Ο πε-
ριορισµός ήταν στο µυαλό του κ. Παππά. Όταν εκρίθη στο Συµ-
βούλιο της Επικρατείας ότι ήταν αντισυνταγµατικός ο νόµος του
κ. Παππά, άρχισαν οι κυβερνητικές αντιδράσεις µε πρωτοφανείς
ύβρεις κατά της δικαιοσύνης. 

Θα θυµίσω κάτι το οποίο αποτελεί πλήγµα κατά της δικαιοσύ-
νης κατά της δηµοκρατίας. Ο κ. Κρέτσος είπε ότι οι δικαστικές
αποφάσεις µπορούν να είναι δεσµευτικές αλλά όχι σεβαστές.
Ανοίγετε κύριοι µια κερκόπορτα και θα εισπράξουµε κάποια
στιγµή αυτή τη συµπεριφορά. 

Παρόµοιο περιστατικό είχαµε και µε την κ. Γεροβασίλη, η
οποία είπε κάτι πολύ λαϊκίστικο, ότι στερούν µε την απόφασή
τους αυτή νοσηλευτές, γιατρούς και πόρους για τους παιδικούς
σταθµούς, λες και θα πηγαίναν εκεί τα χρήµατα αυτά. Ούτως ή
άλλως αν έχουµε περισσότερα κανάλια, θα έχουµε περισσότερα
χρήµατα. Δεν µπορώ να καταλάβω την λογική του κ. Παππά. Λίγα
κανάλια πιο πολλά χρήµατα ή πιο πολλά κανάλια πιο πολλά χρή-
µατα; Μάλλον το δεύτερο ισχύει. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε ένα λεπτό.
Υπάρχει κάτι επικίνδυνο. Έχετε εφεύρει µέσω της Επιτροπής

Δεοντολογίας να ασκούνται πιέσεις στους Βουλευτές, να µη µι-
λούν ελεύθερα. Εσείς βρίζατε «γερµανοτσολιάδες», βρίζατε
«προδότες»,  πουληµένους» και απειλούσατε µε «εµφυλιακούς
όρους τους Βουλευτές. Τώρα έχετε φορέσει άλλο µανδύα.

Προχθές ο Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων είπε ότι είναι
προδοσία να διαθέσουµε το όνοµα της Μακεδονίας. Τον κάλεσε,
λοιπόν, στην τάξη ο κ. Βούτσης, για να διορθώσει δήθεν τη ρήση
του Προέδρου. 

Ρωτώ όµως. Πού ήταν ο κ. Βούτσης, όταν εντός Αιθούσης
ακουγόντουσαν αυτές οι ύβρεις για γερµανοτσολιάδες και για
πουληµένους; Πού είναι σήµερα, όταν δική σας Βουλευτής ξυ-
λοφορτώνει δηµοσιογράφο; Δεν ακούµε τίποτα. Εσείς βλέπετε
τη βία µόνο προς την άλφα κατεύθυνση. Τη δική σας βία δεν τη
βλέπετε. Την ξεχνάτε. Έχει µια θεσµική θέση ο κ. Βούτσης και
δεν έπρεπε να κρύβεται, δεν έπρεπε να µη λαµβάνει θέση σε
αυτά. Όµως είναι τα δικά σας παιδιά, τα οποία οργανωµένα κά-
νουν επιθέσεις. 

Είναι, λοιπόν, µια ευκαιρία να χαρακτηριστούν και αυτοί ως εγ-
κληµατική οργάνωση, γιατί έχουν όλα τα στοιχεία. Είναι οργανω-
µένοι. Πηγαίνουν οργανωµένα, σπάνε, καίνε. Δεν έχουν ψυχή τα
παιδιά της «MARFIN» που καήκαν; 

Για την επίθεση τώρα κατά του κ. Μπουτάρη -και τελειώνω-
θέλω να πω τα εξής: Εµείς καταδικάζουµε απερίφραστα τη βία
απ’ όπου κι αν προέρχεται και για οποιονδήποτε λόγο ασκείται.
Όµως καταδικάζουµε και τις ύβρεις του κυρίου δηµάρχου κατά
των Ποντίων και κατά της Μακεδονίας µας. Και ο κύριος δήµαρ-
χος πήγε εκεί να προκαλέσει. Εκεί που έβριζε, πήγε και έλεγε ότι
δεν έδινε ούτε τα κόπρανά του για την εξόντωση διακοσίων
ογδόντα χιλιάδων Ποντίων.

Πήγε, λοιπόν, να παραστήσει το θύµα. Να µην ξεχνάτε ότι ο
λαός της Θεσσαλονίκης τον έβαλε εκεί για να φροντίζει τα της
Θεσσαλονίκης και όχι να κάνει εξωτερική πολιτική. Του συνιστώ,
λοιπόν, να µαζεύει τα σκουπίδια, γιατί έχω πάει µια, δύο φορές
στη Θεσσαλονίκη και γινόταν χαµός και όχι να κάνει εξωτερική
πολιτική.

Ένα τελευταίο θέλω να πω. Αντί να αλλάξουµε το όνοµα του
αεροδροµίου, καλύτερα να αλλάξει το επίθετό του, γιατί εγώ τον
µπερδεύω µε τα κρασιά τον κ. Μπουτάρη µε το οινόπνευµα. Βε-
βαίως έχω σταµατήσει να το αγοράζω, γιατί µου δηµιουργεί κακή
διάθεση. 

Έρχονται εκλογές. Καλώ, λοιπόν, τους πολίτες και αυτούς που
δεν ψήφισαν, να ψηφίσουν, διότι µόνο έτσι µπορεί να αλλάξει πο-
ρεία η χώρα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Καβαδέλλα, δεν ήταν και εύστοχο να δικαιολογήσουµε τη βία σε
βάρος του κ. Μπουτάρη.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Δεν τη δικαιολόγησα. Είπα ότι
την καταδικάζω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Είπατε
ότι πήγε να προκαλέσει όµως.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Βεβαίως. Αν βρίσω εγώ, λέγον-
τας ότι δεν δίνω ούτε τα κόπρανά µου για τη γενοκτονία σας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Αυτό τι
είναι; Ελευθερία λόγου έχουµε και ελευθερία γενικά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Τέτοιο πράγµα δεν λέγεται…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τέλος

πάντων. Δεν είναι η Βουλή τώρα για να κάνουµε κατασκευές.
Ο κ. Παπαθεοδώρου έχει τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Από την τοποθέτηση του κυρίου Υπουργού νοµίζω ότι βγαί-

νουν ορισµένα συµπεράσµατα τα οποία αφορούν, κυρίως, τη δι-
καιοσύνη, ανεξάρτητα αν ο ίδιος και εµείς έχουµε διαφορετική
θεώρηση πραγµατικών γεγονότων ή τα ερµηνεύουµε διαφορε-
τικά.

Αυτή τη στιγµή -τουλάχιστον από αυτό που µεταφέρουν οι δι-
καστές, από αυτό που µεταφέρουν οι δικαστικές ενώσεις- υπάρ-
χει µια αίσθηση εγκατάλειψης και αµφισβήτησης της
δικαιοσύνης -και αυτή είναι διάχυτη την ίδια ώρα -και νοµίζω ότι
δεν το αµφισβητεί κανείς- που επανεµφανίζονται είτε τροµοκρα-
τικές απειλές είτε τροµοκρατικές ενέργειες εναντίον δικαστών.

Η δική µας άποψη -και γι’ αυτό καταθέσαµε τη συγκεκριµένη
επερώτηση- είναι ότι οι παρεµβάσεις κυβερνητικών στελεχών
τραυµατίζουν το κύρος της δικαιοσύνης, ενέχουν συχνά κεκα-
λυµµένες απειλές απέναντι στους δικαστές και επιχειρούν να κα-
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θοδηγήσουν τις αποφάσεις τους ή να τους εκφοβίσουν.
Το βασικό, όµως, πολιτικό θέµα, κύριε Υπουργέ, είναι άλλο και

αφήστε την Αντιπολίτευση. Σας λέω ότι µπορεί να έχουµε τε-
λείως διαφορετική θεώρηση των ίδιων γεγονότων, να κάνουµε
διαφορετικές πολιτικές αναλύσεις και πολιτικές προσεγγίσεις.
Αυτό, όµως, το οποίο θα είχε πολύ µεγάλη σηµασία είναι το εξής.
Όταν οι ίδιες οι δικαστικές ενώσεις έρχονται να εκφράσουν, κατά
τρόπο πρωτόγνωρο, την ανησυχία τους για τη λειτουργία του πο-
λιτικού συστήµατος, για τη λειτουργία του πολιτεύµατος, για τις
συγκρούσεις µεταξύ της δικαιοσύνης και της Κυβέρνησης, νο-
µίζω ότι ο δικός σας ρόλος, ο βασικός πολιτικός, συνταγµατικός
ρόλος του Υπουργού Δικαιοσύνης, δεν είναι απλώς να πει ότι και
σε προηγούµενες κυβερνήσεις είχαµε ανάλογες ανακοινώσεις,
αλλά να ενδιαφερθεί γιατί οι δικαστές εκφράζονται µε αυτόν τον
τρόπο, έτσι ώστε να προστατεύσει το κύρος της δικαιοσύνης.

Υπάρχει ένα κοµβικό σηµείο. Οι παρεµβάσεις στη δικαιοσύνη
συνιστούν µια ουσιαστική υποχώρηση του κράτους δικαίου και
του θεσµικού και συνταγµατικού περιεχοµένου. Ο καθεστωτικός
αυταρχισµός που έχει δείξει η Κυβέρνηση σε πολλούς τοµείς των
δηµοσίων πολιτικών, µεταφέρεται στη δικαιοσύνη, επιφέρει αλ-
λοίωση της λειτουργίας των θεσµών της δηµοκρατίας. 

Εγώ σήµερα δεν άκουσα µία καταδίκη εκ µέρους σας ανεξάρ-
τητα, όπως σας είπα, από τις πολιτικές διαφορές ότι δεν µπορεί
Υπουργός της Κυβέρνησης να αναφέρεται σε δικαστές και να
τους λέει τρωκτικά.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Θ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ) 

Αυτό, τουλάχιστον, θα έπρεπε να το έχει καταδικάσει ο Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης -ο οποιοσδήποτε Υπουργός Δικαιοσύνης- απέ-
ναντι σε οποιονδήποτε συνάδελφό του. 

Γι’ αυτό σας είπα ότι τέτοιου είδους παρεµβάσεις είναι που
διαµορφώνουν συνθήκες εκφοβισµού των δικαστών, ευτελισµού
των διαδικασιών, παραβιάζουν βασικές αρχές του εθνικού συν-
ταγµατικού πλαισίου και της Ευρωπαϊκής Σύµβασης των Δικαιω-
µάτων του Ανθρώπου, δηλαδή της βάσης του δικαιικού µας
πολιτισµού και θίγουν τον πυρήνα του κράτους δικαίου. 

Όµως το πολιτικό ερώτηµα είναι το εξής: Γιατί δεν γίνεται
αυτό; Διότι έχουµε την πεποίθηση ότι η δικαιοσύνη και οι δικα-
στές κατατάχθηκαν -µε µία απίθανη έλλειψη επίγνωσης της δια-
κυβέρνησης και της συνταγµατικής ευθύνης- στους εχθρούς του
καθεστώτος. 

Αυτοί οι οποίοι είτε µε τη στάση τους και µε τις αποφάσεις
τους δεν ικανοποιούν την Κυβέρνηση είτε από την άλλη πλευρά
εκφράζουν γνώµες, όπως οι συνδικαλιστικές ενώσεις, είναι εχ-
θροί του καθεστώτος. Η κατασκευή εσωτερικών εχθρών είναι
αναγκαίο συµπλήρωµα του καθεστωτικού αυταρχισµού για τον
οποίο µιλούσα προηγουµένως. Και είναι, πραγµατικά, σοβαρό
ολίσθηµα σε µία δηµοκρατία, Βουλευτές και Υπουργοί να καταγ-
γέλλουν τη δικαιοσύνη για παρεµπόδιση κυβερνητικού έργου ή
ο Πρωθυπουργός να χαρακτηρίζει τις δικαστικές αποφάσεις ως
θεσµικά εµπόδια τα οποία θα βρει τρόπο να παρακάµψει. 

Να συµφωνήσουµε το εξής. Να συµφωνήσουµε ότι υπάρχει
µία «κόκκινη» γραµµή. Γιατί, κατά τη δική µας άποψη, ποτέ άλ-
λοτε ο λαϊκισµός της Κυβέρνησης και ο κιτρινισµός ορισµένων
εντύπων δεν ανήγαγαν την πολιτική χειραγώγηση και τη συνεχή
εξύβριση σε επίσηµη κρατική πολιτική, για να εκβιαστούν και να
χειραγωγηθούν δικαστές και να εκδίδουν επιθυµητές σε αυτούς
αποφάσεις. 

Αυτό είναι το πρόβληµα που εµείς θέλαµε από την πρώτη
στιγµή να αναδείξουµε. Είναι το πρόβληµα της ανάγκης να ξα-
ναχτίσουµε το κράτος δικαίου, όχι µόνο γιατί αποτελεί ένα στοι-
χείο ταυτότητας του δηµοκρατικού πολιτεύµατος αλλά γιατί
αποτελεί, ταυτόχρονα, βασική αξία για την προστασία των δι-
καιωµάτων. 

Το γεγονός ότι ο πολίτης έχει µόνο τη δικαιοσύνη για να προ-
σφύγει και να προστατευθούν τα δικαιώµατά του, µας κάνει
υπεύθυνους απέναντι στη λειτουργία της δικαιοσύνης και όταν
από την άλλη πλευρά διαπιστώνονται παρεµβάσεις, εξύβριση,
κατασυκοφάντηση, κιτρινισµός δικαστών και αυτό προέρχεται
είτε από στελέχη του κυβερνώντος κόµµατος είτε από έντυπα
του κυβερνώντος κόµµατος, τότε εκεί υπάρχει πρόβληµα δηµο-

κρατίας. 
Το να ξαναχτίσουµε το κράτος δικαίου, ισοδυναµεί µε την εµ-

πέδωση αρχών και αξιών της δηµοκρατίας σε ένα κράτος που
θα σέβεται τον πολίτη, τις ελευθερίες και τα δικαιώµατά του.
Αυτό, δηλαδή, για το οποίο σε αντίθεση µε όσα είπατε αγωνί-
στηκε διαχρονικά και διαµόρφωσε η δηµοκρατική παράταξη και
κατάφερε να εµπεδώσει ως αξία λειτουργίας της δηµοκρατίας,
δηλαδή, την προστασία της δικαιοσύνης. Αυτό κάναµε εµείς. 

Με αυτή τη δικαιοσύνη εσείς επιλέξατε τη σύγκρουση, τη συ-
νειδητή αντιπαράθεση και τον ευτελισµό των θεσµών, έτσι ώστε
να βρισκόµαστε σήµερα αναγκασµένοι να σας λέµε το εξής. Ο
ρόλος του Υπουργού Δικαιοσύνης είναι να προστατεύει το κύρος
της δικαιοσύνης. Από τη στιγµή που έχουµε τέτοιου είδους φαι-
νόµενα, κάτι δεν πάει καλά. Και σε αυτό δεν µας απαντήσατε!

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Παπαθεοδώρου. 
Τον λόγο έχει ο Υπουργός κ. Κοντονής. 
Παρ’ όλο που έχετε εξαντλήσει τον χρόνο, θα σας δώσω δευ-

τερολογία και τριτολογία µαζί, δηλαδή, δεκαπέντε λεπτά.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Και
µπορεί µετά να ζητήσω τον λόγο και για ένα µε δύο λεπτά ακόµη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Εννοείται, κύριε
Υπουργέ, για να κλείσετε και την επερώτηση.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε,
για την ανοχή και την κατανόηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει ενδιαφέρον που στη συζή-
τηση σήµερα προτάχθηκε από τη Νέα Δηµοκρατία το θέµα των
διαπραγµατεύσεων της ονοµασίας της Πρώην Γιουγκοσλαβικής
Δηµοκρατίας της Μακεδονίας. Και έχει ενδιαφέρον, διότι πριν
από δεκαπέντε ηµέρες περίπου υπήρξε µία πολύ ενδιαφέρουσα
συνέντευξη του πρώην Αντιπροέδρου της Νέας Δηµοκρατίας,
του κ. Ιωάννη Βαρβιτσιώτη.

Ο κ. Βαρβιτσιώτης αποκάλυψε µε ποιον τρόπο, έχουµε υπο-
στεί µία βαριά διπλωµατική ήττα επί τόσα χρόνια -όπως ο ίδιος
ανέφερε- και µε ποιον τρόπο και ποιοι ήταν οι υπεύθυνοι την πε-
ρίοδο που κυβερνούσε η Νέα Δηµοκρατία, µε Πρωθυπουργό τον
µακαρίτη Κωνσταντίνο Μητσοτάκη και Υπουργό Εξωτερικών τον
κ. Σαµαρά, και η χώρα δεν έφτασε σε µία λύση, την οποία ο ίδιος
περιέγραφε ως εξαιρετική µε βάση το πακέτο Πινέιρο. 

Ανέφερε ο κ. Βαρβιτσιώτης ότι ο φόβος του τότε Πρωθυπουρ-
γού Μητσοτάκη µήπως πέσει η κυβέρνησή του και η αδιαλλαξία
σε παράλογες θέσεις του Υπουργού Εξωτερικών, βύθισαν τη
χώρα σ’ αυτή την κατάσταση που βιώνουµε επί τόσα χρόνια.

Έχει, λοιπόν, ενδιαφέρον να µας πει η Νέα Δηµοκρατία, αν
αναλαµβάνει τις ιστορικές ευθύνες αυτής της κατάστασης. Και
έχει µεγαλύτερο ενδιαφέρον να µας πει ο σηµερινός Αρχηγός
της Νέας Δηµοκρατίας -και γιος του τότε Πρωθυπουργού- αν εµ-
µένει στην άποψή του ότι δεν πρέπει να γίνει καµµία διαπραγµά-
τευση και το θέµα να παραπεµφθεί περαιτέρω στις καλένδες,
διότι όπως έχει πει, δεν θα ενώσουµε τους Σκοπιανούς για να δι-
χάσουµε τους Έλληνες. Τι συµβαίνει, τελικά, µε τη Νέα Δηµο-
κρατία; 

Θέλω να πω ότι αυτό που προβάλλει η Κυβέρνηση ως υπεύ-
θυνη θέση, είναι συνεχίζει στην κατεύθυνση της εθνικής γραµµής
για σύνθετη ονοµασία, η οποία θα ισχύει έναντι πάντων, µε συν-
ταγµατική αναθεώρηση και µε απαλοιφή όλων των αλυτρωτικών
προοπτικών που, τέλος πάντων, µπορεί να είχαν διατυπωθεί τα
προηγούµενα χρόνια από τη γείτονα χώρα.

Αυτά ήθελα να πω όσον αφορά το ζήτηµα που απασχολεί το
σύνολο της ελληνικής κοινωνίας και την ελληνική Κυβέρνηση.
Καλό θα είναι να ακολουθήσουµε µία υπεύθυνη στάση όλα τα
δηµοκρατικά κόµµατα, να ολοκληρωθεί η διαπραγµάτευση και
όπως ο Πρωθυπουργός ενηµέρωσε υπεύθυνα, σε πρώτη φάση,
τους πολιτικούς Αρχηγούς, άλλο τόσο και µετά το πέρας αυτών
των συνοµιλιών να υπάρξει περαιτέρω διαβούλευση για το ση-
µείο κατάληξης των συνοµιλιών. 
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο τέλος της πρωτολογίας µου
αναφέρθηκα στα ζητήµατα της επιτάχυνσης. Θέλω να σας πω
ότι τα αποτελέσµατα είναι ήδη εντυπωσιακά εκεί που έχουν ολο-
κληρωθεί τα µέτρα που πήραµε σε όλα τα επίπεδα -θεσµικό, υλι-
κοτεχνικό και ηλεκτρονική εφαρµογή- αναφορικά µε τα θέµατα
των διοικητικών δικαστηρίων.

Θέλω να πω και κάτι που τόνισα σε µία πρόσφατη οµιλία µου.
Από προχθές πλέον ισχύει και η ηλεκτρονική κατάθεση δικογρά-
φων στα διοικητικά δικαστήρια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δικαιοσύνη αλλάζει και αλλά-
ζει προς το καλύτερο! Αυτό το πιστοποιεί και η έκθεση της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής ότι έχουµε τεράστια καθυστέρηση εξαιτίας
της εγκατάλειψης της δικαιοσύνης από τις προηγούµενες κυβερ-
νήσεις, αλλά τα τελευταία χρόνια έχουµε βελτίωση. Το αναγνω-
ρίζει και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή µε τα δεδοµένα του 2016. Εγώ
σας ανέφερα τα δεδοµένα του 2017.

Υπό αυτή την έννοια θέλω να σας πω, κύριοι συνάδελφοι, ότι
παραλάβαµε µία κατάσταση τραγική. Τα ηλεκτρονικά συστήµατα
είχαν βαλτώσει. Δεν υπήρχε τίποτα που να εξελίσσεται θετικά.
Οι κτηριακές υποδοµές ήταν σε µία κατάσταση απερίγραπτη εδώ
και δεκαπέντε, είκοσι χρόνια. Έχουν δίκιο και οι εργαζόµενοι και
οι δικαστές και οι δικηγόροι που ζητούν σε όλους τους νοµούς
της χώρας να γίνει κάτι. Όµως αντιλαµβάνεστε κι εσείς ότι πρέ-
πει να υπάρξει ένας κατάλογος προτεραιοτήτων, διότι υπάρχουν
δικαστήρια που αντιµετωπίζουν προβλήµατα αλλά υπάρχουν και
δικαστήρια στα οποία τα προβλήµατα ξεπερνούν κάθε όριο.

Αναφέροµαι πρώτα και κύρια στο Πρωτοδικείο και στην Εισαγ-
γελία του Κιλκίς, για τα οποία σε σύντοµο χρονικό διάστηµα θα
δοθεί λύση, όπως και στο Πρωτοδικείο της Έδεσσας, στο εγκα-
ταλελειµµένο κτήριο του Πρωτοδικείου και των δικαστηρίων της
Χίου, στο Δικαστικό Μέγαρο του Ηρακλείου που και αυτό θέλει
βελτιώσεις, όπως και το νέο Δικαστικό Μέγαρο στο Ηράκλειο,
για τα οποία µίλησα σε πρόσφατη επίσκεψή µου στην Κρήτη, και
βεβαίως στην αξιοποίηση των πρώην δικαστικών φυλακών των
Χανίων, που και γι’ αυτά έχουµε πάρει µέριµνα. Η κατάσταση
ήταν τραγική. Η εγκατάλειψη ξεπέρναγε κάθε όριο.

Και έρχονται σήµερα αυτοί οι οποίοι είναι υπεύθυνοι για την
εγκατάλειψη, να µας πουν ότι δεν τρέχει πολύ γρήγορα το ηλε-
κτρονικό σύστηµα, για παράδειγµα, στη δικαιοσύνη, ότι δεν
εφαρµόζονται πολύ γρήγορα τα µέτρα τα οποία έχουµε εξαγγεί-
λει και έχουν δροµολογηθεί και εφαρµόζονται για την καλυτέ-
ρευση της υλικοτεχνικής υποδοµής και της στελέχωσης, ενώ
γνωρίζουν ότι αυτή τη στιγµή η κατάσταση έχει αναστραφεί. 

Από την κατάσταση της αποστελέχωσης έχουµε φτάσει στο
σηµείο, να προσλαµβάνονται αυτή την ώρα, µέσω τριών διαγω-
νισµών του ΑΣΕΠ, δεκάδες υπάλληλοι οι οποίοι έχουν αυξηµένα
τυπικά προσόντα, για να βοηθήσουν στη διαδικασία αυτή. Και σε
τελική ανάλυση για πρώτη φορά µέσα στην τελευταία διετία
έχουµε τόσο θεαµατική εφαρµογή των ηλεκτρονικών συστηµά-
των. 

Για δε την πολιτική και ποινική δικαιοσύνη θέλω να σας πω ότι
η πρώτη πιλοτική φάση για τα δικαστήρια Αθήνας, Πειραιά, Θεσ-
σαλονίκης και Χαλκίδας έκλεισε και πλέον µπαίνουµε στη δεύ-
τερη φάση. Θα δούµε εκεί εντυπωσιακά αποτελέσµατα, αφού
προβλέπεται ακόµα και η τηλεδιάσκεψη όχι µόνον στα διοικητικά
δικαστήρια αλλά και στα πολιτικά δικαστήρια και θα αποφύγουµε
µεταγωγές και αναβολές των δικών. Σε αυτή την κατεύθυνση
έχουµε εξαγγείλει και την τριχοτόµηση του Πρωτοδικείου Αθη-
νών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τριχοτόµηση του Πρωτοδι-
κείου Αθηνών ήταν µία νοµοθετική πρόβλεψη του 1981. Δεν υλο-
ποιήθηκε, παρά το ότι αναγνώριζαν όλοι ότι ήταν αναγκαίο να
γίνει, εξαιτίας πιέσεων και πελατειακών συναλλαγών που γίνον-
ταν εκείνα τα χρόνια. Πρέπει να προχωρήσουµε. Αυτά λένε οι µε-
λέτες τις οποίες έχουµε δώσει στη δηµοσιότητα, οι οποίες
συντάχθηκαν ακριβώς για να µην προχωρούµε στα τυφλά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας πω για ακόµα
µία φορά ότι η λύση στα προβλήµατα αυτά δεν πρόκειται να
δοθεί µε το να µείνουµε στάσιµοι, χωρίς να κάνουµε τίποτα. Εάν
δεν κάνουµε τίποτα θα βαλτώσουµε. Πρέπει να γίνουν τοµές και
πρέπει να γίνουν σε όλα τα επίπεδα συγχρόνως. Δεν πρέπει να

πούµε «να κάνουµε αυτό και να αφήσουµε τα άλλα». Πρέπει να
γίνουν σε όλα τα επίπεδα, όπως ακριβώς έγινε και στα διοικητικά
δικαστήρια. 

Στο σηµείο αυτό θέλω να θυµίσω κάτι. Πριν από µερικούς
µήνες η Κυβέρνησή µας πήρε µία νοµοθετική πρωτοβουλία ακρι-
βώς στην κατεύθυνση της αποσυµφόρησης και της επιτάχυνσης.
Ποια ήταν αυτή; Τα συναινετικά διαζύγια να µην εκδίδονται από
δικαστήρια. Θυµάστε τις αντιδράσεις του δικηγορικού κόσµου
συγκεκριµένα; Απειλήθηκα µέχρι και µε αποχή διαρκείας. Σήµερα
τι διαπιστώνεται; Ότι αυτό το µέτρο ήταν εποικοδοµητικό και λει-
τούργησε και υπέρ των δικηγόρων και θεσµικά αλλά και οικονο-
µικά, διότι πλέον συµπράττουν δύο δικηγόροι χωρίς την
παρέµβαση δικαστή και εποµένως θεσµικά αναβαθµίζεται ο
ρόλος τους, αλλά και οικονοµικά γιατί συµµετέχουν δύο δικηγό-
ροι αντί του ενός. Και βεβαίως εξυπηρετείται και ο πολίτης, διότι
δεν µπαίνει σε αυτή τη µέγγενη της καθυστέρησης της έκδοσης
µίας δικαστικής απόφασης, αφού αυτή εκδίδεται αµέσως σε
πραγµατικό χρόνο. Βλέπουµε, λοιπόν, ότι οι πρωτοβουλίες που
πήρε και υλοποίησε η Κυβέρνηση στην κατεύθυνση αυτή, παρά
τις αντιδράσεις, είχαν ευεργετικά αποτελέσµατα.

Όσον αφορά τα ζητήµατα που έθεσε και ο κ. Λοβέρδος σχε-
τικά µε την υπόθεση της Εθνικής Ασφαλιστικής, να πω το εξής:
Ο κ. Κωνσταντινόπουλος προέβη σε µία καταγγελία από του Βή-
µατος της Βουλής. Αυτά που είπε είναι πράγµατα που πρέπει να
ερευνηθούν. Αυτό τόνισε. Ερωτώ όµως. Αυτά γιατί δεν έχουν
τεθεί ενώπιον της δικαιοσύνης; Γιατί µε καλείτε εµένα σήµερα να
ενεργοποιήσω το άρθρο 30 του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας,
ενώ θα µπορούσατε τόσο καιρό εσείς να είχατε απευθυνθεί; Εγ-
καλείται η Κυβέρνηση για κάτι; Γιατί αν δεν εγκαλείται για κάτι,
δεν υπάρχει αντικείµενο συζήτησης. Νοµίζω ότι το αντιλαµβάνε-
στε. Εάν εσείς βλέπετε ότι υπάρχει κάτι µεµπτό επί τόσους
µήνες, έπρεπε να είχατε απευθυνθεί σε κάποιον αρµόδιο εισαγ-
γελέα.

Αν δεν έχετε απευθυνθεί, καλείτε σήµερα τον Υπουργό Δικαιο-
σύνης να ενεργοποιήσει το άρθρο 30 του Κώδικα Ποινικής Δικο-
νοµίας. Μα δεν είναι παράλογα πράγµατα αυτά; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το είπα και προηγουµένως,
αλλά δυστυχώς πρέπει να το επαναλάβω γιατί άκουσα τον ειση-
γητή της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, τον κ. Παπαθεοδώρου,
να αναφέρεται σε παρεµβάσεις στην δικαιοσύνη. Κατά πρώτον,
από όσα είπε, δεν υπάρχει καµµία παρέµβαση. Αν θεωρεί παρέµ-
βαση τις κρίσεις επί αποφάσεων που έχουν εκδοθεί, σας είπα ότι
αυτό δεν συνιστά παρέµβαση. Αν εσείς θέλετε να το λέτε παρέµ-
βαση δικαίωµά σας. Δεν µπορώ εγώ να σας επιβάλω κάτι.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν ο κ. Στουρνάρας
είχε από του Βήµατος της Βουλής µιλήσει για απόφαση του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας, που είχε κηρύξει ορισµένες διατάξεις
νόµου αντισυνταγµατικές και είχε πει ότι το Συµβούλιο της Επι-
κρατείας δεν δικαιούται να διαµορφώνει τη δηµοσιονοµική πολι-
τική, τότε είχε δίκιο; 

Γιατί αυτή η υποκρισία; Γιατί αυτός ο πολιτικός διπολισµός;
Γιατί αυτή η διγλωσσία; Γιατί δύο µέτρα και δύο σταθµά; Τότε
αλαλία είχατε πάθει; Τότε µε εκείνο που έλεγε ο κ. Στουρνάρας,
επενέβαινε βιαίως στη δικαιοσύνη; Προσωπική µου άποψη είναι
ότι εξέφρασε γνώµη για µία απόφαση που εξέδωσε το Συµβούλιο
της Επικρατείας. Είχε δικαίωµα, όπως οποιοσδήποτε πολίτης, να
εκφράσει τη γνώµη του. Δεν επηρέασε τη δικαιοσύνη. Η από-
φαση εκδόθηκε. Επί της αποφάσεως που εκδόθηκε µίλησε. 

Άρα, λοιπόν, αν σωστά τότε δεν ψέξατε τον κ. Στουρνάρα,
γιατί σήµερα έρχεστε και παριστάνετε τις µωρές παρθένες; Μπο-
ρείτε να µου το εξηγήσετε; Γιατί το κάνετε αυτό το πράγµα; Δεν
έχετε τίποτα άλλο να πείτε; Μην πείτε τίποτα καλύτερα. Αφήστε
το.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σας πω ότι οι πρωτο-
βουλίες που έχει πάρει η Κυβέρνηση τους τελευταίους µήνες,
έχουν τύχει και της επιδοκιµασίας των διεθνών οργάνων και ορ-
γανισµών. Σας τα λέω αυτά για να τα ξέρετε. Δεν είναι µόνο ότι
αναγνωρίζεται ότι για πρώτη φορά στη Ελλάδα έχουµε επιτά-
χυνση των δικών και βελτίωση των δεικτών, παρά το γεγονός φυ-
σικά ότι έχουµε τεράστιο έργο να κάνουµε ακόµα. 

Η Κυβέρνηση έχει επαινεθεί και θεωρούνται δείγµατα ορθής
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νοµοθέτησης τόσο ο Πτωχευτικός Κώδικας, µε τον οποίο και εκεί
επιταχύνονται οι διαδικασίες και τελειώνουν επιτέλους οι πτω-
χεύσεις, οι οποίες ξεκινούσαν και δεν τελείωναν ποτέ –και τα
γνωρίζουµε όσοι έχουµε ασκήσει δικηγορία- όσο και το νοµοθέ-
τηµα της Κυβέρνησης για τους ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς. 

Θέλω να αναφερθώ στο τελευταίο για δύο λόγους. Πρώτα απ’
όλα γιατί επιβεβαιώνεται στην πράξη ότι οι ηλεκτρονικοί πλειστη-
ριασµοί είναι το πλέον ασφαλές σύστηµα διενέργειας πλειστη-
ριασµών χωρίς την παρέµβαση τρίτων. Έχω πει κατ’ επανάληψη
από του Βήµατος της Βουλής ότι οι τρίτοι ήταν ο υπόκοσµος και
η µαφία –τα θυµόσαστε- οι οποίοι ήλεγχαν τους πλειστηρια-
σµούς µε τον τρόπο που γίνονταν. Αυτά τελείωσαν.

Δεύτερον, διότι έχουν περάσει επτά µήνες που διενεργούνται
ηλεκτρονικοί πλειστηριασµοί και δεν έχει έρθει κάποιος να µας
πει ότι τέθηκε σε πλειστηριασµό µία πρώτη λαϊκή κατοικία. Σας
το είχα πει τον Δεκέµβριο, όταν τότε όλοι λέγατε ότι βγαίνει στο
σφυρί η πρώτη λαϊκή κατοικία. Σήµερα, λοιπόν, γιατί δεν φέρνετε
ένα παράδειγµα και να πείτε, ορίστε εδώ υπήρξε πρώτη λαϊκή
κατοικία... 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Παρακολουθείτε τους πλει-
στηριασµούς; Την Τετάρτη που µας πέρασε…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Τι λέτε τώρα, κύριε συνάδελφε;
Έδωσε ανακοίνωση η Ένωση Συµβολαιογράφων που σας εκθέ-
τει, για να µην πω πιο βαριά κουβέντα. Εποµένως, εδώ έχουµε
µία κατάσταση, που µάλλον προσοµοιάζει µε πολιτικό Βατερλό
της Αντιπολίτευσης. Η Κυβέρνηση πέτυχε απολύτως και να εξυ-
γιάνει το σύστηµα των πλειστηριασµών, αλλά και να προστατεύει
απολύτως την πρώτη κατοικία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ειπώθηκαν σήµερα πολλά. Από
τις απαράδεκτες παρεµβάσεις των προηγούµενων κυβερνήσεων,
µε νοµοθετικό τρόπο -όχι µε κουτσοµπολιά καφενείου- στη δι-
καιοσύνη σήµερα έχουµε µία Κυβέρνηση που σέβεται απολύτως
και εφαρµόζει τις αποφάσεις των δικαστηρίων. 

Το βασικότερο όλων είναι ότι δεν παρεµβαίνει κατά την
άσκηση του δικαιοδοτικού έργου, είτε της κρίσης είτε της διαδι-
κασίας. Και αυτό, ό,τι και να λέτε, δεν µπορείτε να το ανατρέ-
ψετε. Το χειρότερο για σας ότι δεν µπορείτε να συγκριθείτε µε
την παρούσα Κυβέρνηση, να συγκριθεί το αµαρτωλό παρελθόν
µε το παρόν.

Όσο και αν επικαλείστε, λοιπόν, ανακοινώσεις κ.λπ., συνδικα-
λιστικών φορέων, εγώ έχω να σας πω ότι παρόµοιες ανακοινώ-
σεις -σας το είπα και προηγουµένως, δεν θέλετε να το ακούσετε-
είχαν εκδοθεί για τον πρώην Πρωθυπουργό, για τον Υπουργό Δι-
καιοσύνης και τον Υπουργό τότε Δηµόσιας Τάξης.

Θέλω, λοιπόν, να σας πω να είστε επιφυλακτικοί σε τέτοιες
ανακοινώσεις. Εµείς τις διαβάζουµε, τις λαµβάνουµε υπ’ όψιν,
αλλά όπου είναι άδικες τοποθετούµαστε και όπου υπάρχουν πε-
ριθώρια βελτίωσης -διότι υπάρχουν και καλοπροαίρετες ανακοι-
νώσεις- εκεί η Κυβέρνηση άµεσα επιλαµβάνεται και βελτιώνει την
κατάσταση.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Τον λόγο έχει ο κ. Λοβέρδος για έξι λεπτά για τη δευτερολογία
του.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ξεκινώντας τη δευτερολογία µου,
θέλω να απευθυνθώ στον συνάδελφο κ. Παπαθεοδώρου και να
τον ρωτήσω το εξής: Είπε ποτέ ο κ. Στουρνάρας, κύριε συνά-
δελφε, κανέναν δικαστή «τρωκτικό» ή «τυφλοπόντικα»;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Όχι, κύριε συνάδελφε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν τα έχουµε ακούσει εµείς αυτά

από προηγούµενους Υπουργούς και προηγούµενες κυβερνή-
σεις. Υπάρχει µια πραγµατική πρωτοτυπία εδώ της Κυβέρνησης
του εθνικολαϊκισµού.

Πάµε πέρα από αυτά, στα θέµατα µεγαλύτερης ουσίας. Η επί-
καιρη επερώτησή µας αναφέρεται στις παρεµβάσεις στη δικαιο-
σύνη, αλλά και στο χτύπηµα από την πλευρά της Κυβέρνησης
στις ανεξάρτητες αρχές.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Στην ερώτησή σας δεν αναφέ-
ρεται κάτι τέτοιο, κύριε Λοβέρδο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Βεβαίως, αναφέρθηκε για το ΕΣΡ.
Θέλω να επισηµάνω τα όσα είχαν συµβεί σχετικά µε το ΕΣΡ

και θέλω να επισηµάνω και πόσο σοβαρή ήταν η συµβολή µας
ως Δηµοκρατική Συµπαράταξη και εµού προσωπικά στο να απο-
κτήσει το ΕΣΡ διοίκηση και να υπάρξει τελικά µια κανονικότητα,
αφού ξεπεράστηκε η βουλησιαρχία ενός µέλους της Κυβέρνη-
σης, που ήθελε να γίνει ο ίδιος ΕΣΡ.

Προστέθηκε, όµως, κύριε Υπουργέ, στο «πελατολόγιο» των θε-
σµών που χτυπάτε και ο δικηγορικός σύλλογος. Σας το ανέφερε
ο κ. Κουτσούκος. Θέλω αυτό στη δευτερολογία µου, καθώς το
πιάσατε και εσείς στη δική σας δευτερολογία ως θέµα, να το επι-
σηµάνω.

Χθες κατά σύµπτωση άκουσα τη συνέντευξη τύπου του κ. Βερ-
βεσού και είδα από πιο κοντά το ζήτηµα της διάσπασης του Πρω-
τοδικείου Αθηνών σε µια περίοδο που υπάρχουν ανάγκες
συγχωνεύσεων στη διοίκηση και στη δοµή της δικαιοσύνης. Η
διάσπαση του Πρωτοδικείου Αθηνών στα τρία είναι ένα θέµα.

Εγώ είµαι Βουλευτής της περιφέρειας. Μπορώ να σας πω ότι
το πιο εύκολο για µένα είναι να πω ότι έχετε δίκιο, γιατί κάτι θα
πάει στο Περιστέρι, κάτι θα πάει στην Αγία Παρασκευή. Μια
χαρά! Έτσι θα προχωρήσει η Ελλάδα; Είναι αυτό ένα αναγκαίο
µέτρο; Πρέπει να εξηγηθεί. Δεν έχετε επιχειρήµατα. Εδώ έχουµε
προβλήµατα στο ένα Πρωτοδικείο και όχι µόνο των Αθηνών, αλλά
και της Θεσσαλονίκης.

Είµαι εν ενεργεία δικηγόρος, κύριε Υπουργέ. Δεν υπήρξα κά-
ποτε. Έχω εικόνα. Υπάρχουν προβλήµατα προσωπικού και σε
ό,τι αφορά το διοικητικό προσωπικό και σε ό,τι αφορά στους δι-
καστές. Υπάρχουν προβλήµατα υποδοµών, ψηφιοποίησης. Το
Πρωτοδικείο Αθηνών είναι ένα πολύ µεγάλο πρωτοδικείο. Το ότι
θα το σπάσετε στα τρία σηµαίνει, πρώτον, ότι έχετε χρήµατα για
υποδοµές και πρόσωπα, ενώ δεν έχετε χρήµατα για τη συµπλή-
ρωση των οργανικών θέσεων που απαιτούνται τώρα για το Πρω-
τοδικείο Αθηνών.

Η διάσπαση µπορεί να είναι πολιτικό παιχνιδάκι πελατειακού
περιεχοµένου, να κάνουµε κάποια χαρούλα εδώ ή εκεί, αλλά ή
είναι ορθολογικά δοµηµένη ή είναι ζηµιογόνα. Δηµαγωγικά επι-
χειρήµατα ότι ένας πολίτης δεν πρέπει να φεύγει από αυτή τη
συνοικία ή την πόλη των Αθηνών για να πάει στο κέντρο, όταν
αφορά έναν πολίτη που αυτό θα χρειαστεί να το κάνει µια φορά
στα πέντε χρόνια, είναι πολύ φτωχή και θα έλεγα και φθηνή.

Μιλάτε µε έναν Βουλευτή της περιφέρειας που δεν θέλει να
παίξει δηµαγωγικά παιχνίδια. Ή θα είστε σαφής και ορθολογικός
ή το εγχείρηµά σας γίνεται στον αέρα.

Δεν είναι σωστό να βρίζετε τον πρόεδρο του δικηγορικού συλ-
λόγου και να λέτε ότι βυσσοδοµεί για κάτι το οποίο απασχολούσε
και τους προηγούµενους προέδρους. Και ο κ. Κουβέλης βυσσο-
δοµούσε κατά των τότε κυβερνήσεων; Και ο µακαρίτης ο Τάκης
Παππάς; Όλοι βυσσοδοµούσαν;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Είπα εγώ για τον Τάκη Παππά;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι. Η επιχειρηµατολογία, όµως, Βερ-
βεσού είναι όµοια µε των προηγουµένων επί αυτών των θεµάτων.

Πρέπει, λοιπόν, αυτό το εγχείρηµα σε µια φάση που όλα επι-
χειρούµε να συγχωνευτούν για να λειτουργήσουν αρτιότερα -
εσείς επιχειρείτε σε αντίστροφη κίνηση και κατεύθυνση,
διάσπαση- να αιτιολογηθεί µε επάρκεια, ειδάλλως στη Βουλή θα
συγκρουστούµε για το θέµα αυτό.

Τώρα, σε ό,τι αφορά το θέµα που έθεσε ο κ. Κωνσταντινόπου-
λος: Ένας Βουλευτής σπάνια -όχι πότε- θα καταφύγει στο µέσο
της µηνύσεως. Πρέπει να υπάρχει πολύ σοβαρός λόγος και να
µην έχουν γίνει πράγµατα που έπρεπε να έχουν γίνει από τις δι-
καστικές αρχές ή από τον Υπουργό Δικαιοσύνης. Ο κ. Κωνσταν-
τινόπουλος σας είπε ότι έχει θέσει το θέµα αυτό στον κ.
Τσακαλώτο µε κοινοβουλευτικό έλεγχο πάρα πολλές φορές και
ο Υπουργός Οικονοµικών δεν απαντάει. Δεν είναι δικαίωµά του.
Πάντως δεν απαντάει. Εσείς το ακούσατε σήµερα. Εµείς το υπο-
γραµµίσαµε. Έχετε υποχρέωση να δείτε ποια είναι τα καθήκοντά
σας και αν µπορείτε και θέλετε να τα ασκήσετε επί του προκει-
µένου. Θεωρούµε σοβαρό που είπατε ότι όπως τα ακούσατε, σας
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φαίνεται κι εσάς σοβαρό. Θεωρούµε ότι αυτό είναι µια πρόοδος
σε σχέση µε το θέµα.

Για να κλείσω, θα ήθελα να πω ότι όλοι έχουµε ιστορία σε
σχέση µε την λειτουργία της δικαιοσύνης. Όλα τα κόµµατα.
Εµείς έχουµε την τιµή, αναφερόµενοι στο παρελθόν, να έχουµε
τον αναµορφωτή πραγµατικά της δικαιοσύνης σε ό,τι αφορά τις
υποδοµές της, τον αείµνηστο Γεώργιο - Αλέξανδρο Μαγκάκη, µε
όλα όσα είχε κάνει, δεχόµενος τροµακτικό πόλεµο ακόµα και για
τη Σχολή Ευελπίδων και να έχουµε στο ενεργητικό µας σχεδόν
το 80% ή 90% των κτηριακών υποδοµών της χώρας από πλευράς
εργασίας, αιµατηρής πολλές φορές, των Υπουργών Δικαιοσύνης
των κυβερνήσεών µας. Κτήρια, υποδοµές γενικότερα, προσω-
πικό, αναµόρφωση της δικαιοσύνης. 

Προέκυψε και ένα τεράστιο πρόβληµα, όµως. Οι καθυστερή-
σεις, η αναποτελεσµατικότητα. Διότι, η ταχεία απονοµή της δι-
καιοσύνης είναι στοιχείο της απονοµής της δικαιοσύνης και δεν
είναι στοιχείο που σχετίζεται απλώς µε χρόνους. Είναι ουσία η
ταχύτητα της απονοµής.

Αντιθέτως, είναι µορφή αρνησιδικίας, έµµεση αλλά σαφής, η
καθυστέρηση. Και επειδή θέλετε να κάνετε µια ιστορική αποτί-
µηση του δικού σας έργου επί τριάµισι χρόνια, θέλω να σας ενη-
µερώσω, γιατί οι συνεργάτες σας θα τα ξέρουν αυτά στο
Υπουργείο Δικαιοσύνης, ότι όταν αναλάβαµε εµείς το 2009 δεν
υπήρχαν καν στατιστικά δεδοµένα. Οι νόµοι, οι οποίοι κάναµε και
οι εφαρµογές τους -αναφέροµαι στον ν.3900/2010 και στον
ν.4055/2012- ήταν µια πραγµατική εξέλιξη, που σχετίζεται και µε
τα θέµατα της διοικητικής δικαιοσύνης. 

Έχουµε, λοιπόν, µια ορθολογική πρόοδο. Στο θέµα της
ακραίας µεταβολής επί το θετικότερο που θέσατε, εγώ σας είπα
την επιφύλαξη Καρρά, ότι αυτό επιτεύχθηκε και το νούµερο είναι
εντυπωσιακό, αλλά…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Από πού προκύπτει, κύριε Λο-
βέρδο, αυτό το πράγµα; Έτσι λέµε ό,τι θέλουµε;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αυτό προκύπτει από την ενηµέρωση
που µου έκανε ο συνάδελφος και από τη διάταξη που θα σας δια-
βάσω από το Φύλλο Εφηµερίδος της Κυβερνήσεως. Άρθρο 25
παράγραφος 3: «Οι διατάξεις των παραγράφων 1 και 2 καταλαµ-
βάνουν και τις εκκρεµείς υποθέσεις. Δύναται δε να ασκηθεί δεύ-
τερη προσφυγή κατά την παράγραφο 1 ή έφεση κατά την
παράγραφο 2 εντός προθεσµίας εξήντα ηµερών από τη δηµοσί-
ευση του παρόντος. Δεύτερη προσφυγή δεν δύναται να ασκηθεί
αν έχουν περάσει τρία έτη». 

Με αυτόν τον τρόπο επαναφέρετε ένα δικαίωµα άσκησης εκ
νέου προσφυγής και επαναφέρετε το θέµα στις ποσοτικές προ-
ηγούµενες διαστάσεις του. Και σας ρώτησα: Με αυτήν τη διά-
ταξη οι προσφυγές που επανακατατίθενται µειώνουν τη
διάσταση της επιτάχυνσης και πόσο τη µειώνουν; Λίγο ή πολύ;
Μην µου πείτε ότι αυτό δεν το άσκησε κανένας.

Η ενηµέρωση που έχουµε είναι ότι κατατίθενται αθρόα οι προ-
σφυγές εκ νέου.

Είστε Υπουργός Δικαιοσύνης και υπό αυτήν την έννοια σας
ρώτησα, όταν καταθέτετε έναν τέτοιον εντυπωσιακό αριθµό.
Εµείς τα ακούσαµε, προβληµατιστήκαµε. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Έτσι είναι.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μακάρι να έχετε δίκιο. Υπάρχουν λε-
πτοµέρειες, όµως, επί του θέµατος που χρήζουν διευκρινήσεως.
Αν τις έχετε, τις δίνετε σήµερα. Αν δεν τις έχετε, τις δίνετε άλλη
φορά. Αλλά όταν κάνουµε συζήτηση, κάνουµε συζήτηση.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Λοβέρδο.
Κύριε Υπουργέ, κλείνουµε µε τη δική σας τοποθέτηση. Τρία

λεπτά θέλετε;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Τρία µε πέντε λεπτά, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ορίστε, έχετε τον
λόγο.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
η τελευταία οµιλία του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του κόµ-
µατος που κατέθεσε την επερώτηση δεν αναφέρθηκε, όπως κα-
ταλάβατε, σε καµµία παρέµβαση της Κυβέρνησης στη
δικαιοσύνη. Και είναι ευτύχηµα το γεγονός ότι η συζήτηση αυτή
κλείνει χωρίς να υπάρχει έστω ένα παράδειγµα, παρά µόνο,
τέλος πάντων, από αυτά που άκουσα, µια µοµφή για κάποιες
ακραίες ενδεχοµένως εκφράσεις οι οποίες έχουν ειπωθεί. Πα-
ρέµβαση, όµως, στη δικαιοσύνη από την Κυβέρνηση σήµερα κα-
ταλήγουµε ότι δεν υπήρξε ποτέ.

Δεύτερον, όσον αφορά το θέµα του πρωτοδικείου, κύριε συ-
νάδελφε, θα ήθελα να σας πω το εξής: Μην ενστερνιζόµαστε εκ
των προτέρων και χωρίς καµµία βάσανο θέσεις και απόψεις που
εκφράζουν συνδικαλιστικά όργανα, γιατί θα πρέπει να ξέρετε ότι
και οι εργαζόµενοι αλλά και οι δικαστές, µε τους οποίους έχω
επικοινωνήσει και έχουµε συζητήσει διάφορα κατά τις επισκέψεις
µου στο Πρωτοδικείο Αθηνών, είναι υπέρ της τριχοτόµησης του
Πρωτοδικείου Αθηνών.

Το θέµα δεν είναι να δούµε ποιοι από τους συµπράττοντες την
απονοµή της δικαιοσύνης το επιθυµούν και το επιδιώκουν. Αυτό
θα λειτουργήσει υπέρ του κοινωνικού συνόλου; Απολύτως, ναι.
Αυτό είναι, λοιπόν, το πρώτο επιχείρηµα.

Το δεύτερο, κύριε συνάδελφε, είναι ότι δεν εκφράζουµε από-
ψεις στο κενό, ούτε έχουµε καµµία ιδιαίτερη διάθεση να αναµο-
χλεύουµε καταστάσεις χωρίς να υπάρχει σχέδιο. Σας τονίζω -και
θέλω να το λάβετε υπ’ όψιν σας και είµαι στη διάθεσή σας- ότι η
στρατηγική αυτή, όπως υλοποιείται, περιλαµβάνεται σε µελέτη
που πραγµατοποιήθηκε υπό την αιγίδα της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής, της SSR, ως το προσφορότερο µέτρο για την αποσυµφό-
ρηση και το πρώτο είναι η τριχοτόµηση του Πρωτοδικείου
Αθηνών. Και δεν είναι ποτέ δυνατόν να βάζουµε στην ίδια ζυγα-
ριά την ανάγκη συγχωνεύσεων εκεί που πρέπει να γίνουν µε την
ανάγκη διασπάσεων εκεί που πάλι πρέπει να γίνουν. Δεν υπάρ-
χουν «συγχωνεύσεις ή διασπάσεις» σε αντιπαράθεση. Εκεί που
πρέπει να γίνει το καθένα, θα γίνει. Και εκεί που πρέπει να υπάρ-
ξει αναδιάρθρωση και εκεί θα γίνει. 

Το ξέρετε το παράδειγµα των δύο Εφετείων, του Ναυπλίου και
της Καλαµάτας. Στη δικαιοδοσία του Εφετείου Ναυπλίου υπάγε-
ται ο Νοµός Κορινθίας, ο Νοµός Αργολίδας, ο Νοµός Αρκαδίας
και ο Νοµός Λακωνίας διά του Πρωτοδικείου Γυθείου και στο
Εφετείο Καλαµάτας, ο Νοµός Μεσσηνίας και το Πρωτοδικείο Γυ-
θείου. Πείτε µου αυτό είναι ορθολογική κατανοµή; Για το θέµα
αυτό, βεβαίως, θα έχω συζήτηση και µε τους δικηγορικούς συλ-
λόγους και µε τους προϊσταµένους των δικαστηρίων.

Όσον αφορά, όµως, το ζήτηµα του Πρωτοδικείου Αθηνών,
κύριε συνάδελφε, το πρώτο θέµα αυτό η Κυβέρνηση το είχε ανα-
κοινώσει τον Φεβρουάριο του 2017 και για αυτό το ζήτηµα είχα
και µια σύντοµη συζήτηση µε τον πρώην Πρόεδρο του Δικηγορι-
κού Συλλόγου, ο οποίος µου είχε πει «Θα το δούµε, θα το εξετά-
σουµε κ.λπ.».

Σε µία εξαγγελία πριν από ενάµισι έτος απάντησε µε σφοδρό-
τητα ο Πρόεδρος του Δικηγορικού Συλλόγου Αθηνών. Μάλιστα
µου είπατε ότι εγώ τον υβρίζω. Ουδέποτε έχω µεταχειριστεί έκ-
φραση απρεπή για κανέναν, ακόµα κι όταν λέει γελοιότητες. Για
κανέναν. Ακούω όλες τις απόψεις. Για κανέναν δεν το έχω κάνει
αυτό. Μου λέτε ότι δεν πρέπει να προχωρήσουµε τελικώς και ότι
θα είσαστε απέναντι; Να σας θυµίσω, λοιπόν, τότε, κύριε συνά-
δελφε, ότι απέναντι είσαστε εσείς όταν η Κυβέρνηση νοµοθε-
τούσε να φύγουν τα συναινετικά διαζύγια από τα δικαστήρια. Το
θυµόσαστε; Απέναντι ήσασταν, εσείς, το κόµµα σας. Και σήµερα
η Κυβέρνηση δικαιώνεται και δικαιώνεται από τους ίδιους τους
δικηγόρους, οι οποίοι αντιλαµβάνονται ότι ήταν ένα µέτρο θετικό
και για την επιτάχυνση της διαδικασίας, αλλά και για τον ίδιο τον
ρόλο του δικηγόρου. 

Θέλω, λοιπόν, να σας πω χωρίς να έχω καµµία διάθεση για αν-
τιπαράθεση –και σας το λέω ειλικρινώς- ότι αυτό το ζήτηµα πρέ-
πει να το δούµε όλοι µε θετική διάθεση και µε στόχο να υπάρξει
περαιτέρω επιτάχυνση της δικαιοσύνης. Αυτό λένε οι µελέτες,
ότι είναι µέσο για να φτάσουµε σε αυτό το σηµείο και η εξυπη-
ρέτηση του πολίτη και των εµπλεκοµένων στην απονοµή της δι-
καιοσύνης. 
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Η καθυστέρηση αυτή, κύριε Λοβέρδε, από το 1981 που νοµο-
θετήθηκε µέχρι σήµερα, έχει δηµιουργήσει αυτή τη στιγµή το µε-
γαλύτερο πρωτοδικείο στην Ευρώπη, για το οποίο ρωτήστε τους
εµπλεκόµενους και τους διοικούντες, τους εργαζόµενους, υπό
ποιες συνθήκες εργάζονται, ρωτήστε τους δικαστές την ύλη που
αντιµετωπίζουν και τη δυσκολία διαχείρισης και διοίκησης. Όλα
αυτά θα γίνουν σε έναν ανοιχτό και δηµοκρατικό διάλογο. Θα
ακουστούν όλες οι απόψεις. 

Όµως, δεν θεωρώ ότι πρέπει εκ των προτέρων να στοιχιζόµα-
στε πίσω από αντιλήψεις, οι οποίες κινούνται στο πλαίσιο του αυ-
θαιρέτου, που εµπεριέχουν και στοιχεία ψευδολογίας. Διότι δεν
είναι δυνατόν να γίνεται αυτό σήµερα που βλέπετε και εσείς την
προσπάθεια που κάνει η Κυβέρνηση να έχουµε για πρώτη φορά
εφαρµογή των νέων τεχνολογιών στη δικαιοσύνη, σήµερα που
για πρώτη φορά µετά από µια δεκαετία έχουµε στελέχωση των
δικαστηρίων µε το νέο προσωπικό που τοποθετείται. Μάλιστα,
πήρα την πρωτοβουλία να τοποθετηθούν οι επιτυχόντες και ήδη
συνήψαµε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρό-
νου µέχρι να γίνει η οριστική ανάρτηση των πινάκων του ΑΣΕΠ,
για να τοποθετηθούν γρήγορα. Έχουµε καλύψει πάνω από το
85% των κενών οργανικών θέσεων που βρήκαµε. Για τους δε δι-
καστές, τα κενά που υπάρχουν είναι ελάχιστα. Αυτό το πετύχαµε
µέσα στην τριετία. Είχε γίνει µια προσπάθεια και από την προ-
ηγούµενη κυβέρνηση για τα οργανικά κενά των δικαστών και σή-
µερα είµαστε σε ένα καλό πρώτο επίπεδο. Δεν λέµε ότι τα
κάναµε όλα, αλλά χρειάζεται να κάνουµε γενναίες πολιτικές
τοµές. Δεν πρέπει να µείνουµε στα παλιά, διότι θα καταρρεύσει
όλη η προσπάθεια και θα χαθεί ό,τι πετύχαµε µε κόπο και µεγάλη
πίεση. 

Τελειώνοντας, θέλω να σας πω ότι θα ακούσουµε όλες τις από-
ψεις και τα στοιχεία τα οποία έχουµε θα τεθούν στην κρίση όλων
σε έναν ανοιχτό διάλογο. Και θεωρώ ότι ο δικηγορικός κόσµος
θα βγει πολλαπλά ωφεληµένος από αυτές τις πρωτοβουλίες.
Ήδη βγαίνει και ήδη αναγνωρίζεται. Όσον αφορά αυτό που σας
είπα, ότι από προχθές ισχύει η κατάθεση του ηλεκτρονικού δικο-
γράφου στα διοικητικά δικαστήρια, αυτό είναι πρώτα και κύρια
προς όφελος των δικηγόρων οι οποίοι έπρεπε να ταξιδεύουν από
τα νησιά στο Πρωτοδικείο του Πειραιά για να καταθέσουν µια
προσφυγή, ενώ όλο αυτό γίνεται πλέον από το γραφείο τους. 

Έτσι θα προχωρήσουµε, µε τοµές και γενναίες αποφάσεις. Και
ελπίζω δηµοψηφίσµατα τα οποία κάποιοι θέλουν να οργανώσουν
και να υλοποιήσουν να µην έχουν την τύχη του δηµοψηφίσµατος
του Χριστόδουλου. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Λοβέρδο, έχει
ολοκληρωθεί η διαδικασία.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα ήθελα τον λόγο για ένα λεπτό
µόνο, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Εντάξει, θα σας δώσω
ένα λεπτό, αλλά αν θέλει να απαντήσει µετά και ο κύριος Υπουρ-
γός, θα πρέπει να δώσω τον λόγο και στον κύριο Υπουργό.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν είναι κακό, τελειώνει η επίκαιρη
επερώτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Πριν σας δώσω τον
λόγο, έχω 

την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕ-
ΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα τρεις
µαθητές και µαθήτριες και έξι εκπαιδευτικοί-συνοδοί τους από
το 1ο Δηµοτικό Λεχαινών Ηλείας και από το 1ο Δηµοτικό Αµύν-
ταιου Φλώρινας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ατυχές ήταν το κλείσιµο του κυρίου

Υπουργού, µε το οποίο αξιολόγησε τη δευτερολογία µου, λέγον-

τας ότι συνοµολογώ πως δεν υπάρχουν παρεµβάσεις. 
Είναι πολύ ατυχές αυτό που βρήκε να πει, διότι όλη η επερώ-

τηση και οι πρωτοµιλίες όλων µας στάθηκαν στις παρεµβάσεις
που γίνονται στη δικαιοσύνη, στις ανεξάρτητες αρχές που πρό-
σθεσα µε τη δευτερολογία µου και αναφέρθηκα στο τέλος και
στη σύγκρουση µε τον δικηγορικό σύλλογο. 

Εδώ οφείλω µία εξήγηση. Ο δικηγορικός σύλλογος δεν είναι
συνδικαλιστικό όργανο. Ο δικηγορικός σύλλογος είναι νοµικό
πρόσωπο δηµοσίου δικαίου και αν δείτε το καταστατικό του και
στη συνέχεια τον ιδρυτικό του νόµο, όπως και τα επιµελητήρια
είναι έτσι, είναι σύµβουλοι των κυβερνήσεων. Οι Υπουργοί οφεί-
λουν να τους συµβουλεύονται και οφείλουν να διαµορφώνουν -
και από τις δύο πλευρές οφείλει να διαµορφώνεται αυτό- µια
σχέση δυνατότητας για συνοµιλία, συνεργασία και συνεννόηση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Άρα, µη µου λέτε ότι στοιχίζοµαι πίσω από συνδικαλιστές.
Άλλοι πρέπει να τα δουν αυτά για τον εαυτό τους ίσως τα παλαι-
ότερα χρόνια. Τώρα χτυπούν τον συνδικαλισµό, παλαιότερα τους
άρεσε. 

Ο δικηγορικός σύλλογος, ωστόσο, δεν είναι αυτό για το οποίο
εσείς κάνετε λόγο. Εµείς ως Κοινοβουλευτική Οµάδα οφείλουµε
να ακούµε τι λέει. Και επί του θέµατος, δεύτερη ατυχής στιγµή,
εµείς δεν είπαµε ότι έχετε εξ ορισµού άδικο, ότι είστε καταδικα-
στέος και ότι αυτό που κάνετε είναι πονηρό ή οτιδήποτε. Είπαµε
ότι χρειάζονται ορθολογικά επιχειρήµατα. Και όταν λέµε ορθο-
λογικά επιχειρήµατα, δεν λέµε τους τίτλους των επιχειρηµάτων. 

Αφήνω κατά µέρος ότι το Κίνηµα Αλλαγής έβγαλε ανακοίνωση
και σας επιτίθεται. Εδώ που θα κάνουµε κοινοβουλευτικό διά-
λογο και θα φέρετε σχέδιο νόµου -όταν το φέρετε ή αν θέλετε
να έρθετε και στην επιτροπή νωρίτερα, µπορείτε να έρθετε- πρέ-
πει να φέρετε επιχειρήµατα. Δεν προκύπτει εξ ορισµού το επι-
χείρηµα της βελτίωσης των συνθηκών απονοµής της
δικαιοσύνης, όπως αυτό προκύπτει από τη διάσπαση του πρω-
τοδικείου. Διότι σας είπα στη δευτερολογία µου, µπορεί να δια-
σπάσετε κάτι, να το διαιρέσετε διά του τρία, αλλά υπάρχει
ανάγκη χρηµάτων για τα κτήρια, τις υποδοµές, υπάρχει ανάγκη
προσωπικού. Όταν σας καταγράφουν ελλείψεις προσωπικού, δι-
καστικού και διοικητικού, στο Πρωτοδικείο Αθηνών, γιατί η διαί-
ρεση διά του τρία οδηγεί σε επιτάχυνση; 

Ο τίτλος, κύριε Πρόεδρε, για όλα τα θέµατα δεν δίνει νόηµα
στο περιεχόµενο. Πριν το περιεχόµενο αρχίζει να καταγράφεται.
Τίτλος σκέτος χωρίς περιεχόµενο ίσον δηµαγωγία. Άρα, πρέπει
να δούµε και µε όρους ορθολογικούς, επαναλαµβάνω, αυτό το
διά του τρία πώς οδηγεί σε εξυπηρέτηση και σε επιτάχυνση.
Μήπως οδηγεί σε διαίρεση του προβλήµατος διά του τρία και θα
έχουµε τρία χωριστά προβλήµατα δυσκολότερα από το προ-
ηγούµενο; Διότι χωρίς προσωπικό και χωρίς χρήµατα τίποτα δεν
γίνεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Λοβέρδο.

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Αν-
θρωπίνων Δικαιωµάτων κ. Σταύρος Κοντονής. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Συνεχίζω να πιστεύω ότι από τις αιτιάσεις που αρχικά ακού-
στηκαν και απαντήθηκαν µία προς µία στην Αίθουσα του Κοινο-
βουλίου δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι δεν υπάρχει
παρέµβαση στη δικαιοδοτική κρίση των Ελλήνων δικαστών από
την Κυβέρνηση. Παράπονα µπορεί να εκφράζονται για άλλους
λόγους, παρέµβαση όµως δεν υπάρχει. 

Όσον αφορά το δεύτερο ζήτηµα, συµφωνώ απολύτως ότι εδώ
χρειάζονται επιχειρήµατα και η ανακοίνωση που εξέδωσε το
κόµµα σας βρίθει από λαϊκισµούς και επιθετικότητα χωρίς καµµία
βάση. 

Σας ανέφερα, κύριε συνάδελφε, ότι υπάρχει µελέτη της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής γι’ αυτό το ζήτηµα από την τεχνική βοήθεια
η οποία ήταν εντεταλµένη στο Υπουργείο Δικαιοσύνης. Δεν προ-
χωρούµε ούτε στο κενό ούτε στο σκοτάδι. Γι’ αυτό που είπατε,
όµως, έχετε δίκιο και το έχουµε υπ’ όψιν µας, ότι για να προχω-
ρήσουµε στην υλοποίηση -διότι τώρα είµαστε στη βάση του σχε-
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διασµού- αυτού του σχεδιασµού, θα πρέπει να έχουµε εξασφα-
λισµένη την υλικοτεχνική υποδοµή και τη στελέχωση. Συµφωνώ
απολύτως ότι τίποτε δεν µπορεί να λειτουργήσει στο κενό. 

Εποµένως, δεχόµαστε και παραδεχόµαστε και οι δυο µας ότι
αυτήν την ώρα, όσον αφορά τη στελέχωση στο επίπεδο των δι-
καστών, τα δικαστήρια βρίσκονται στο καλύτερο επίπεδο της τε-
λευταίας δεκαετίας; Δεν µπορείτε να το αρνηθείτε αυτό. 

Επίσης, συµφωνούµε ότι έχουν αποδώσει οι προσπάθειες πάλι
των δύο τελευταίων χρόνων στη στελέχωση του διοικητικού δυ-
ναµικού, των εργαζόµενων, και πλέον έχουµε στελέχωση; 

Και σας ξαναλέω ότι πάνω από το 85% των κενών οργανικών
θέσεων θα καλυφθούν µε τους τρεις διαγωνισµούς του ΑΣΕΠ οι
οποίοι ολοκληρώθηκαν. Και σας είπα µε ποια µέθοδο κατευθύ-
νονται το γρηγορότερο δυνατό οι επιτυχόντες στις θέσεις τους. 

Αν λοιπόν τα δεχθούµε αυτά, τότε οι αιτιάσεις που ακούγονται
ότι τα πράγµατα δεν είναι και τόσο καλά, θα πρέπει να µπουν σε
δεύτερη µοίρα. Διότι θα κριθούµε όσον αφορά τι κατάσταση πα-
ραλάβαµε και τι κατάσταση έχουµε πλέον οικοδοµήσει. Εκεί είναι
το κριτήριο της επιτυχίας ή της αποτυχίας µιας κυβέρνησης και
ενός Υπουργείου.

Εφόσον λοιπόν συµφωνούµε σε αυτά, τότε µπορούµε να προ-
χωρήσουµε περαιτέρω. Και να είστε βέβαιος ότι όταν έρθει η
ώρα της συζήτησης, όλα αυτά τα στοιχεία, όχι σε τίτλους, αλλά

σε περιεχόµενο, θα τεθούν στην κρίση των Βουλευτών και εκεί
θα ακούσουµε και απόψεις και από τους Βουλευτές, αλλά και
από τους φορείς. Δεν αποκλείουµε κανέναν. Όµως, κύριε συνά-
δελφε, δεν µπορεί να κρατάµε στο περιθώριο µια στρατηγική η
οποία ήταν αναγκαία να υλοποιηθεί εδώ και τριάντα χρόνια,
επειδή κάποιοι έχουν τους λόγους τους. 

Και δεν θέλω να πω τίποτα παραπάνω αυτή την ώρα. 
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. 
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της υπ’ αριθµόν 18/1-

2-2018 επερώτησης, µε θέµα: «Συστηµατική υπονόµευση της δι-
καιοσύνης από την Κυβέρνηση και µεθοδευµένη επιχείρηση
ελέγχου και χειραγώγησής της». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 15.17’ λύεται η συνεδρίαση για την προσεχή
Δευτέρα 4 Ιουνίου 2018 και ώρα 18.00’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερω-
τήσεων.
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